
„Kiskirályok” királykodásai 
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V. JÓTÉKONYSÁGI 
SPORTNAP AZ IFJÚSÁGÉRT

A városban élő lelkes gödöllői civil közösségek összefogásával, a gödöllői 802. számú Szent Ko-

rona Cserkészcsapat közreműködésével és a Szövetségben a  Gödöllőiekért Egyesület támoga-

tásával immár  5. alkalommal kerül megszervezésre a jótékonysági labdarúgó torna.  A szervezők 

szeretettel várnak minden sportot szeretőt és az ifjúság jövőjéért tenni vágyót bármilyen korosztály-

ban. A nap folyamán befolyt adományokkal a Gödöllői Kalkuttai Szent Teréz Karitász Csoporton  

keresztül a környéken élő rászorulók részesülnek támogatásban.

A TORNÁRA 5+1 FŐS CSAPATOK NEVEZHETNEK  
ÁLTALÁNOS ISKOLÁS KORTÓL AZ ÖREGFIÚK KOROSZTÁLYIG.

A NEVEZÉSI DÍJ FELNŐTT ÉS ÖREGFIÚK CSAPATOKNÁL 20.000 FT, 18 ÉV ALATTI KOROSZTÁLYNÁL 12.000 FT.

A PROGRAMOKON RÉSZTVEVŐKNEK TOVÁBBI ADOMÁNY FELAJÁNLÁSÁRA IS LEHETŐSÉG NYÍLIK A HELYSZÍNEN. 

JELENTKEZÉS ÉS REGISZTRÁCIÓ A WWW.GDL.HU/JOTEKONYFOCI OLDALON,  
VAGY A QR KÓD MÖGÖTT TALÁLHATÓ ŰRLAPON LEHETSÉGES.

EGYÉB INFORMÁCIÓ ÉS RÉSZLETES SZABÁLYLEÍRÁS A FENTI WEBOLDALON ELÉRHETŐ, 
KÉRDÉS ESETÉN A JOTEKONYFOCI@GMAIL.COM CÍMEN LEHET TÁJÉKOZTATÁST KÉRNI.

JELENTKEZÉSI HATÁRIDŐ: 2023. SZEPTEMBER 23. (SZOMBAT) 24:00.

E G Y É B  P R O G R A M O K : 

VARGA ATTILA EURÓPAI KŐFARAGÓMESTER HELYSZÍNI LÁTVÁNY KŐFARAGÁSA 
GÖDÖLLŐI SPORTÁGAK BEMUTATKOZÁSAI

2023. SZEPTEMBER 30. (SZOMBAT) REGGEL 9 ÓRÁTÓL,

 SZŰCS LAJOS SPORTCENTRUM 
(2100 GÖDÖLLŐ, TÁNCSICS MIHÁLY U. 5.)
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A Gödöllői Erdei Vasút és azt üzemel-
tető egyesület baráti körének tagjai az 
elmúlt két évtized során muzeális kis- 
vasúti járműveket, sínanyagot és eszkö-
zöket gyűjtöttek. 2015-re a gyűjtemé-
nyük elérte azt a szintet, hogy lehetőség 
nyílt egy múzeum és hozzá kapcsolódó 
erdei vasúti pálya létrehozására. Ekkor 
szerveződtek egyesületté és kerestek 
helyszínt a megvalósításhoz. 2017-ben 
egymásra találtak a Pilisi Parkerdő Zrt-
vel, amely előtte vette kezelésbe az el-
hagyatott Gödöllői Erdészeti Arborétu-
mot. A Parkerdő vezetősége támogatta 
a kezdeményezést, mivel az egyesület 
közjóléti szolgálata hozzájárult az arbo-
rétum látogatottabbá tételéhez. Egy nyílt 
nap után bizonyosságot nyert, hogy az 
ötlet népszerű a gödöllőiek körében és 
érdemes ezért tenni. A két fél az együtt-
működést szerződéses formába öntötte, 
melynek alapvetése volt, hogy a Park- 
erdő biztosítja a területet, míg minden 
más az egyesület tulajdona, amely felett 
szabadon rendelkezhet, a projektet az 
egyesület saját költségén végzi és üze-
melteti.
Mindezek után elkészült néhány fel-

újított jármű és egy 500 méteres bemu-

tató pályaszakasz, így 2020. augusztus 
elsején megnyitotta kapuit a Gödöllői 
Erdei Vasút és Múzeum. Azóta a kisvas-
út hossza már közel 1 kilométerre bő-
vült és menetrend szerint közlekedik. 
Az elmúlt három év során több mint 
százezren látogatták, évről évre növek-
szik, regionális szinten is meghatározó, 
így a térség egyik leglátogatottabb tu-
risztikai attrakciójává nőtte ki magát. 
Örömmel nézte mindenki a folyamatot, 
amelyet több mint 100 önkétes 
ember munkájával és ugyanennyi 
adományozó által végeztek el. Nél-
külük egy ilyen magas üzemelteté-
si költségű, ám a családok számára 
remek kikapcsolódási programot 
nem lehet fenntartani. A díjmen-
tesen látogatható arborétum a kis- 
vasút megnyitásával új erőre ka-
pott és a térség kedvelt kiránduló- 
és pihenőhelyévé vált. A megnöve-
kedett látogatói létszám az öröm 
mellett több feladatot is jelentett 
az üzemeltetőnek, így 2022 tava-
szán az arborétum üzemeltetési 
jogát átadták az Erdők a Közjóért 
Alapítványnak (EKA). Ezzel együtt 
a kisvasutat üzemeltető egyesület 

működését képező szerződés 
minden jogát és kötelezett-
ségét is az alapítvány részére 
adták át, amihez jóhiszeműen 
hozzájárultak, hiszen közös 
érdek volt a partneri együtt-
működés. Később kiderült, 
hogy az alapítványnak a köz-
jóléti tevékenységet, ha nem 
is profitorientált, de önfenn-
tartó módon kellene végez-
nie, ezért úgy döntöttek, hogy 
belépőjegyet vezetnek be az 
arborétumba. Az addig ingye-

nesen használt park új szolgáltatással 
nem bővült, és az ország más részein 
lévő arborétumokhoz képest nem kép-
viselt komolyabb fizetőképes vonzerőt. 
A park ugyan kellemes erdőterület friss 
levegővel és egy remek játszótérrel, de 
a vendégek önmagában ezért nem haj-
landók belépődíjat fizetni. A látogatott-
ság csökkenni kezdett, az alapítvány 
számára befolyt pénz pedig nem volt 
elegendő a gazdaságos üzemeltetés-
hez. A kisvasút működését ugyanakkor 
a látogatók számának csökkenése nem 
befolyásolta, mivel felső állomása köz-
vetlenül megközelíthető. Ez az alapít-
ványnak is feltűnt, ezért fogalmazódott 
meg bennük, hogy a park által termelt 
veszteség a kisvasút látogatói által csök-
kenthető lenne. Ezt a kisvasúttól két 
módon próbálta elérni az EKA: jelentős 
összegű hozzájárulással a fenntartáshoz 
vagy a vonatozni vágyó családok arbo-
rétumba történő belépődíj váltásával. 
Egyik megoldás sem nevezhető ideális-

nak, mivel ezzel a park látogatottsága 
nem növekszik, míg a kisvasút vendégei 
egy komoly belépődíjat fizetnek ki már a 
vonatjegyek megváltása előtt. Az egye-
sület nem támogatta az ötletet, amely 
saját erőből oldja meg a működést, vi-
szont ez jelentős utasvesztést jelentett 
volna, amit a költségvetésük nem bír 
el és a kisvasút jövőjét veszélyezteti. 
Próbáltak többször is egyeztetni az ala-
pítvánnyal, megoldást keresni közös fej-
lesztési céllal vagy új szolgáltatás beve-
zetésével, azonban nem sikerült elérni a 
hivatalos tárgyalást, az alapítvány veze-

A Gödöllői Erdei Vasút három év alatt a kisgyermekes családok 
egyik legkedveltebb kirándulóhelyévé vált az arborétumban. Vala-
mi viszont megváltozott, miután a Pilisi Parkerdő alapítványi keze-
lésbe adta az arborétum üzemeltetését, amely eredményeképpen 
az egyesület munkája bizonytalanná vált.

Füstbe megy a terv?  
Gödöllőnek ez a vonat is elmegy?

KÖ
ZÉLET
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tője inkább erővel próbálta elérni akara-
tát. Az egyesület így az együttműködési 
szerződést aláíró másik két tagjához, 
a vagyonkezelő Pilisi Parkerdőhöz és a 
garanciális félként bevont Gödöllő Vá-
ros Önkormányzatához fordult. 2022. 
október 12-én minden érintett fél egy 
asztalhoz ült, de a megbeszélésen olyan 
történt, amire a kisvasút képviselői 
álmukban sem számítottak.
A gödöllői önkormányzatot Géme-

si György polgármester képviselte, 
aki a megbeszélés elején azonnal 
tisztázta, hogy a szerződés módosí-
tását támogatja, és ha nem sikerül 
a megegyezés, akkor az alapítvány 
mellé teszi le a voksát. Mondta ezt 
úgy, hogy nem hallgatta meg az ér-
demi munkában résztvevő feleket. A 
parkerdővel két évig gond nélkül mű-
ködő együttműködés az EKA megje-
lenésével egyre feszültebbé vált. Tóth 
András, az egyesület elnökségi tagja, 
Lajoskomárom plébánosa (interjú a 
32. oldalon) úgy látta, hogy hiába sze-
retnének együttműködni, de ultimá-
tumot kaptak és a kisvasút érdekeit 
senki sem képviseli. A város vezetője 
újfent elmondta, ha a vitás helyzet 
nem oldódik meg, akkor az alapít-
ványt támogatja, és kevés ideje van 
ezekkel a problémákkal foglalkozni. 
Tóth András megjegyezte, hogy az 
önkormányzat garanciális félként ke-
rült a szerződésbe, amely mindkét fél 
érdekeit képviseli, de ez nem köszönt 
vissza a tárgyalás során. Kardos Zoltán, 
az egyesület elnöke próbálta menteni a 
menthetőt és szerette volna átbeszélni 
a két fél által vélelmezett szerződéssze-
gést eredményező pontokat, de ahogy 
előtte négyszemközt, úgy itt sem történt 
előrelépés, az alapítvány nem mondott 

konkrétumot. Kardos jelezte: bízik ab-
ban, hogy csupán egy kommunikációs 
probléma állt fenn, így az élő szerződés 
szerint szeretnének tovább működni, 
amelyben minden egyértelműen le van 
írva. Gémesi György látszólag a tovább-
lépést sürgette, de problémának látta, 
hogy egy entitás – a kisvasút – kinő az 

arborétumból és azt csinál, amit akar 
a szerződésre hivatkozva. Vagyis hiába 
jogszerű a működés és nincsenek szer-
ződéses problémák, felőle bármit tar-
talmazhat a szerződés és mindegy, hogy 
a szabályokat betartják-e vagy sem. Az 
egyesület képviselői jelezték a város ve-
zetőjének, hogy élő szerződésről beszél-
nek és a polgármester nincs tisztában 
annak tartalmával, de Gémesi szerint 

a parkerdő és az alapítvány a megálla-
podást bármikor felmondhatja, vagy 
pillanatok alatt ki tudja „nyuvasztani” a 
kisvasutat, ha tízszeres áramdíjat szám-
láz a vagyonkezelő, amely után lehet bí-
róságra menni, de az egy lassú folyamat 
és addig nem fog működni a kisvasút. 
Kardos Zoltán megdöbbenéssel hall-
gatta az érvelést és elmondta, hogy 
ebben az esetben valóban nem járna 
tovább a kisvasút, ami Gödöllő egyik 
leglátogatottabb attrakciója. Géme-
si válasza erre: „ha elmegy a kis- 
vasút, majd jön helyette más. Gö-
döllő számára ez nem nagy vesz-
teség”. Felkészült volt és jelezte, 
hogy akár három hónap alatt fel le-
het mondani a szerződést, így „ha 
háború van, abban az egyesület a 
vesztes”. Majd így folytatta: „Lehet 
menni 15 jogászhoz is, de ők vannak 
házon belül. De mellettük állok, mert 
az a 140 hektár meg tudja csinálni. 
Forrásokat tud biztosítani a céljai 
megvalósításához.” Tóth András el-
nökségi tag javasolta, hogy mindenki 
írásban szedje össze a szándékait, ha 
a vagyonkezelő szerződést akar mó-
dosítani, azt is írja le, hogy az egye-
sület elnöksége tárgyaljon erről. Mint 
mondta: „Addig is úgy érzem, hogy 
egy előre megbeszélt forgatókönyv 
szerint folyik ez a megbeszélés, ahol 

az egyesület érdekei nem kerülnek figye-
lembe, ez messze nem egy együttmű-
ködésről szóló tárgyalás, sokkal inkább 
egy koncepciós számonkérés, amin 
szabadidőmben nem kívánok tovább 
részt venni.” Az újabb, három hét múlva 
esedékes megbeszélésig nem kaptak 
módosító javaslatokat, így az egyesület 
nem ment el még egy „számonkérésre”, 
hanem az élő szerződéses pontokat be-
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tartva dolgoztak tovább. Az alapítvány 
kezében a felmondás eszköze maradt a 
nyomásgyakorlásra, amit 2023. március 
30-án meg is tett, ez alapján 6 hónapja 
maradt a Gödöllői Erdei Vasút elbontá-
sára, amely szeptember végén jár le.
2023. május 25-én, pár nappal a gyer-

meknap előtt Kolozs Csaba önkormány-
zati képviselő, a város képviselőtestületi 
ülésének egyebek napirendi pontjában 
kérdést intézett a polgármester felé, hogy 
a szerződés felmondása után a város se-
gítse a probléma megoldását, hiszen az 
elmúlt években közpénzből is támogatta 
a kisvonat működését. Gémesi válaszá-
ban elmondta, hogy volt egy találkozó, 
de a másodikra már nem volt hajlandó 
elmenni az egyesület, ezért „levette a ke-
zét a dologról”. A képviselőnek adott vá-
laszában említést sem tett az állítólagos 
szabálysértésekről és a szerződés újbóli 
módosításáról. Előbbi fennállta esetén 
akár tárgyalásos, akár jogi úton elégté-
telt vehetne a vagyonkezelő, de erre nem 

kerülhetett sor, így az alapítvány a szer-
ződés felmondását választotta, amely 
nem tudta kierőszakolni, hogy a kisvasút 
járuljon hozzá a park üzemeltetéséhez. A 
polgármester beszédéből kiderült, hogy 
megromlott a jó kapcsolat közte és az 
egyesület között, és hiába a hangzatos 
családbarát város kijelentés és a közpénz 
odaítélése, személyes okokból kihátrált 
az ügy mögül. Olyan értelmezhetetlen 
mondat is elhangzott, hogy az egyesület 
kapott állami támogatást, de azt nem 
vette fel. Ilyen nincs, a támogatást utal-
ják, nem kell felvenni. Gémesi szerint az 
alapítvány több megoldást vázolt fel a jö-
vőre vonatkozóan, de azok egyszer sem 
hangoztak el. A végeredményt tekintve 
érthetetlen, hogy a felek nem tudnak 
egymással korrekt módon kommunikál-
ni úgy, hogy a gödöllői családok számára 
valóban baráti megoldás legyen és ne a 
személyes érdekek érvényesüljenek. Az 
egyesület ügyvédje a nyár közepén le-
velet írt az alapítvány részére, amelyben 

kifejtette, hogy a felmondás nem telje-
sen jogszerű, de még mindig szeretnék 
az együttműködést, ha ezt revideálva a 
kisvasút további működését lehetővé 
teszik egy új szerződés keretében. Ha ezt 
nem szeretné a park üzemeltetője, akkor 
a felszámolási folyamat jelentős anyagi 
terhet jelent az alapítványnak, amihez 
különleges engedélyek is szükségesek. 
A kisvasút bontásának költsége is a szer-
ződést váratlan módon felmondó felet 
terheli, amelyre a felbontott szerződés 
is kitér, ezt az egyesület jogi úton is érvé-
nyesítheti.
Mindkét fél részéről történhettek em-

beri mulasztások, de tény, hogy ez egy 
olyan projekt, ahol tökéletesen megva-
lósul a győztes-győztes elv. Elkeserítő, 
hogy hiába ölt bele sok munkát egy ön-
kéntes civil szervezet, hiába dolgozhat-
tak nyugodtan két évig, a jelenlétük hi-
ába segítette a legfőbb célt, hogy egyre 
többen kirándulnak az arborétumban, 
mégis az egyéni érdekek, az erőből tör-
ténő kommunikáció miatt egy jó, értékes 
kezdeményezés leállítását érik el, amivel 
a park látogatóinak száma tovább csök-
kenhet és működése sem oldódik meg. 
Az egyesület képviselői szerint, ha nincs 
megállapodás, akkor elindul a jogi folya-
mat. Több önkormányzat hívta őket, akik 
mindenben támogatják, mégsem sze-
retnének innen elmenni, mert Gödöllői 
Erdei Vasút az egyesület neve és a jövőt 
helyben tervezték. Megoldás hiányában 
megfontolják, hogy máshol mégis újra-
kezdik vagy visszakerülnek a muzeális 
eszközök magánemberek tulajdonába, 
mert elfogyott a motiváció. Ezzel akár a 
végállomásra is gurulhat a gőzmozdony 
és kijelenthetjük: a terv füstbement, 
vagyis Gödöllőnek ez a vonat is elment…
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EGÉSZSÉGÜGYI ÉS  
SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁSOK

Egy jól működő egészségügyi rendszer 
biztosítja a lakosság egészségét és jóllé-
tét. Ehhez azonban nagyban hozzájárul az 
egészségügyi szolgáltatások elérhetősége 
és minősége, illetve az egyének egészség-
tudatossága. Nem mellesleg, az egészséges 
és aktív életmód kevesebb egészségügyi 
problémát eredményez, így az ellátórend-
szerek tekintetében is kevesebb működési 
kiadással kell számolni, amely növeli azok 
hatékonyságot és minőségi fejlesztések-
nek adhat teret.

„Svédországból szerzett tapasztalataink 
és cégünk mottóját támogatva, („Az egész-
ség megőrzése a célunk”) hasznosnak tar-
tunk minden olyan családi napot, hétvégi 
rendezvényt, ahol mindenki megtalálja 
az őt érdeklő egészségüggyel összefüggő 
témakört, játékot, szórakoztató versenyt. 
Fontos az emberek egészségtudatosságra 
nevelése, hogy mindenki megértse, saját 
magáért felel és vigyázni kell magunkra, 

hogy megfelelő életminőségben tudjuk éle-
tünket értékekkel telítve leélni. Ennek egyik 
alappillére az évenkénti laboratóriumi 
vizsgálat, hogy egy betegséget még idejé-
ben fel tudunk fedezni és annak fejlődését 
meg tudjuk akadályozni. Fontos a közös 
mozgás, minden életkorban: idősebbek 
körében erdei sétákat, kismamáknak kö-
zös téma napokat szervezni, ahol egymás-
sal és szakemberekkel találkozhatnak. Ne 
feledjük, a „nordic walking” sporthoz elég 
egy pár sétabot és mehetünk ki a szabad-
ba télen-nyáron. Ahogy azt az északi népek 
mondani szokták: soha sincs rossz idő, csak 
nem megfelelő ruházat. A jövőben az egész-
ségügyben a digitalizáció és a mesterséges 
intelligencia is egyre jobban előtérbe kerül. 
Különböző applikációkon keresztül már 
receptet írathatunk fel, akár szakorvossal 
is konzultálhatunk. Azonban az ilyen fajta 
távgyógyítás egyelőre csak részben tudja 
kiváltani a szakemberrel való személyes ta-
lálkozást”

Gujdár László, ügyvezető igazgató, 
Qantascope

„Az önkormányzat az egészség meg-
őrzését és visszanyerését a sportoláshoz, 
egészséges táplálkozáshoz, szűrésekhez, 
kialakult függőségek leszoktatási prog-
ramjaihoz való könnyű hozzáféréssel tud-
ná segíteni. A fiatalok és a családok szem-
pontjából különösen fontos, hogy olyan 
közösségek működjenek nagy számban, 
változatos profillal, melyek vonzereje képes 
versenyezni a virtuális világ vonzerejével. 
Az ilyen közösségek a mentálhigiéné szem-
pontjából felmérhetetlen jelentőségűek. Az 
egyházakkal, civil szervezetekkel együttmű-
ködésben szükség volna az öregek ellátását 
családiasabb ellátási formák felé elmozdí-
tani. Gödöllő egészségügyi ellátórendszere 
mind az alapellátás, mind a szakellátás te-
rén korszerűsítésre szorul. Az alapellátás fej-
lesztése mozdulhat a lakosságközelibb el-
látás felé, a szakellátás infrastruktúrájának 
modernizálása halaszthatatlan. Korszerű 
vizsgáló eszközökkel, jól felszerelt alapvető 
szakrendelések rövid várakozási idejű eléré-
se lehet a cél.”

Páll Gabriella,  
gyermekorvos, allergológus

TURIZMUS ÉS  
KULTURÁLIS ÉLET

Egy település turisztikai adottságainak 
és értékeinek idegenforgalmi vonzerővé 
fejlesztése olyan munkahely- és jövede-
lemtermelő képességgel bír, amely akár 
húzó gazdasági ágazattá is válhat. Az erre 
épülő és ezt erősítő kulturális események 
és művészeti programok nemcsak az ide 
érkező turistákat szolgálják ki, de Gödöllő 
lakosságának életminőségét és közérzetét 
is javítják. Egy jól kialakított turisztikai kí-
nálat a gödöllői vállalkozók bevonásával 
olyan komplex szolgáltatássá fejleszthető, 
amely hosszú távon gyarapítja a város gaz-
daságát és hírnevét.

„A hazai turisztikai látványosságok kö-
zül is kiemelkedik a Gödöllői Királyi Kastély 
nemzetközi ismertségével és a kulturális tu-
rizmusban is betöltött szerepével, amelyet 
az egyre inkább bővülő művészi- és zenei 
programok is fémjeleznek. Említésre méltó, 
hogy az elmúlt években a hazai turisták szá-
ma is szépen gyarapszik és a város lakossá-
ga is egyre inkább rekreációs térként tekint 
a kastélyparkra. Nem elhanyagolható a 
kastélynak a város gazdaságában megje-

Napjainkban a világ népességének több mint fele városokban él és szá-
mos előrejelzés szerint 2050-re a városi lakosság eléri a világ össznépes-
ségének 65-70%-át. A városok vonzzák azokat, akik jobb és több lehető-
séget kínáló munkahelyekért, élhetőbb és inspirálóbb lakókörnyezetért, 
valamint sokszínűbb közösségekért költöznek el. A kölcsönös együttélés 
során a lakosság minőségi és boldogságot eredményező életét számos 
területen be lehet azonosítani. Gödöllő jövőképe tekintetében négy fő té-
makör mentén vizsgálódtunk és kérdeztünk meg releváns személyeket.

Merre tovább Gödöllő? 
– fókuszban a jóllét
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lenő jövedelemtermelő (multiplikátor) ha-
tása sem, hisz az ide látogató vendég betér 
a városba egy ebédre vagy sétál egyet a 
főtéren. Természetesen a helyi vállalkozók-
kal megjeleníthető közös kínálat kialakítá-
sa és további fejlesztése a közeljövő egyik 
fontos feladata. Ezt akár fel is gyorsíthatná 
a kastély előtti Alsópark térszerkezeti új-
ragondolása, mely számos turisztikai- és 
vendéglátói attrakcióval bővíthetné a város 
idegenforgalmi palettáját. Kisebb fejlesztési 
lépésekben pedig a kastély parkját érintő és 
azt a nagyközönség számára jobban feltá-
ró tervek képviselik, mint például a Horthy 
medence rehabilitációja, újabb kerti pago-
dák és egy szoborsétány megépítése vagy 
a park egyik mélyebben fekvő részének ter-
mészeti adottságát kihasználva egy „zöld” 
színház kialakítása. Mindezeken túl a kas-
télykápolna vallási turizmusban való újra 
pozicionálása, illetve a még fel nem újított 
épületrészek rekonstrukciója, kulturális, 
gasztronómiai és egyéb, a helyhez illő, de 
gazdaságilag fenntartható funkciókkal 
való megtöltése is kimeríthetetlen adottsá-
gokat hordoz magában.”
dr. Ujváry Tamás, ügyvezető igazgató, 

Gödöllői Királyi Kastély

„Gödöllő egy nemzetközi kapcsolatok-
kal rendelkező egyetemváros, parkokkal, 
barokk kastéllyal, szellemi értékek gazdag 
tárházával. A város megérett arra, hogy 
megtalálja helyét Európa kulturális életé-
ben. 30 éve már, hogy 1993-ban a Gödöllői 
Szimfonikus Zenekar első nagyszabású 
hangversenyén Gémesi György polgármes-
ter úr a város jövőjéről úgy beszélt, hogy 
Gödöllő egy kis Salzburg, vagyis nemzetkö-

zileg elismert, a legigényesebb kultúrát 
kínáló fesztiválváros lehet! Összefogás-
sal, ha a város, a Királyi Kastély és a MATE 
közös célokat kitűzve együttműködést 
alakít ki, a művészeti és szellemi javakat 
kamatoztatva megvalósulhat ez a jövőkép. 
Kistérségi összefogással, jól megszerkesz-
tett, gazdag programkínálattal, a gödöllői 
szecessziós művésztelep szellemiségének 
nyomait követve létrehívható egy minőségi 
összművészeti fesztivál. Fel nem tárt kultu-
rális értékekre bukkanhatunk a kastélyokat, 
templomokat építő, művészeteket mecé-
násként támogató Grassalkovichok életmű-

ve nyomán, Gödöllő kulturális irányultságát 
a barokk művészet kuriózumainak feleleve-
nítése felé terelve.
Az Európában páratlan Barokk Színház a 

barokk és kortárs művészet innovatív össze-
kapcsolásának színterévé válhat.

Ez szakmai együttműködések kiépítését 
feltételezi a témát jól ismerő élvonalbeli 
művészekkel, a Zeneművészeti és Színmű-
vészeti Egyetemmel, a keszthelyi, fertődi és 
eisenstadti kastéllyal, valamint tudomá-
nyos konferenciák az MMA Művészetelméle-
ti tagozatával és nemzetközi kurzusok euró-
pai művészeivel.”

Ferenczi Anna, Gödöllő Város Díszpol-
gára, nyugalmazott igazgató és zeneta-

nár (Frédéric Chopin Zeneiskola)

SPORT, REKREÁCIÓ ÉS  
SZABADIDŐS PARKOK

A rendszeres testmozgás egészségünk 
megőrzésének egyik alapvető feltétele. 
Szerencsés esetben a szülők már kisgyer-
mekkorban megszerettetik a gyermekekkel 
a mozgást. Az aktív életmódhoz a termé-
szet közelsége, a településen rendelkezés-
re álló sport- és szabadidős infrastruktúra, 
illetve a jól megszervezett és működtetett 
klubélet is hozzátartozik. Gödöllő számos 
jó példával bír, eredményesen működő, 
széles társadalmi tömegeket megmozgató, 
és ezzel közösségeket építő klubélet ala-
kult ki az elmúlt években, de fontos lenne 
fejleszteni a szabadon használható sport-
pályákat is a prevenció érdekében.

„Igazi közösséget építve, az egyetem inf-
rastruktúrájára alapozva, 8 szakosztállyal, 
közel 2000 fiatalnak biztosítunk verseny- és 
tömegsportolási lehetőséget. Az élsportban 
közel 50 edző segíti a magasszintű munkát, 
melynek eredményeként számos hazai- és 
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nemzetközi versenyen érünk el kiemel-
kedő eredményeket. A sportolóink közel 
kétharmada gödöllői kötődésű, és a helyi 
általános- és középiskolákkal közelmúlt-
ban elindított „kettős életpálya modell” 
keretein belül a MATE akár komoly összegű 
élsportolói ösztöndíjjal is várja a tehetséges 
sportolókat. A közeljövő céljai között a MATE 
sportcsarnok felújítása és további sport inf-
rastrukturális fejlesztések, illetve a jelenlegi 
nyolc szakosztály mellett évente egy-egy 
újabb sportág megjelenítése állnak. Ki-
aknázatlan lehetőség rejlik egy klasszikus 
csapatsport hazai és nemzetközi szintre 
történő fejlesztésében, mely az egyetem 
és város hírnevét tovább erősítené. Ter-
mészetesen ehhez folyamatos és tudatos 
építkezés, valamint szakmai és pénzügyi 
források is szükségesek, melyhez öröm-
mel látjuk a helyi vállalkozók részvételét 
és támogatását is.”

dr. Kriszt Balázs, ügyvezető elnök, 
MATE-Gödöllői Egyetemi Atlétikai Club 

(MATE-GEAC)

„Az elmúlt tíz év befektetett munkája-
ként, a folyamatos fejlődés és építkezés 
eredményeként 2021-ben Kiemelt Tehet-
ség Központ státuszt kaptunk. Ez vissza-
igazolta azt a működési modellt, hogy 
már a város óvodáiban jelen lévő edzőink 
által tartott sportfoglalkozáson megterem-
tődik a kapcsolat a gödöllői fiatalokkal, 
mely megkönnyíti az egyesületbe való csat-
lakozásukat. Az U6-os korosztálytól U19-ig 
focizhatnak nálunk, de a felnőtt csapata-
inkban is számolunk velük. Mindenkinek 
lehetőséget adunk a B csapatokban, míg a 
kiemelt A keretekben a Pest Vármegye keleti 
régiójának tehetségeit gondozzuk. Jelenleg 
550 gyermek focizik, de a lányok is egyre 
növekvő számban jönnek. Fejlesztési terve-
inkben egy újabb műfüves pálya megépí-
tése, illetve egy, a jelenlegi öltözőkre épülő 
klubház is szerepel, mely a MLSZ Pest Vár-
megyei Igazgatóságának is helyt adna. Fel-
nőtt csapatainkról is szót ejtve és mottónkat 
követve: „amatőr labdarúgást szeretnénk 
profi körülmények között biztosítani”, azaz 
következetes építkezéssel helyi és Pest Vár-
megye keleti régiójának fiataljaira építkez-
ve egy stabil NB3-as csapat kialakítása és 
működtetése a közeljövő célja. Olyan sza-
badidős- és sportközösséget szeretnénk lét-
rehozni, amely a város lakosságát és a helyi 
vállalkozókat is arra ösztönzi, hogy részesei 

legyenek ennek az építkezésnek és közös si-
kereinknek. Mindezek mellett a pályáink és 
szolgáltatásaink szabadon igénybe vehe-
tők, családi-, céges- és közösségi rendezvé-
nyekre, illetve a csapatedzéseink után este 
fél 8-tól a műfüves pályáink is bérelhetők. 
Hajrá GSK, hajrá Bikák!”

Rózsavölgyi Sándor, sportigazgató, 
Gödöllői Sport Klub

KÖZÖSSÉGI KAPCSOLATOK ÉS 
TÖBBGENERÁCIÓS TEREK

Az erős közösségi kapcsolatok, a szoci-
ális háló és a biztonságos környezet mind 
elősegítik a lakosság mentális és érzelmi 
jólétét. A világjárvány nyilvánvalóvá tette, 
hogy milyen szorosan összefügg egészsé-
günk a szabadban eltöltött idővel. A pan-
démia után ismét felfedeztük, hogy az em-
ber társas lényként felértékeli a független 
közösségi tereket, ahol rendszeresen ösz-
szejöhetnek a hasonlóan gondolkodó, egy-
másra odafigyelő emberek. Ezek a terek 
(közparkok, vallási központok, közösségi 
kertek, vendéglátóhelyek, kisboltok) társa-
dalmi kapcsolatok kialakítását és ápolását 
teszik lehetővé, és jelentősen hozzájárul-
nak a személyes boldogsághoz.

„Ha valaki manapság közösségépítésen 
gondolkodik, nehéz feladat elé néz. Sok 
spontán emberi alakulat létezik világunk-
ban, de kevés közülük a tartósan megmara-
dó. Mert a megmaradáshoz kitartás, hűség 

és jelenlét szükséges, ám ezek sokak számá-
ra ismeretlen vagy szükségtelen fogalmak, 
pedig ezek nélkül nincs tartós közösség. Az 
épülő Gödöllői Premontrei Apátsági Temp-
lom túlzás nélkül a premontreiekhez tartozó 
közösségek lelki centruma kíván lenni. Nem 
csupán a rendi közösség, plébánia, iskola 
és óvoda vonatkozásában, hanem Gödöllő 
egész városa felé. Merthogy a premontreiek 
100 éve igen szoros szálakkal kapcsolódnak 

Gödöllőhöz, és ezeknek a szálaknak az erő-
sítése ma is közös feladatunk. A templom 
épülete kívülről és majd belülről is az eu-
rópai keresztény, azon belül a premontrei 
és a középkori magyarországi építészeti és 
lelkiségi hagyományokat hordozza magán. 
Bizonyára sokak számára – itt élőket, ven-
dégeket és turistákat is számba véve – na-
gyon érdekes és megragadó lesz mindezek-
be hamarosan betekintést nyerni.”

Balogh Péter Piusz, O.Præm. apát, 
Gödöllői Premontrei Apátság

„Számos nemzetközi példa mutatja, hogy 
az „elhagyott” ipari létesítmények, mint 
például a SONY volt gyáregysége új tarta-
lommal és funkciókkal ellátva izgalmas kö-
zösségi tere lehet a városnak. Kereskedelmi, 
szórakozási, sportolási vagy irodai- és kö-
zösségi munkahelyekkel, de akár egészség-
ügyi szolgáltatókkal kistérségi központtá 
lehetne fejleszteni. Mindezeket támogatja 
a kiváló megközelíthetősége és fekvése, de 
a nagy parkolója is adott. Továbbá számos 
településen jelennek meg közösségi kertek, 
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 ☑ Többfunkciós közösségi terek alközponti funkciókkal 
történő kialakítása

 ☑ Civil- és egyházi szervezetek közösségépítő  
tevékenységeinek támogatása

 ☑ Közösségi házak és kertek létrehozása

 ☑ Generációk együttélésének elősegítése – aktív és  
minőségi időskor feltételeinek megteremtése

KÖZÖSSÉGI KAPCSOLATOK ÉS  
TÖBBGENERÁCIÓS TEREK
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melyek kis parcellákat biztosítva friss ter-
ményeket biztosítanak a mindennapi aszta-
lunkra, egyúttal segítenek összekovácsolni 
a helyi közösséget, de a természettel való 
közvetlenebb kapcsolatot is erősítik.”

Debreczeni Attila,  
partner, Finn Kereskedelmi Iroda;   

elnök, Szövetségben a gödöllőiekért

„A kor előrehaladtával az ember egyre 
inkább gondolkozik azon, hogy idősebb 
korában, hol találhat egy olyan szerető és 
aktív közösségre, ahol házastársával és 
kortársaival együtt töltheti megérdemelt 
nyugdíjas éveit. Egy olyan idősek otthoná-
ban gondolkozunk a Katolikus Egyházzal 
és számos kortársunkkal közösen a blahai 
Katolikus Óvoda szomszédságában, ahol 
generációk kölcsönös együttélése mellett 
néhány apartmanlakás-együttest hoznánk 
létre.”

Máthé László, Blaha városrész  
önkormányzati képviselője,  

Szövetség Gödöllőért

„Több éve felismertük, hogy fontos egy 
értékalapú és családok kapcsolatát erősí-

tő, önfenntartó közösségi ház felépítése a 
városban. Egy hely, amely a kisközösségek-
nek biztonságos helyszínt, a társadalomért 
felelősséget vállaló fiataloknak fejlődési 
lehetőséget és otthont ad, az ide szervezett 
programok pedig vonzóak lesznek min-
den gödöllői lakos számára. Fontos, hogy 
gyermekeinknek csábító alternatívákat 
adjunk a mai kor virtuális szabadidős te-
vékenységein túl, miközben a közösségben 
végzett feladatokkal erőt, lendületet és si-
kerélményt kapnak, amivel a felnőttkorhoz 
közeledve könnyebben vehetik fel a munká-
hoz való hozzáállás „versenyét”. Gödöllőn 
hiányzik egy klub, ahol a kamaszok beszél-
getni, játszani, táncolni, ismerkedni, egyszó-
val szórakozni tudnak kötetlenül az alapfel-
tételeket és értékrendet betartva. A fiatalok 
olyan közösségi helyre jöhetnének, ahova a 
szülő nyugodt szívvel elengedi gyermekét, 
nem kell izgulnia, hogy vajon mikor ér haza 
Pestről hajnalban. Régen ezt az űrt részben 
betöltötte a Művelődési Központ különböző 
szakkörökkel és szórakozási lehetőségek 
tárházával, amely nyáron is nyitva állt a 
fiatalok számára, de már ez utóbbi feltétel 
sem adott sajnos.”

Kolozs Csaba, önkormányzati  
képviselő, Szövetség Gödöllőért

Mindentől függetlenül konklúzióként 
elmondható, hogy egy boldogabb Gö-
döllő tervezési projekt első lépésének 
nincs köze a város dizájnjához, felépíté-
séhez, épületekhez, utakhoz, fákhoz vagy 
a kerékpárokhoz. Első lépésként abban 
kell egyetértésre jutni, hogy mi fontos a 
település jólléte szempontjából, milyen 
Gödöllőt akarunk létrehozni. A városok 
nem egyszerűen a gazdaság motorjai 
többé, hanem olyan rendszerek, amely-
nek célja az emberi jólét növelése. Ha a 
lakosok kifejezhetik igényeiket vagy ál-
maikat a városukkal kapcsolatban, és úgy 
érzik, hogy véleményüket meghallgatják, 
így beleszólásuk is lehet az épületek, a 
környezetük, az utak és a zöld területek 
kialakításában, akkor azok elkötelezett 
és boldog polgárai lesznek a település-
nek. Egyesületünk az itt élők szükségletei 
alapján és a lakosságot bevonva úgy sze-
retné fejleszteni a városunkat, hogy azok 
lehetővé tegyék a családtagok, barátok és 
akár a városban élő ismeretlen ismerősök 
közötti kapcsolatok erősítését, mivel ezek 
a kapcsolatok adnak értelmet az emberi 
életnek és alakítanak ki kötődést a város-
hoz.
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Török Sándor és Kolozs Csaba ön-
kormányzati képviselők (Szövetség Gö-
döllőért) hiába figyelmeztették a város 
vezetését 2020-ban, hogy késő bánat 
a régi hivatal lebontása, de a közel egy 
évtizedes gazdaságélénkítő periódus 
után recesszióhoz érkeztünk, és a leg-
rosszabb pillanatban voltunk egy 100%-
ban önerős, milliárdos beru-
házás elindításához.
Mindenki látta és ma már 

tudja a következményeket: 
szakmaiatlannak nevezett 
ellenzék, a város vezetőjének 
egyéni döntése és szerződés 
aláírása a pandémia elején, 
majd a bontási és építési 
munkálatok megkezdése. Ta-
valy sajnos kitört a háború, az 
energiaválság hatására emel-
kedtek az árak, amiből az épí-
tőipar sem maradt ki. A kivite-
lezési munkadíjak is magasba 
szöktek, miközben a mun-
kaerőhiány velünk maradt, 
így a keresleti és kínálati piac 
közös válságáról beszélhettünk, ami-
re a képviselők fel is hívták a figyelmet. 
Ilyen helyzetben a bevételeket ösztönző 
fejlesztések támogatása lenne fontos a 
városháza önerős, pályázat nélküli, csak 
üzemeltetési kiadást eredményező, ár-
bevétel nélküli statikus beruházása he-
lyett. Az építés ugyan előbb-utóbb meg-
szünteti a mára százmillió forint feletti 
bérleti díj kiadást okozó széttagoltságot, 
de ezt a helyzetet éppen a város idézte 
elő a régi hivatal óriási felháborodást 
kiváltó lebontásával. Mivel a mondatok 
süket fülekre találtak, így az elmúlt há-
rom év során azért „drukkolhattunk”, 
hogy a lassú kivitelezés gyorsabb foko-
zatra váltson, és ne félkész épület ék-
telenkedjen Gödöllő központjában, de 

ez sem jött össze. A szerződés aláírása 
után két és fél évvel egy torzót látunk 
a város egyik legforgalmasabb részén, 
kordonnal elválasztott szellemépület és 
elázott drága gipszkartonok fogadják a 
járókelőket. Idén januárban levonult a 
vállalkozó a munkaterületről, az elszá-
molási vita a mai napig tart, miközben 

teltek-múltak a munkálatok nélküli hó-
napok a főtéren. Májusban új közbeszer-
zési eljárás indult, hogy befejezze végre 
valaki a banki épületek felújítását, amit 
új városházának „adnak el” a gödöllői-
eknek. De mielőtt az új kiírás elkészült 
volna, egy eddig titokban tartott hírt ka-
pott az önkormányzat, amiről nem akar-
ta tájékoztatni a lakosságot. Kiderült, 
hogy a tavaly augusztus végi rendkívüli 
ülésen jóváhagyott 331.822.010 Ft ér-
tékű többlet fedezet közel kétharmada 
jogszerűtlen volt, így a város és kivite-
lező között aláírt beruházási szerződés 
módosítását semmisnek nyilvánította 
a Közbeszerzési Hatóság Közbeszerzési 
Döntőbizottsága. A tavalyi év első fél-
évében már kétszer történt szerződés 

módosítás mintegy 168.070.312 Ft 
értékben, melynek határideje 2022. au-
gusztus 22-e volt, ezért módosították a 
szerződést 2023. január 31-i határidővel, 
amit a testület lokálpatrióta többsége jó-
váhagyott a rendkívüli ülésen. Azonban 
az ügyfélszolgálati térre vonatkozó be-
ruházás nem volt része az eredeti, 2020 

áprilisi szerződésnek, ahogy a 
2022 februárjában kiírt vendég-
látóegység kivitelezési munkáit 
sem tartalmazza. A 2022 januári 
és májusi módosítás után, 2022. 
június 16-án eredménytelen-
nek minősült az étteremre kiírt 
pályázat, az ügyféltér bővítési 
terv engedélyét pedig 2022. au-
gusztus 8-án kapta meg a város. 
A két pótmunkát így a harmadik 
szerződés módosításban kellett 
kiadni a kivitelezőnek egy testü-
let által felruházott többlet fe-
dezet jóváhagyása mellett, ahol 
a vendéglátóegység kialakítá-
sát 73.124.714 Ft-os értéken 
2023. február 28-i határidővel, 

míg az ügyfélszolgálati tér elkészítését 
130.697.296 Ft-tal megemelt összeg-
ben határozták meg 2023. június 30-i 
átadással.
A tavaly nyár végi rendkívüli testületi 

ülésen Török Sándor képviselő kérdé-
sére, miszerint a pótmunkák megfe-
lelnek-e a közbeszerzési törvényben 
foglaltaknak, Dr. Kiss Árpád jegyző 
magabiztos választ adott: „az eredeti 
szerződéses árat akár ötven százalékos 
mértékben lehet emelni”. Ez a puszta 
számok tekintetében megfelel a határ-
nak és a hatóság ugyanazt említi, mint 
szerkesztőségünk tavaly közölt cikké-
ben. Az eredeti nettó 999.786.886 Ft-os 
szerződéses árhoz képest a módosított 
ellenérték nettó 499.892.322 forinttal 

Pont egy éve írtunk arról, hogy a városházi szappanopera három felvonásának végéhez közeledve lassan 
talán kilépünk az „érdekfeszítő” évek epizódjaiból, amire a választási ciklus elejétől évről-évre plusz for-
rást biztosított a város. Azt gondoltuk, hogy a közel egy évtizede elindult história végén idén az új hivatal 
átadásáról számolunk be, miközben több milliárdos vagyonvesztés és hasonló nagyságrendű építési költ-
ség az adófizetői szaldó. Sajnos nem ezt történt, még egy évadra visszatapsolták a „műsort”, így a gödöl-
lőiek mindennapjait és adóforintjait, valamint az egész ciklust beárnyékolja a főtéren álló torzó épület.

Ezt egy cikluson át kell játszani
KÖ
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T

Városháza építkezés: sakk-matt? 
Bizonyos lépeseknek súlyos következményei vannak...

Problémák nincsenek, csak megoldandó feladatok!
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magasabb, amivel mindösz-
sze 1.121 forinttal tér el a 
maximális összegtől. De a 
vendéglátóegység és ügyfél-
szolgálati tér kialakításának 
203.822.010 forintos tétele 
is benne van a 49,9999%-al 
megemelt árban, ami jogsze-
rűtlen. A törvény kimondja, 
hogy az eredeti szerződéses 
ár új közbeszerzési eljárás 
lefolytatása nélkül módo-
sítható 50%-ban, ha az ajánlatkérő szá-
mára jelentős hátránnyal és a költségek 
megsokszorozódásával járna az ellen-
érték növekedése, viszont a szerződés 
tartalmára vonatkozó korlát a szerződé-
ses érték csupán 15%-a lehet, ami nem 
haladhatja meg a 149.968.032 Ft-ot. A 
harmadik szerződés módosítás összege 
ennek több mint a duplája (331.822.010 
Ft) volt, amelyben a 128 millió forintos 
építőanyagárak és kivitelezési munka-
díjak emelkedéséből fakadó kompen-
zálási tétel önmagában nem lett volna 
gond. A Közbeszerzési Döntőbizottság 
a jogsértés megállapítása mellett az ön-
kormányzatra és a kivitelezőre egyaránt 
15 napon belül fizetendő 5.000.000 Ft 
plusz 2.000.000 Ft-os bírságot szabott 
ki. A határozat konklúziója ezt írja: „… 
a szerződés jogellenes módosítása nem 
csak közbeszerzési jogi szempontból mi-
nősül súlyos jogsértésnek. A közpénzek 
felhasználásának átláthatósága szen-
ved csorbát, a közpénzek felhasználásá-
nak gazdaságossága ellenőrzése hiúsult 
meg a jogsértés által.”
De hiába hozta meg a hatóság a fenti 

határozatot 2023. március 8-án, a város 
polgármestere és jegyzője mégsem tar-
totta fontosnak a képviselő-testület elé 
hozni és a lakosságot tájékoztatni a „nő-

napi” dátumot követő négy ülés egyikén 
sem. A Szövetség Gödöllőért képviselői 
ezalatt kétszer is intéztek kérdéseket a 
városházával kapcsolatban. Az elszámo-
lási folyamattal és a rengeteg gipszkarton 
udvaron történő ázásával kapcsolatos 
kérdezz-felelek után sem merült fel a vá-
ros vezetésében, hogy információt kelle-
ne adni bárkinek is a befizetett bírságról. 
Az új közbeszerzési felhívás május 8-án 
került közzétételre és május 22-ig várták 
a jobbnál jobb ajánlatokat a hivatal épí-
tési és gépészeti befejezési munkákra, 
valamint a gyengeáramú kivitelezésre. 
Az Elektronikus Közbeszerzési Rendszer 
oldala szerint június közepén megtörtént 
a kiértékelés - a beruházás folytatásához 
szükséges május végi több mint 238 mil-
lió forintos plusz fedezetet június köze-
pén zárt ülésen gyorsan meg is emelték 
további 83 millió forinttal az általános 
tartalék terhére -, de csupán augusztus 
21-én írták alá három különböző céggel a 
kivitelezés folytatására - és remélhetőleg 
a befejezésére - vonatkozó szerződéseket. 
A kontraktusok aláírása előtti héten is volt 
egy rendkívüli testületi ülés, ahol egy szó 
sem esett a közbeszerzési eljárásról, de 
egy hét múlva Gémesi György polgármes-
ter már a közösségi oldalán tájékoztatta a 
lakosságot, hogy újrakezdik a munkákat. 

Viszont sem a képviselők-
nek, sem a város felé még 
ekkor sem tartotta fontosnak 
jelezni, hogy az előző kivite-
lezővel történt jogszerűtlen 
szerződés módosítás miatt a 
város bírságot kapott fél éve. 
Ehelyett inkább a levonult ki-
vitelezőt bírálta, aki bedőlt és 
nem tudta befejezni az aláírt, 
de részben jogszerűtlen szer-
ződéses munkákat, vagyis 

úgy tett, mintha a város ebben nem is len-
ne hibás. Mondhatjuk: csak a „szokásos”, 
ahogy a hotel-per során, úgy a városháza 
esetén is mindig a másik fél készülékében 
van a hiba.
2015 óta a kezdeti 200-250 millió  

forintról indulva később 500 millió, majd 
1 milliárd és végül másfél milliárd forint-
ról is szóltak az egykori polgármesteri hi-
vatal felújítására vonatkozó beruházási 
összegek. 
Ugye mindenki örülne, ha az akkori 

értékkel és munkadíjjal a régi városháza 
új külsővel állna évek óta, így a rengeteg 
bérletre és az épületek megvásárlásá-
ra fordított összeget másra használták 
volna fel, illetve a kormányhivatal sem 
a város szélén állna? A polgármester kol-
légáival - Hevesi Tamás után szabadon 
- talán úgy gondolta, hogy „ezt egy éle-
ten át…”, a gödöllőiek viszont remélik, 
hogy csupán egy cikluson át kell játszani 
és nem egy újabb vakmerő optimizmus 
mondatja velünk, hogy jövőre valóban 
átadásra kerül az épület. Ha viszont a hi-
vatal bontásából eredő idő- és vagyon-
vesztések milliárdjait is hozzáadjuk, ezt 
sajnos inkább nevezhetjük ciklusokon 
átívelő és Gödöllő lakosságának köz-
pénzét elherdáló játéknak is.
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Érdemes szakmailag megnézni Gödöllő 
város rövid- és középtávú közlekedési kon-
cepcióját, amelyet még az előző képviselő-
testület fogadott el 2018 novemberében. 
Ennek nulladik üteme foglalkozik a Szil-
hát-Szőlő utca tengelyében található két 
körforgalom megépítésével. Az első ovális 
megoldás a Szőlő, Szent János és Röges 
utcák találkozásánál a 2019-es választások 
előtt el is készült. A Szilhát, Bajcsy-Zsilinsz-
ky és Szőlő utcák csomópontjának meg-
építésére csupán idén került sor, ame-
lyet gyorsított közbeszerzési eljárás 
keretében ugyanaz a jászkiséri vál-
lalkozó nyert el bruttó 103,3 mil-
lió forintért. Bár az engedélyezé-
si terveket egyszerre készítette el 
egy ceglédi mérnöki iroda 2019 
elején, a város talán figyelembe 
vette, hogy elég a lakosságnak 
ciklusonként egy hasonló beru-
házás is. A koncepció nulladik üte-
me elsősorban az előzetes terveket 
veszi figyelembe és a város kérésé-
nek tesz eleget, míg az első és második 
üteme Gödöllő 10 éves, egészen 2029-ig 
történő közlekedési tervezésével és forgal-
mi modellezésével foglalkozik.

Válasz helyett munkakezdés
A környéken élők felháborodására 

2023. április 5-én a Gödöllői Önkormányzat 
közmeghallgatást kezdeményezett a kör-
forgalom kialakításának tárgyában, amely 
beruházást a városvezetés visszavonhatat-
lan tényként vázolt fel. A műtárgy építése a 
koncepció szerint a közlekedésbiztonságot 
helyezi előtérbe és a hivatal is a balesetve-
szélyre hivatkozott. A csomópont területén 
érintett ingatlanok tulajdonosai április 17-én 
petíciót fogalmaztak meg, mivel az évtize-
dek óta szinte balesetmentesen üzemelő 
kereszteződésbe épített körforgalommal 
egyidejűleg számos parkolót vonnak el, több 
porta ki- és behajtási, valamint rakodási fel-
tételei lehetetlenné válnak, amely a legtöbb 

vállalkozásnál gazdasági visszaesést idéz 
elő. A munkaügyi hivatal is ezen a területen 
fekszik a sok magáncég mellett. Baleset 
nélkül a biztonság növelhető a keresztező-
désbe kihelyezendő domború tükrökkel is, 
amit több helyen, főleg a Dózsa György út 
különböző pontjain is használnak. Válasz 

helyett elkezdték a közművek kiváltásának 
munkálatait a körforgalom építése előtt, a 
kérelemről pedig nem tárgyalt a város kép-
viselőtestülete májusban és júniusban sem. 
Végül az eredeti petíció után két hónappal, 
június 19-én kaptak csak választ az utcák-
ban élő ingatlanok a körzet képviselőjétől, 
amikor a közbeszerzés lezárásával a város 
megrendelte a munkát, illetve leszerződött 
a vállalkozóval és ezzel a kivitelezés elindult 
a csomópontban. Pelyhe József lokálpatrió-
ta képviselő cinikusan kifejtette a lakóknak, 
hogy a 2018. év végi közmeghallgatáson 
senki sem kifogásolta a fejlesztést és saj-
nálattal tapasztalta, hogy az április elejére 

összehívott rögtönzött egyeztetésen - ahol a 
beruházást kész ténynek mondták – csupán 
három személy vett részt. A parkolóhelyek 
elvesztésének számát jóval kevesebbnek 
látja, mint azt a kérelmet benyújtók gondol-
ják, egyébként pedig szerinte a nap bármely 
szakában van szabad parkolóhely a közel-
ben, ahonnan 1 perces sétával elérhetők az 
érintett üzletek (valószínűleg rakománnyal 
együtt... - a szerk.). Megjegyzi: a körforgalom 
kialakítását elsődlegesnek tartják, majd le-
vele végén a beruházás „felelősségteljes” 
támogatását kéri és nem érti a helyi lakos-
ság felháborodását, hiszen amint fogalmaz: 
„egy perc séta nem írhatja felül senkinek a 
testi épségéhez fűződő jogait”!
Lakossági és jogszabályi egyeztetések
Az átlagpolgár azt gondolná, hogy ezt 
részletes egyeztetés előzte meg az ott 
élőkkel, mivel valóban örömteli egy 
körforgalom beruházása a város-
ban, amely nagyon ritkán épül 
Gödöllőn. Ez csupán egy kis té-
tel az öt éve készült 90 oldalas 
koncepcióban vázolt fejlesz-
tések közül, amelyekből sok 
meg sem épült időben. A fenti 
képviselői válasz cinikus hang-
vétele egyértelműsíti, hogy a 
városban a hivatal már rég nem 
szolgálja az itt élőket. Viszont, ha 

a hivatal nem érzi úgy, hogy az ott 
élő személyeket és vállalkozásokat 

időben értesíteni kellene, akkor mini-
mum gondolnánk, hogy az adott jogszabá-
lyi környezetet figyelembe veszi. Ugyanis az 
utak építésének, forgalomba helyezésének 
és megszüntetésének engedélyezéséről szó-
ló 93/2012. (V. 10.) kormányrendelet szerint 
környezeti hatásvizsgálat szükséges. A köz-
úti közlekedésről szóló 1988. évi I. törvény 
29/B. § (2) bekezdése alapján ügyfélnek 
minősül az is, akinek ingatlana a hatásterü-
leten fekszik, ahol hatásterületnek minősül 
azon ingatlanok területe is, amelyek a te-
vékenységgel igénybe vett ingatlan terve-
zési határok közötti területével közvetlenül 
határos, vagy amelynek a kapubejárója az 
eljárás tárgyát képező útszakaszhoz köz-
vetlenül csatlakozik. A belváros képviselője 
levelében úgy fogalmaz, hogy csak március 
második felében keresték meg telefonon a 
beruházással kapcsolatban, amikor meg-

Májusban írtunk arról, hogy a Szilhát, Bajcsy-Zsilinszky és Szőlő utcák 
kereszteződéséhez közeli ingatlanok tulajdonosai petíciót írtak Gö-
döllő város önkormányzatának a tervezett körforgalommal kapcso-
latban. A válasz két hónap után érkezett meg, miközben megkezdték 
a munkát és mára el is készült a csomópont. Egy körforgalom általá-
ban mindenki számára öröm, itt mégis üröm vegyült a történetbe.

Mi egy körforgalom valódi célja?
KÖ
ZÉ
LE
T



2023. szeptember 14. www.gdl.hu GDL - PELIKÁN 13
KÖ
ZÉLET

közlekedésbiztonság volt fontos az új kör-
forgalom megépítésével? Előbbire zéró 
hatással lesz a koncepció szerint, a nagy 
forgalom továbbra is megmarad (sőt!), 
míg utóbbi esetén az alig 100 méterre ta-
lálható csomópont megoldja a problémát, 
ezt a polgármester is elmondja, miközben 
komoly baleset nem volt itt évtizedek óta. 
Ellenben bosszúságot és parkolóhelyek el-
vételét eredményezi az itt élő lakosság, va-
lamint a kereszteződésben működő cégek 
és ügyfeleik számára. Rengeteg infrastruk-
turális feladat van a városban, ezért költői 
kérdés, hogy hol lett volna jobb helye en-
nek a több mint 100 millió forintnak.
Fel lehetne sorolni több tíz járdát, zebrát, 

utat vagy éppen körforgalmat a balesetektől 
hemzsegő kereszteződésekben. De nem is 
kell messzire menni, hiszen a csomópont 
Bajcsy-Zsilinszky úti ágában még csapadék-
víz elvezetés kialakítására sem futotta. Nem 
beszélve arról, hogy az út belvárosi oldalán 
lévő Petőfi tér csomópontjának nyolc éve 
történt teljes rekonstrukciója idején - egy 
sokkal problémásabb helyszínen - pedig 
senkinek sem fordult meg a fejében, hogy 
a komplett átalakítás során oda egy biz-
tonságos körforgalmat is  ki lehetett volna 
alakítani, a felújításra egyébként is ráfor-
dított összegekből. 
Ezek alapján érthetetlen, hogyan lehet 

egy műtárgyat oda építeni, ahova nem fel-
tétlen szükséges? A választ nem tudjuk, csak 
objektíven az önkormányzat által megren-
delt és kifizetett szakmai koncepció tanul-
mányozásával jutottunk el eddig a pontig. 
Tény, hogy Gödöllőnek van egy új körforgal-
ma, amiből kevés van, mint a fehér holló, ez 
alapjában örömteli. A kérdésre pedig a ked-
ves olvasó talán megtalálja a helyes választ: 
vajon mi egy körforgalom valódi célja?

GDL

csökkenti a Szilhát és Szőlő utcai forgal-
mat. A fent említett közlekedési tanul-
mányban ez a szakasz is benne van az első 
ütemben, mégpedig 2022-es megvalósítási 
dátummal. Ráadásul a szakmai alapokon 
összerakott koncepció szó szerint ezt írja: 
„A Szilhát utca csomópontjainak átalakí-
tása a nagyobb távú forgalmi áramlatok-
ra gyakorlatilag elhanyagolható hatással 
van, csak lokális átrendeződések várhatók”. 
Mondhatjuk, hogy egy jól működő körfor-
galom akár növelheti is az átmenő autók 
számát? 
A tervezet továbbá a forgalmi modelle-

zést figyelembe véve a Széchenyi István ut-
cai átkötés esetén konkrétan így fogalmaz: 
„A Rét utca és a Szilhát utca közötti 1,5 – 2 
km hosszú szakaszon jelenleg nincs átjárás 
a Dózsa György út és a Hunyadi János utca 
között, emiatt a Szilhát utca – Szőlő utca 
tengelye különösen a csúcsórákban nagy 
forgalmi terhelésnek van kitéve. Ezeket az 
elemeket tehermentesítené az új átkötés. A 
fejlesztés jelentősen tehermentesíti a Szil-
hát utca térségét, az itt várható forgalom-
csökkenés elérheti a 40%-ot is”. A Kertváros 
irányából az említett 5 ezer  gépjármű vá-
rosra rázúduló forgalma a körforgalma(ka)t  
elérve jelenleg a Bajcsy-Zsilinszky úton a 
belvárosba és a Szilhát utcán egyenesen 
megy tovább az üzleti park irányába vagy 
a Dózsa György úton jobbra kanyarodva 
az autópálya felé. Az átkötés hatására a 
számok alapján ez 3 ezer autóra mérsék-
lődne, amivel valódi forgalomszabályozást 
érne el a város, miközben az első „ovális” 
csomópont megoldja a közlekedésbizton-
sági kérdéseket a belváros irányába. Az új 
csomópontban élők a ’70-es évek óta csak 
néhány figyelmetlenségből eredő apróbb 
balesetre emlékeznek.
A kérdés: a forgalomszabályozás vagy a 

tudták a lakók, hogy körforgalom épül. Ha 
így van, akkor a fent említett környezeti ha-
tásvizsgálat a körforgalomban elhelyezkedő 
ingatlanok esetén nem történt meg. Az épí-
tési engedély és az engedélyezési terv alap-
ján készülő kiviteli tervdokumentációnak 
az építés alatt szükséges ideiglenes beavat-
kozásokat, megtámasztó szerkezeteket, az 
esetleges megerősítési beavatkozásokat tar-
talmaznia kell (191/2009. (IX. 15.) kormány-
rendelet az építőipari kivitelezési tevékeny-
ségről). A körforgalomban több régi épület 
található akár pincerésszel együtt, amelyek 
csupán egy járda szélességre vannak az új 
épített csomóponttól, így az ott élő lakókat 
és vállalkozókat mindenféleképpen be kel-
lett „volna” vonni a folyamatokba. Kérdéses, 
hogy csak az ingatlantulajdonosok voltak 
figyelmetlenek ez esetben és megtörténtek 
ezek a vizsgálatok, így a kivitelezési tevé-
kenység a környező épületekben kárt és ál-
lagromlást nem idéz elő.

Forgalomszabályozás vagy  
közlekedésbiztonság?

Gémesi György polgármester a közössé-
gi oldalán július 31-én jelentette be, hogy 
a közmű kiváltás után már javában épül a 
körforgalmi műtárgy az említett csomó-
pontban, ami az iskola kezdetéig elkészül. 
Itt megemlíti, hogy a beruházás oka a 
naponta áthaladó 5 ezer autó, majd hoz-
záteszi, hogy a négy éve megépített közeli, 
Szent János utcai másik csomópont na-
gyon hatékonnyá, biztonságossá és flot-
tabbá tette a közlekedést a szakaszon, sőt, 
amióta elkészült, baleset sem volt.
Az áprilisi petíció aláírói szerint a  

Széchenyi, Röges és Éva utca összekap-
csolása fontosabb lenne – amely az Ádám,  
Mátyás király, Bethlen és Szőlő utca csomó-
pontjába csatlakozik -, hiszen a közlekedés 
párhuzamos elvezetése nagy mértékben 
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Az 1988-tól íródó történetmesélésünk 
35 éves évfordulója kapcsán emlékezünk 
vissza három részben - elsősorban a helyi 
eseményekre, amelyeket nem vonatkoz-
tathatunk el az országos eseményektől. 
Egy biztos, Gödöllő többet tett az egypárt-
rendszer megdöntéséért, mint bármely 
másik magyar település.
A szovjet megszállás és ellenőrzés alatti 

évtizedek alaposan beszűkítették a magyar 
emberek gondolkodását, mozgásterét, hi-
szen mindig mindenkinek megmondták, 
mi a helyes út és hogyan kell cselekedni. 
Az 1980-as években azonban lazulni lát-

szódott a kommunizmus szorítása. Ugyan 
„a párt”, az MSZMP vezette az országot, de 
már nem működött olyan komoly besúgó 
hálózat, mint a ’60-as években és már nem 
mentek éjszaka senkiért a fekete Volgával, 
hogy elvigyék az Andrássy út 60. szám alá. 
Ettől még masszívan próbálta magát tarta-
ni a Kádár-rendszer, amely természetesen 
hirdette mindazt, amelyet keleti „testvére-
ink” elvártak tőlünk, s amelyben ők maguk 
is hittek. Tény, hogy az uralkodó rezsim 
alatt egyre erősebben recsegett, ropogott 
a gépezet. Kádár Jánost lemondatták, he-
lyébe léptek a magukat reformkommunis-

táknak nevező „megváltók”. 
Ettől még mi sem változott, 
csak hatalom- és elitváltás 
történt. Mindeközben egy-
re többen panaszkodtak, 
hogy 35 év munkáslét után 
nem elég a nyugdíj a megél-
hetésre, egy átlagembernek 
pedig szinte esélye sem volt 
saját lakáshoz jutásra és az 
ország mélyen eladósodott.
Talán Gödöllőn is felnőtt 

egy vagányabb generáció, 
amely az átlagtól is jobban 
merte feszegetni a határa-
it, s egy-egy „keményebb”, 
a Művelődési Központban 

történő előadás utáni elvtársi „ejnye-bej-
nyétől” sem riadtak meg. Mi több, látták, 
hogy egyre többen kíváncsiak egy más, ad-
dig csak elképzelt mesevilágra. Arra, hogy 
a korlátozottság és megszállás helyett le-
het szabadág, a tervgazdaság helyett lehet 
piacgazdaság, az egypártrendszer helyett 
pedig lehetne akár demokratikus beren-
dezkedés is. Gödöllőre a távolabbi telepü-
lésekről, de még a fővárosból is sokan el-
jöttek egy-egy pikánsabb programra, nem 
csoda, hogy a város később is megtartotta 
jégtörőként úttörő szerepét. Persze olyan 
dologgal kellett szembenéznie az embe-
reknek, amelynek megoldását senki sem 
tudta, nemhogy bármikor is tapasztalta 
volna.
Gödöllőn kialakult egy baráti és ismerősi 

társaság, amelyet Varga Kálmán szerve-
zett. Érzékeltetésképpen: Varga Kálmán a 
városi múzeum igazgatójaként dolgozott, 
akinek minimum az állásába kerülhetett 
volna, ha kiderülnek a dolgok. A városi 
intézményben szervezkedtek a helyi gon-
dolkodók, akiknek csoportja nem csak 
beszélgetett, de később kiadványokat is 
szerkesztett. Többek között belőlük lett ké-
sőbb az ellenzéki kör.
Mint ahogy országosan is egymás után 

alakultak a pártok, helyben sem volt meg-
kerülhető a dolog, hiszen mindenki tudta, 
csak politikai szervezetek tudnak bele-
szólni dolgaink alakulásába. Városunkban 
megalakultak a „nagy” pártok alapszerve-
zetei, főleg a Fidesz, az SZDSZ és az MDF. 
Utóbbi azért érdekes, mert két év múlva 
ez a Magyar Demokrata Fórum nyerte az 
első, szabad országgyűlési választásokat. 
Az MDF helyi szervezete 1988. október 21-
én alakult meg, s utána felgyorsultak az 
események.

(Cikkünket a következő 
számunkban folytatjuk.)

Sokan, többféle évfordulóhoz kötik az 1990-es rendszervált(oztat)ás 
időpontját. A békés átmenet egy folyamat volt, amelynek nem volt 
egy, konkrét kirobbantó oka. Egy bizonyos, 1988-ban látszódtak olyan 
jelek, amelyek addig több évtizede gondolatként sem merültek fel.

35 éve kezdődött a gödöllői 
rendszerváltás (1.)

www.smpsystems.hu
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1990-ben még csak az addigi politika  
került kisöprésre a városházából. Később...
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Mi jut erről eszébe: gödöllői 
rendszerváltás?
Egy nagyon izgalmas és feleme-

lő két-három esztendő, amikor so-
kan a változások mögé álltak. Nem 
kreált hangulat volt, sokkal inkább 
egy mozgalommá szélesedő folya-
mat, amelynek voltak hangadói, 
szervezői.
Az egyik főszervezőként meg-

lepődött, hogy ilyen széles bázis 
sorakozott fel önök mögött? Mire 
számítottak az elején?
Én 1987 végén mentem át a mű-

velődési központból a múzeumba. 
Ekkor már forrongott az egész or-
szág és érezni lehetett, hogy ebből 
politikai váltás lesz. Természetesen 
a megfelelő félelmek is bennünk 
voltak, hogy országosan és hely-
ben is erőszakos vagy félerőszakos 
eszközökkel visszanyomják a folya-
matokat. Volt rá példa, hogy Grósz 
Károly, akkori miniszterelnök mun-
kásőrökkel fenyegette meg a for-
málódó ellenzéket. Történészként 
viszont azt is éreztem, hogy helyi 
szinten részt kell vennem ebben a fontos 
társadalmi változásban. 1988 őszén meg-
keresett két jó barátom, Szikra János és 
Odorics Ferenc, hogy alakítsunk egy helyi 
ellenzéki szervezetet. Épp kiöregedtem a 
Fideszből a 35 évemmel, ezért a Magyar 
Demokrata Fórumra esett a választás. 
1988. október 21-én, 26 fővel megalakult 
az MDF helyi szervezete, amolyan közös 
ellenzéki formációként, majd engem vá-
lasztottak az elnökévé. Így kezdődött…. 

Tartott egy következő ’56-os ese-
ménytől és nem féltette a megélheté-
sét?
Ha egy fontos közösségi változásra 

ráteszed az életed, nem gondolkozol az 
egzisztenciáról. A múzeumban kezdő-
dött minden, ott alakultunk meg, majd 
gyűltünk rendszeresen össze. Az ügy 
bukása miatt persze tartottam a hata-
lomtól, de mivel a változások megállít-
hatatlanságát az ellenoldal is felismerte, 

szervezkedésünk súlyos következmé-
nyekkel nem járt.
Mennyiben volt más Gödöllőn a 

rendszerváltás, ahol először hívtak 
vissza egy kommunista országgyűlési 
képviselőt?
Az ilyenfajta változásokat általában 

nem az átlag lakosok, hanem egy értel-
miségi csoport indítja be. Gödöllőn 
is így történt. A ’80-as évek műve-
lődési ház programjai már indirekt 
ellenzéki atmoszférát teremtettek, 
kivonzották a fővárosi értelmisé-
get, s ennek volt egyfajta talajpu-
hító szerepe is. Annyira, hogy meg-
esett például egy színházi előadás 
után, hogy a megyei párttitkár, 
Csicsai elvtárs szó szerint ordított 
velünk. De azt is hozzá kell tenni, 
hogy mindig az igazgató, Kecskés 
Jóska „tartotta a hátát” értünk.
Egyértelmű volt, hogy indul-

nak az 1990-es önkormányzati 
választáson?
Én szeretem a szakmámat, ezért 

nekem nem voltak nagy- vagy 
helyi politikai céljaim, így Cser-
venkáné visszahívása és Roszík 
Gábor parlamentbe küldése után, 
1989 őszén úgy döntöttem, hogy 
hátrébb lépek. De győzködés után 
végül a Kossuth utcai körzetben in-
dultam el helyi képviselőjelöltként 
és meg is választottak. 
Miért kellett önt győzködni 

ilyen előzmények után?
1989-1990-re felduzzadt a létszám, a 

különböző motivációk innentől már nem 
csak az ellenzéki váltást sugallták, hanem 
számomra nem tetsző magánérdekeket 
is szolgáltak. Igen, logikus következmény 
volt az ellenzéki kör indulása, de már vita 
volt, hogy melyik párt, mennyit kapjon a 
helyekből. Én 1989 őszén mondtam le az 
MDF elnöki posztról, de az Ellenzéki Kör-
ben maradtam. Végül a papírforma sze-
rint az ellenzék nyert a választáson.

35 éve, 1988-ban megmozdult valami az országban. Voltak előjelei, 
és Gödöllőn is végbement az, aminek kellett. Ez volt a rendszervál-
toz(tat)ás, amire sokan és sokféleképpen emlékeznek vissza, a leg-
többen passzív szereplőként. Viszont Varga Kálmán, akit legtöbben 
a városunk kastélya és a Grassalkovichok szakértőjeként ismerünk, 
aktív részese és alakítója volt az eseményeknek.

A „megderesedett” 
gödöllői rendszerváltó

Portré – Varga Kálmánról
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1990-ben még a testület választot-
ta a polgármestert és a helyettesét. 
Mennyire volt ez zökkenőmentes?
A lemondásom után új MDF elnököt 

kellett választani. Gémesi György akko-
riban aktivizálta magát, aki szimpatikus 
volt, a jelölő gyűléseken fellépett és jól 
beszélt. Ő csak 1989 augusztusában lé-
pett be a pártba, amikor már túl voltunk 
a Roszík-féle választáson és egyből az 
egyik elnökjelölt lett. Megkérdezték a 
véleményem, én pedig elmondtam… 
Úgy ismertem meg Gémesi Györgyöt, 
hogy békétlen, az akaratát átvinni akaró, 
nem demokratikus érzelmű ember, aki-
vel nem lehet természetes partnerként 
együttműködni, ezért nem javasoltam 
elnöknek. Azon túl, hogy „gyújtó” beszé-
deket képes mondani, valójában a maga 
módján egy kis „diktátor”. Ezt a menta-
litást nem támogattam, de a többség 
megválasztotta.
Egyértelművé vált így, hogy ő lesz a 

polgármesterjelölt?
Igen, mert az ő vonala kezdeményez-

te Papp István felállítását (1990 előtti 
utolsó tanácselnök – a szerk.). Papp 
egyébként nem volt rosszindulatú, bán-
tó típusú ember, nem lehetetlenített el 
politikai okokból senkit közülünk – el-
lentétben aztán Gémesivel. Már így tört a 
polgármesterség felé és az új testületben 
is többsége volt. Mentek az alkudozások, 
hogy melyik szervezet kit jelöl a pozíci-
ókra. Többünk részéről Gémesi elfoga-
dásának feltétele volt, hogy ne a hasonló 
mentalitású, egyébként MDF alapító tag 
Fábián Zsolt legyen az alpolgármester, 
de annyira akaratosan nyomta, hogy vé-
gül a többség megszavazta. Ez számunk-
ra azt mutatta, hogy Gémesi hatalom-
vágyból és azért törekszik többségre, 
hogy kizárólag az ő személyes irányítása 
érvényesüljön. Éder Tamással, Fischer 
Ernővel, Odorics Ferenccel és Szepessy 
Péterrel ekkor felálltunk és lemondtunk.
Nem érzett csalódottságot?
Történetileg az ilyen jelenségek 

ugyanazt a törvényszerűséget hordják 
magukban. A forradalomban az első 
sorokat mindig „lelövik”, vagyis nincs 
ebben semmi meglepő. Jön a második 
hullám, az őszinte változtatás elve he-
lyett egyéb érdekek által motiválva. Az 
volt csak bántó, hogy nem tudtunk egy 
természetes, normális emberi kapcso-

latokra épülő helyi közösséget építe-
ni, mert valamilyen nyers érdek min-
dig megjelent.
Gémesit milyen érdekek vezérel-

hették?
Nem gondolom, hogy anyagi vagy 

lobbicsoportok érdekeinek képviselete 
vezérelte volna, inkább deformált sze-
mélyiséget, azaz beteges hatalomvágyat 
éreztem nála. Ő például vívó, azaz egyéni 
sportot űzött. Én kosárlabdáztam, ami 
csapatjáték. Szimbolikus a hasonlat, de 
a mai napig megvan benne ez a fajta én-
központú küzdőszellem. Csakhogy ami a 
sportban eredményt hozhat, hatalomba 
kerülve torzíthatja a jellemet: az ego csak 
magában bízik, ellenségképeket gyárt 
és gátlástanul legázol más véleményen 
lévőket. S ez bizony nem egy közössé-
gépítő mentalitás. Sajnos az idő ezt a 
félelmünket igazolta: Gémesi már a ’90-
es években kialakította a maga autok-
rata rendszerét, élén önmagával, mint 
„csalhatatlan vezérrel”, körülötte pedig 
a szervilis holdudvarral. Mindezt persze 
demokratikus köntösben.
Hogyan tudtak ezek után együtt 

dolgozni?
Sehogy, mert lemondásunkkal töb-

ben nyíltan szembehelyezkedtünk a 
polgármesterrel. Nekem például 1993-
ig tartott a múzeumigazgatói szerződé-
sem, ezért kötelező pályázatot írtak ki. 
A Magyar Nemzeti Múzeum, mint szak-
mai közreműködő az én pályázatomat 
tartotta a legjobbnak, míg ellenfelem 
először nem kapott szavazatot sem. Gé-
mesi és köre mégsem támogatott. Még 
a testület zöme is méltatlannak tartotta 
a helyzetet, végül egyetlen szavazattal, 
de a polgármester akarata érvényesült 
és megváltam a múzeumtól. Amit a 
kommunista elődök nem tettek meg, 
mert elismerték a szakmaiságot, addig 
Gémesi pont az ellenkezőjét tette és 
nem tudott felülkerekedni a gyűlöletén. 
Kicsit morbid, amikor azt hiszed, hogy 
amit felépítesz, az lesz a jó, és amit le-
váltasz, az a rossz, miközben felépül egy 
helyi diktatúra, ami keményebb, mint a 
’80-as évek második felére már felpuhult 
szocialista rendszer volt.
Később olyan munkát vállalt el, 

amely után megnyílt a város legna-
gyobb turisztikai attrakciójának szá-
mító kastély.

1994-ben kormányváltás történt, és 
az akkori környezetvédelmi és terület-
fejlesztési miniszter, Baja Ferenc hívott 
miniszteri biztosnak, hogy vezényeljem 
le a kastély rehabilitációját. Nem kellett 
politizálnom, sem belépni a kormányzó 
pártba, mégis erős felhatalmazást kap-
tam, hogy a munkámat el tudjam végez-
ni.
Ezek után sem történt változás, 

hogy közösen hozzanak létre valami 
egyedülállót Gödöllőn, ami mindenki-
nek jó?
Sajnos a legtöbbet épp vele kellett 

hadakoznom a közhasznú testületben. 
Örök agresszivitására emlékszem, még 
a legkisebb jogi vagy szakmai ügyek-
ben is csak a saját akaratának az érvé-
nyesítése érdekelte. Nézze meg példá-
ul, hogy milyen lejárató írások jelentek 
meg rólam 1994-2000 között a „lokál-
patrióta” Gödöllői Szolgálatban, mi-
közben a hasznosítási program kidol-
gozásában vezető szerepet vállaltam, 
majd minden évben sikerrel küzdöt-
tem a kormányzatnál a felújítási pén-
zekért! Az, hogy a kastély a százezreket 
vonzó Erzsébet-kultusz egyik nemzet-
közi bázisa és élő-lélegző turisztikai 
helyszín lett, az én koncepcióm alap-
ján történt és én alapítottam meg a 
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Királyi Kastély Múzeumot 
is. Ám ne gondolja, hogy 
a kettőnk közötti ellentét 
elszigetelt jelenség volt! 
Számos mértékadó vezető 
vagy szakember távozott 
a polgármester mellől az 
elmúlt évtizedekben, pe-
dig Gödöllő fejlődéséhez 
minőségileg járulhattak 
volna hozzá.
Ma mit tart a városfej-

lődés gyenge pontjának?
Több is van, de talán 

a városrendezés ellent-
mondásos, koncepciót-
lan folyamatait. Néhány 
kiragadott példa… Mi-
képpen lehet például a 
város centrumában álló 
legpatinásabb épületből 
szálloda? Hova teszed a 
városházát, ha nem egy 
tradicionális, méltóságot 
sugalló központi épület-

be? Vagy régi tervünk volt például a 
gödöllői művésztelep hagyományá-
nak korszerű folytatásához a Körösfői 
utca művész utcává alakítása is. Mint 
Párizsban a Montmartre. Mert Gödöl-
lőnek két fontos művészeti-építészeti 
öröksége van, a kastély és a művész-
telep. De hadd menjek még messzebb: 
a HÉV vonal levitelét a föld alá vagy a 
tízemeletesek helyén emberszabású 
kisvárosi épületek emelését hosszú tá-
von el lehetett volna érni. Vagy itt van 
a Hattyús-tavak visszaépítésének gon-
dolata… még a kastély felelőseként én 
készíttettem el az első terveket.  Mind-
ezek azonban csak az ötletek szintjén 
maradtak. Gödöllő az elszalasztott le-
hetőségek városa azóta is.

Jónak tartja az amerikai példát, mi-
szerint egy elnök nem vállalhat többet 
két ciklusnál?
Önmagában nem feltétlenül rossz, ha 

valaki hosszú ideig polgármester. Pásztor 
Béla veresegyházi példája mutatja, hogy 
stabilitást adott a településnek. A demok-
ráciának azonban vannak íratlan törvé-
nyei is. Sok mindent be lehet betonozni 
jogszabályokkal, de azok a napi gyakorlat-
ban gyakran kijátszhatók. Morális köteles-
ség viszont – például – a másik eltérő véle-
ményének vagy szakmai teljesítményének 
tiszteletben tartása, sőt kiaknázása. 

Mennyire követi nyomon a napi törté-
néseket a városban?
Mazochista módon nagy ritkán belené-

zek egy-egy testületi ülésbe, de nem tu-
dom sokáig nézni az örökös hadakozást a 
jelenlegi ellenzékkel. Gémesi semmit sem 
változott, ugyanolyan arrogáns, más vé-
leményét nem toleráló attitűd jellemzi. Ő 
sajnos nem képes magától önön identitá-
sát megszerezni, csak másokkal szemben, 
ellenségképeket gyártva. Kiskirálysága jel-
lemzi Gödöllőt ma is. 
Milyennek kellene lenni Gödöllőnek a 

jövőben?
Megderesedve mondom: ez már le-

gyen a következő generáció gondja! Nem 
vagyok benne a napi politikában, de úgy 
vélem, egy település vezetőjének nem 
szabad szembefordulni a mindenkori 
kormányzattal, hanem minimum korrekt 
együttműködésre kellene törekednie. Et-
től még lehet bírálni bizonyos jelensége-
ket, de politikailag a lokális érdekekre kell 

koncentrálni, azaz arra, hogy adott helyze-
tekből mi nyerhető ki. Ha Gémesi György 
valóban Gödöllő érdekeit nézné, akkor ezt 
tenné. Mikor volt például az utolsó kastély-
fejlesztés? Az uniós elnökség idején, több 
mint 10 éve. Kinek jó, hogy azóta rohad-
nak szét a kastély északi és déli épületei? 
– hogy csak egy példát mondjak.
Van önben harag?
Nem, dehogy, már régen elmúltak az 

indulatok. Történészi szemmel nézem 
az eseményeket, így saját sorsomat meg 
Gémesi politikai ámokfutását is. Ahogy a 
mondás tartja, az ember nem lehet prófé-
ta a saját hazájában. Ami pedig őt illeti, egy 
talán furának tűnő példát mondanék: egy 
városvezető, aki kirúgja a legjobb szakem-
berek egyikét, Kecskés Józsefet a művelő-
dés központból, majd vezeklést mímelve 
kitünteti és ölelgeti… vajon miféle jellem 
ez?
Jelenleg aktív nyugdíjasként mivel te-

vékenykedik?
Én ugyan itt lakom, de nem itt élek. Tör-

ténészi kutatómunkák mellett a veresegy-
házi önkormányzatnak dolgozom, ahova 
a nemrég visszavonult polgármester, 
Pásztor Béla hívott. Ott nem pártoskod-
nak, nem politizálnak, emberi a légkör. 
Alapítottunk egy múzeumot és műemlé-
ki ügyekben képviselem a várost, ha arra 
kérnek, vagyis számítanak rám. Mivel ko-
sárlabda edzői képesítésem is van, az otta-
ni sportegyesületben (BKG Veresegyház) 
edzősködöm az utánpótlás nevelésben, 
7–10 éves srácokkal foglalkozva. Sok sze-
retet van benne! Persze a gödöllői kastély-
lyal és a máriabesnyői bazilikával is foglal-
kozom, az elmúlt években több könyvet 
írtam a históriájukról. Azt is mondhatnám, 
hogy az utóbbi olyan lant, amelyen élete 
végéig játszik az ember.
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BARKÁCS, VILLAMOSSÁG, CSAVAR, SZERSZÁM
Kőműves, ács, festő, burkoló, asztalos, vízvezetékszerelő,

lakatos, stb. szerszámok, anyagok nagy választékban kaphatók!

TAVASZI KÍNÁLATUNKBÓL
fűnyírók, fűkaszák, motoros fűrészek, gallyvágók, (akkumulátoros)

metszőolló, locsolócsövek,  kerti GRILLEK nagyon sok méretben!

Általános virág- és muskátliföld, balkonláda, virágcserép, 

virágok, muskátli széles választékban!
GÖDÖLLÕ, SZÕLÕ U. 5. 

A CSÍKOS ABC-VEL SZEMBEN

+36 28 782 413 

HIRDETÉS

Gödöllő az elszalasztott  
lehetőségek városa.
„
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A vízművek általi helyreállításoknak szemmel láthatóan  
városszerte nincs határideje. A Komáromi utcában egy  
éve múlva is így nézett ki.

Önmagában tragikomédia, hogy a város  
egyetlen nyílt vízi élvezeti szolgáltatása a 
főtéri taposó szökőkút.  
Ennek csak a helyreállítása is csupán két 
hónapig tartott. Ezek után csoda, hogy 
nem sikerült strandot/fürdőt  
építeni 33 év alatt?

A megsüllyedt víznyelők és 
aknafedelek városa vagyunk.

Táblák is feküdhetnek hetekig Gödöllőn...

A Török Ignác Gimnázium mellett „csak” több  
száz gyermek és rengeteg gyalogos jár el nap, mint nap.  
Ezekben a vezetékekben nem 12 volt fut.

Fizetős parkoló a Petőfi utcában. 
Ezek mellett a szemét már fel sem tűnik.

A szemét láttán sokszor úgy tűnik, nincs a városnak gazdája. Ami a szelektív szigeten uralkodik, 
ugyanaz tapasztalható buszmegállókban vagy a közkedvelt Erzsébet parkban is.
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Városunk egyik 
ékessége a Kirá-
lyi Váró, amelyet 
joggal és büszkén 
mutatunk meg az 
idelátogató roko-
nainknak, ismerő-
seinknek, s teljes 
bizonyossággal a 
helyi szűkös turiszti-
kai látnivalók egyik 
alappillére. Történe-
te régre nyúlik visz-
sza. A Pest-Hatvan 
vasútvonal 68 km-es 
szakaszán 1867 ápri-
lisában indult meg a 
forgalom. A kiegye-
zést követően 1867. 
június 8-án, Ferenc 
József császárt és 
Erzsébet császárnét Magyarország ki-
rályává és királynőjévé koronázták. 
Koronázási ajándékként kapták a Gras-
salkovich kastélyt, amelyet Erzsébet ki-
rályné rendszeresen látogatott, s ahova 
férje, Ferenc József is gyakran elkísérte. 
Kezdettől fogva gondot okozott a királyi 
házaspárnak a vasútállomáson várako-
zás, mivel az állomáson a váróteremnek 
használt szobácska kicsi, fülledt levegő-
jű és piszkos volt. Így 1868-ban egy ide-
iglenes, tiroli stílusú fa pavilont, majd 
1882-ben egy új, neoreneszánsz stílusú, 
az uralkodócsalád rangjához méltó ki-
rályi várótermet építettek a királyi pár-
nak. Az impozáns Királyi Váró egyszintes 
volt, magassága a kupolája miatt mégis 
megegyezett a kétszintes vasútállomá-
séval. A Királyi Váró város felőli oldalán 
portikusz található, négy jón oszlopon 
nyugvó előtető, ahol csak a király fo-
gata várakozhatott. A két világháború 
között Horthy Miklós kormányzó hasz-
nálta a Királyi Várót, ekkor Kormányzói 
Várónak hívták. A második világháború 

vége felé a visszavonuló német csapatok 
felrobbantották a vasútállomás épületét 
és felgyújtották a szénkészletet a Királyi 
Váró pincéjében, a síneket pedig hasz-
nálhatatlanná tették. Az épület leégett, 
csak a falak maradtak épen. 1945-ben 
lapos tetőt építettek a falakra, az épület 
jegypénztárként és váróteremként szol-
gált a nyilvánosság számára a legigény-
telenebb módon. 1958-ban ugyan mű-
emlékké nyilvánították, de a főbejárat és 
felhajtó legszükségesebb állagmegóvási 
munkáin kívül nem történt semmi.
2011-ben a Királyi Várót a Norvég 

Alap támogatásával rekonstruálták az 
1882-es eredeti tervek alapján. Gödöl-
lő 1.701.238 euró támogatást nyert el, 
ebből a Királyi Váró felújításának össz- 
költsége 1.337.000 euró (342.560.000 
Ft), amiből a támogatás 1.136.000 euró 
(291.176.000 Ft) volt. Az épületben kiala-
kítottak egy közlekedéstörténeti- és egy 
helytörténeti kiállítást az egykori herce-
gi, királyi és királynéi várókból, a fenn-
maradó területeken pedig idegenfor-

galmi létesítmény kapott 
helyet. A kiállítási részben 
a Közlekedési Múzeum 
az udvari vonatokkal és 
a királyi várók legszebb 
emlékeivel ismerteti meg 
a látogatókat, ötven doku-
mentum és húsz műtárgy 
bemutatásával. Ennek 
részeként idekerült a Vá-
rosi Múzeumból Erzsébet 
királyné és Ferenc József 
bronz mellszobra, de 
olyan különlegességek 
is láthatók, mint a MÁV 
1052. pályaszámú udvari 
vonati gőzmozdonyának 
1:5 arányú modellje és a 
Tiszavidéki vasút udvari 
kocsijának 1857-ből meg-
maradt bútorzata. Gémesi 

György polgármester a 2011. évi átadási 
ünnepségen úgy fogalmazott, hogy ez 
egy olyan kulturális örökség, amelynek 
megőrzése a jövő generáció számára is 
nagyon fontos. Mindezt Norvégia akko-
ri nagykövet asszonya is megerősítette, 
mert mint mondta: országa fontosnak 
tartja az Európán belüli kulturális örök-
ségek védelmét. Ezt talán a jelenlévők és 
a városban élők is így gondolták, de kö-
zülük egynéhányan tovább gondolták. 
Az épület - az eredeti szándéknak megfe-
lelő - turisztikai célokat szolgáló funkciót 
kapott, a fennmaradó területeken pedig 
idegenforgalmi létesítményt és kávézót 
alakítottak ki. A Királyi Várót tulajdonló 
MÁV Zrt. és Gödöllő Város Önkormány-
zat között üzemeltetési szerződés kötte-
tett, amelynek értelmében a hivatal 12 
évig térítésmentesen használhatta a 
szerződésben rögzített funkciókra az im-
pozáns épületet. Sokáig úgy tűnt, mint-
ha nem igazán lenne gazdája az ügynek, 
ezért a Városi Múzeum, majd a Művé-
szetek Háza is megkapta a feladatot a 

Ki ne játszott volna el a gondolattal gyerekként, hogy egyszer király vagy királyné lesz?  
Ezek az ábrándok általában az óvodai farsangokon uralkodónak való beöltözése után tova  

illannak. Ez azonban nem mindenhol és nem mindenkinél van így.

„Kiskirályok” királykodásai 
 „Amikor egy bohóc beköltözik a palotába, nem válik királlyá,  

hanem a palotából lesz cirkusz” Moliére
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Behajtani tilos, kivéve jelenkori „uralkodók” modern hintóinak
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múzeumként funkcionáló 
intézmény üzemeltetésé-
re. Talán pont kapóra jött a 
városvezetésnek a jelen és 
előző önkormányzati ciklust 
átölelő „legnagyobb”, de leg-
inkább a gödöllői emberek-
nek legtöbb pénzébe kerülő 
beruházása, az eredetileg (leg-
alábbis kommunikáció szint-
jén) még városháza felújításá-
nak induló, de azóta tudvalévő, 
több milliárdot felemésztő „új” 
hivatal építése. Persze ez utóbbi 
is csak a kommunikáció része, hi-
szen egy ugyanolyan idős épület 
felújítása és bővítése zajlik, de ez 
jelen esetben mellékes.
Az igazán izgalmas dolgok a vá-

rosháza lebontása miatti, hivatali 
szétköltözéssel indult, amikor az ap-
parátust a szélrózsa minden irányába 
helyezték a városban, így az emberek 
ügyeik intézése közben még erőseb-
ben élhették meg a hivatali útvesztő 
érzését. A kezdeti híradásokban persze 
szó sem esett arról, hogy a hivatal igény-
be veszi a Királyi Várót, míg nem valaki-
nek kipattant az isteni szikra a fejében. 
Rendre, és egyre gyakrabban jelentek 
meg városunk vezetői az Állomás téri 
épületben, így sokszor látták ott Géme-
si Györgyöt és kabinetfőnökét, L. Pé-
terfi Csabát is. Ez utóbbi személy nem 
meglepő, hiszen tőle köztudottan nem 
áll messze a fényűző életmódra való 
törekvés és kérkedés. Talán nem csoda, 
hogy hirtelen saját személyükben talál-
ták meg az üzemeltetés legjobb alanyát, 
magát a szerződést aláíró önkormányza-
tot, így önmagukra nézve „legalizálták” 
a nem mindennapi pompával bíró irodai 
környezet kialakítását. Mindezt persze 
nem verte nagydobra az érintettek kö-
zül senki. Mindenesetre tény, hogy az 
elmúlt években a megengedett esküvők 

mellett nem egy olyan, a Királyi Váró-
ban tartott eseményről lehetett olvasni, 
amelyek elgondolkodtatóak.
Ez év májusában tárgyalta a képvise-

lő-testület a MÁV Zrt. és az önkormányzat 
közötti bérleti szerződést a Királyi Váró 
ügyében, ugyanis az előző szerződés 
lejárt, ezzel együtt pedig a fenntartási 
kötelezettség is megszűnt. Az előterjesz-
tés értelmében az önkormányzat havi 
nettó 39.909 forint bérleti díj ellené-
ben a továbbiakban is közfeladat ellá-
tása céljából használhatja az ingatlant. 
Ez az összeg a közfunkció kedvezmény 
miatt az eredeti bérleti díj mindössze 
10 százaléka. Kíváncsiak voltunk, hogy 
a szerződés értelmében mi számít köz-

feladatnak és milyen 
közfeladatok vannak 
nevesítve a szerződés-
ben, ezért megkeres-
tük az illetékes Magyar 
Államvasutak Zrt-t. 
Mint megtudtuk, az új 
szerződést határozat-
lan időre kötik a felek, 
továbbra is megfelelve 
a felújításkor megfogal-
mazott projektcélok-

nak. A bérleti szerződés szerint a Királyi 
Váró épületében a házasságkötések 
lebonyolítása mellett Gödöllő Város 
Önkormányzata és intézményei, va-
lamint 100 %-os önkormányzati tu-
lajdonban lévő gazdasági társaságai 
végezhetnek kulturális, turisztikai 
és közhasznú tevékenységet a már 
említett közfeladat ellátás mellett.
Talán a nagyérdemű is elnézi, ha 
valódi kulturális szereplők színesí-
tik a gödöllői szórakozási lehetősé-
gek palettáját egy-egy előadással. 
Hogy mennyire számít kulturális 
tevékenységnek vagy közfeladat-
nak például a polgármester or-
szágos médiumnak adott politi-
kai interjúja, talány. Mint ahogy 
a városi televízió által készített 
főzős, beszélgetős és egyéb 
műsorok készítése, illetve a 
Királyi Váróban történő fel-
vétele is súrolja a közfeladat 
ellátásának határát, hiszen 
stúdióra való berendezke-
dés messze eshet a közfunk-

ció kategóriájától. Ennek egy 
része új díszlettel átkerült a Várkapi-
tányi Lakba, hogy egy másik felújított 
impozáns épület is egy szűk elit érdekeit 
szolgálhassa. És ha már a kultúránál tar-
tunk! Talán sokan emlékeznek Gödöllő 
megmondóembere, L. Péterfi Csaba szé-
les körben nagy botrányt kavart és a kö-
zösségi médiában közzétett videójára. 
Az ominózus rövidfilmben Gémesi ka-
binetfőnöke papírbankókkal a kezében 
lejt egy laza táncot „money, money, mo-
ney” felirattal a főbejárat felhajtója előtti 
területen, mégpedig az egyik kereske-
delmi csatorna által sugárzott vetélke-
dő-reality show műsorából megismert 
gödöllői sportolóval az oldalán. Más 
videón az említett személyek szemmel 
láthatóan a váró belső tereit is szívesen 
használták táncparkettnek, így kijelent-
hető, hogy a kabinetfőnök kívül-belül 
élvezi a királyi pompa adta mindenna-
pokat. Nem csoda, mivel lassan már úgy 
érezhetik a prominensek, hogy hazajár-
nak a váróba. S hogy mennyire belakták 
Gödöllő egyik legszebb ékszerdobozát 
a mindennapokban, mi sem bizonyítja 
jobban, hogy egyesek nem egyszer az 
épület főbejáratának felhajtóján állnak 
meg az autójukkal. Ott, ahova Erzsébet 
királyné idejében csak az udvari hintó 
hajthatott fel. Úgy tűnik, ez a kiváltság 
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Részletes információ a múzeum megtekintési lehetőségéről...  
Kérjük, ne zavarjanak?
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a modern korban felépített 
kiskirályságokban sem tilos, 
hiszen a magukat uralkodó-
nak képzelők maguk is alkot-
ják a szabályokat és húzzák 
meg az erkölcsi nívó szintjeit, 
Gödöllőn inkább a mélysége-
it. Amit szabad Jupiternek, 
azt szabad a kisökörnek – ír-
hatnánk így át a mondást, 
de nem sajnálhatja senki a 
királynak járó kiváltságokat, 
hiszen addig fiatal az ember, 
amíg szeret játszani, pláne 
szerepeket.
Ha azt gondolja bárki is, 

hogy a fent sorolt konkrét 
példákkal kimerítette képze-
lőerejét, akkor csalódnia kell. 
Nem először, de szeptem-
berben ismét fellép a Királyi Váróban 
a magát színészi bőrbe bújtató Gémesi 
György. Nem, nem névazonosságról van 
szó, hanem a gödöllői polgármesterről. 
Aki Mészáros Beátával az oldalán, a 
reklám tanúsága szerint a Garabonciás 
Színtársulat két részes színdarabot ad 
elő. Sok kérdést felvet a jelenség. Sokak 
számára már azt is, hogy Gémesi elmúlt 
öt éves teljesítménye alapján mikor és 
hol színészkedik valójában: a színpadi 
vagy a városvezetői pulpituson? 

De sokkal izgalmasabb kérdés az, 
hogy a Garabonciás Színtársulat 
nem városi intézmény, de még csak 
nem is a város tulajdonában álló 
gazdasági társaság. Hogy kerül ak-
kor a Királyi Váróba a színtársulat 
egyik előadása? Esetleg kibérelték 
az épületet, amelyre a szerződés 
lehetőséget ad. Teljesen logikus 
lenne, viszont a jegyértékesítésből 
származó bevételt a Gödöllő Váro-
sért Alapítvány szedi be, amelynek 
hivatalos képviselője Gémesi egyik 
jobb keze, Pelyhe József önkor-
mányzati képviselő (Lokálpatrióta 
Klub). Vajon akkor mire fordíthat-
ják a jegybevételből származó ösz-
szeget? 
Mondhatjuk, ügyes! Gémesi sa-

ját színészi hajlamainak kiélése és 

kielégítése végett a közhasznú ka-
tegóriába cseppet sem sorolható 
kulturális darabot ad elő egy olyan 
civil szervezet köntösében, amely a 
2.500 forintos belépőjegy ellenére 
nem szed bevételt, hiszen azt egy 
alapítvány teszi meg. Kérdés, hogy 
ki fizette, ha fizette egyáltalán a Ki-
rályi Váró bérleti díját az üzemelte-
tő önkormányzat irányába? 

A számok nyelvére lefordítva, egy ilyen 
előadással a MÁV-nak fizetendő bérleti 
díj sokszorosára tesz szert a belépője-
gyek bevételének haszonélvezője, azaz 
busásan megéri ilyen eseményeket szer-
vezni, nem beszélve a tortán habként 
ezzel együtt megjelenő polgármester 
önmarketing és PR tevékenységéről. Ta-
lán nem csoda, hogy már üres informá-
ciós tábla árválkodik a váró bejáratánál, 

nehogy egy arra tévedő turista 
lássa, hogy az ott valójában 
egy múzeum, amit nyitva tar-
tási idő alatt belépőjegy elle-
nében megtekinthet. Így nem 
zavarja meg minden ideté-
vedt látogató a polgármesteri 
kabinet szorgos munkáját.
Ha pedig azt gondolnánk, 

hogy nincsenek egyenlőbbek 
az egyenlők között, akkor té-
vedünk. Míg a MÁV tájékoz-
tatása szerint az elsődleges 
funkció a múzeum, addig van 
olyan kiváltságos, akiről akár 
házi kedvencével is készülhet 
közös fotó az impozáns kör-
nyezetben. Egy fiatalemberrel 
ez a szerencse is megesett, aki 
közösségi médiában, a fotó 

melletti bejegyzésben a következőt írja: 
„Nagy örömmel mutatom meg a hétvé-
gén készült fotókat. Csodálatos képek 
készültek… …Sosem hittem, hogy vala-
ha azt mondom egy rólam készült fotó-
ról, hogy tetszik, de most többszörösen 
is megtörtént. Köszönöm a fotózást, a 
meglepetés születésnapot és mindent 
Csaba L. Péterfi!”
Ezek alapján elképzelni sem tud-
juk, hogy milyen csomagajánlatai 

lehetnek a Királyi Várónak és mi minde-
nért lehetnek hálásak a kiválasztottak 
és a kabinetfőnök szívéhez közel állók, 
de egy biztos, bizonyos négylábúaknak 
még a bútorokon is több, mint meg-
tűrt helyük van ott, ahova egykoron a 
királyi pár szűk elitjén kívül ember sem 
tehette be a lábát. Ha nem tudnánk biz-
tosan, hogy a fák nem nőnek az égig, 
akár eszünkbe juthatna L. Péterfi Csaba 
kabinetfőnök által is kedvelt francia drá-
maíró, rendező és színész, Moliére idéze-
te, miszerint: „Amikor egy bohóc beköltö-
zik a palotába, nem válik királlyá, hanem 
a palotából lesz cirkusz.”

GDL
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Nem csak az árnyék védi a „lokálosokat” Gödöllőn.

A királyi váró használóinak kutya jó dolguk van...
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Amerigo Tot művész – eredetileg Tóth 
Imre – a Gödöllői Agrártudományi Egye-
tem megrendelésére készítette el a nagy-
méretű bronz domborművet. Művéért a 
szobrász megkapta az Agrártudományi 
Egyetem emlékérmet és a Magyar Nép-
köztársaság babérkoszorúkkal ékesített 
Zászlórendje kitüntetést is. A mű 
megvalósulása alatt a művész 
többször járt Magyarországon és 
visszatelepedési szándékát sejtet-
te, hogy a várban házat vett magá-
nak. Hosszas betegség után, alig 
15 hónappal az alkotás felavatása 
után, 1984. december 13-án hunyt 
el Rómában, de végakaratának 
megfelelően hazai földön helyez-
ték örök nyugovóra.
Az aula díszítésének gondolata már a 

tervezéskor felvetődött, mégis sok éves 
huzavona után született csak meg a dom-

bormű. Zöldy Emil építész a tervezés ide-
jén tett római látogatásakor nagy hatást 
gyakorolt rá az Olaszországban élő, ma-
gyar származású Amerigo Tot szobrász-
művész két alkotása: az Armini pályaudvar 
és az olasz Mezőgazdasági Minisztérium 
képzőművészeti díszítése. Ez ihlette meg 
benne az aula főbejárattal szembeni falát, 
amelyet úgy tervezett meg, hogy oda egy 
nagyméretű, az egyetem egészét repre-
zentáló képzőművészeti alkotás kerüljön. 
Megvalósító művészként természetesen 
Amerigo Tot mestert javasolta. Az elképze-
lésekkel az egyetem és a Mezőgazdasági 
és Élelmezésügyi Minisztérium (MÉM) il-
letékesei is egyetértettek, így 1969 febru-

árjában kijelölési kérelmet terjesztettek 
elő a Képzőművészeti Lektorátus felé. 
Szeptember 17-én azonban a Lektorátus 
igazgatója pályázat kiírását javasolta ha-
zai művészek részére, mert kijelentette: 
külföldi művész részére nem adható ki 
ilyen nagy volumenű megbízás. A pályázat 

végül 1970. december 8-án került kiírásra, 
amelyre meghívást kapott Amerigo Tot is, 
aki betegsége miatt távol maradt. A bíráló 
bizottság egyik művet sem tartotta elfo-
gadhatónak, így a pályázat eredményte-
len maradt.
1971 őszén Amerigo Tot Budapestre 

utazott gyógykezeltetésre, de kapcso-
latba lépett Zöldy Emillel és dr. Pethő 
György rektorral is, majd a helyszínt 
részletesen áttanulmányozva úgy nyi-
latkozott, hogy szívesen vállalná a mun-
kát. Elképzelését a helyszín fényképébe 
montírozta, amely az egyetem vezetői-
nek elnyerte a tetszését. A várható költ-
ség miatt a saját fejlesztési alap nem volt 
elegendő, így továbbra is váratott magá-
ra a megvalósítás.
Hosszú szünet után, 1977. július 8-án a 

Lektorátus ötletpályázatot írt ki, melyre 
felhívást kapott sok festő- és iparművész, 
valamint keramikus. A pályázati anyag 
bemutatására 1978. január 11-én került 
sor. A Lektorátus a bemutatott anyago-
kat értékelhetőnek ítélte, de a művek 
közül egyet sem fogadtak el. A sikertelen 
pályázat után Romány Pál és Pozsgai 
Imre miniszter közvetlenül is tárgyalt a 
kérdésről, amelynek során nem emel-
tek kifogást Amerigo Tot megbízatása 

ellen, de az anyagiakat teljes egészében 
a MÉM-nek kellett vállalnia.

Az események ettől kezdve fel-
gyorsultak. A MÉM vállalta a fe-
dezetet és 1978. decemberében 
megszületett a megállapodás. Az 
elkészült 1:2 arányú gipszmodellt 
1979. július közepén szállíttatták 
haza Rómából, az 1:1 modell elké-
szítésére Antal Károly és Grantner 
Jenő szobrászművészek kaptak 
megbízást. A modell 1980 első fe-
lében készült el, amit Amerigo Tot 

elfogadott. A MÉM 1980 augusztusában 
adott engedélyt a bronzba öntés megren-
delésére, amely 1983 tavaszára készült el, 
májusban pedig megkezdődött a helyszíni 
szerelés. A műalkotás 22 tonnás súlya és 
152 négyzetméter nagyságú felülete miatt 
megerősítő szerkezet építésére is szükség 
lett. Az augusztus 26-i műszaki átvétel 
után a hivatalos felavatásra az 1983. szep-
tember 5-i tanévnyitó során, Amerigo Tot 
jelenlétében került sor.
Hudetz József, az egyetem fotólaborjá-

nak vezetője volt, aki számos fontos ese-
ményt örökített meg, így többek között a 
mű elkészültét is. Az ő visszaemlékezései-
ből lehet tudni, hogy a dombormű felállí-
tásához a bejáratot ki kellett bontani, mert 
nem fértek be a hatalmas bronzelemek. 
Amerigo Tot tréfásan meg is jegyezte: eh-
hez a műhöz kellett volna építeni az épüle-
tet, nem egy meglevőbe betuszkolni! 

GDL

A gödöllői egyetem aulájáról mindenkinek a hatalmas bronz dom-
bormű ugrik be elsőként. A mag apoteózisa nevet viselő alkotást 50 
évvel ezelőtt, 1983. szeptember 5-én avatták fel.

A mag apoteózisa
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„A Mag-nak az apoteózisát akartam megcsinálni 
bronzból… A mag egy általános gondolat, 
nemcsak a mag, mint növény, hanem a mag,  

mint kezdet, a biológia. Mint gondolat 
összetartozik mag és föld és nő…”  

(Amerigo Tot)

Vendégek érkezése az avató ünnepségre
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Bizonyos vélemények szerint büntették 
Gödöllőt a lakótelepek építésével, hiszen 
kikiáltották Horthysta városnak, valamint 
mindenféle hasonló jelzővel illették egy-
kor a települést. Ugyanakkor a szocializ-
mus nagy „vívmányai” közé tartoztak a 
lakótelepek létrehozása, ahol kis helyen 
sok családnak tudtak fedelet biztosítani a 
fejük fölé.
Nyilvánvaló, hogy a 20. század második 

felében az elvtársak nem ismertek olyan 
kifejezéseket, mint településkép, vagy te-
lepülési arculat, és feltehetően integrált 
városfejlesztési stratégiával sem rendel-
keztek. Voltak viszont ötéves tervek, ame-
lyekbe sok minden belefért, többek között 
a lakótelepek kialakítása. Így történt ez 
Gödöllőn is, ahol az ipar jelenléte miatt 
növekvő lakosságot el kellett helyezni va-
lahol. Az egységes és tömeges lakótelepi 
házak létrehozása pedig nem ismert ha-
tárokat. Gyakorlatilag minden talpalatnyi 
helyet kihasználtak a „nemes cél” érde-
kében. Gödöllőn az sem volt visszatartó 
erő, hogy ehhez műemléki listán szereplő 
épületeket is el kellett bontani vagy éppen 
az építendő toronyházak alapozásánál 
alagutat találtak. De mit számított a törté-
nelem, hiszen azt maguk a pártfunkcioná-
riusok írták… Gödöllőn a lakótelepekkel 
nem csak a látvánnyal adtak mélyütést a 

városnak, de különös érzékkel sikerült az 
egykori Hősök terét (ma Szabadság tér) is 
szétrombolni az áruház és a pártház (ma 
2-es számú rendelőintézet) megépítésé-
vel, amelyhez nem messze épült fel a mű-
velődési központ és a buszpályaudvar is. 
Az 1970-es évek közepe igazán aktívnak 

tűnt az építések terén a korabeli híradá-
sok szerint. 1976-ban például hét vállalat 
szocialista szerződéséről zengtek ódát az 
újságok, amelyek összefogásával újabb 
816 lakás épülhetett meg a Szabadság té-
ren 1979 végéig. Több helyen is folytak az 
építkezések, ezért ’76 végén már a lakását- 
adási terv nehézségeivel is szembe kellett 
nézni – elsősorban a mai Palotakerten (ko-
rábban Stromfeld Aurél sétányon), ame-
lyet - ugyan viccesen hangzik - alsóparki 
lakónegyednek is neveztek. Mindezt per-
sze korhű marketinggel, a megye patinás 
településén, változatos panorámával, a 
formálódó városközpontban kínálták.
És akkor visszatérve a Dózsa György útra. 

Az első tízemeletes toronyépület átadását 
az államalapítás ünnepére időzítették, 
nem véletlen tehát ez a dátum. Augusztus 
17-én Nagy Iván építésvezető, a Pest me-
gyei Állami Építőipari Vállalat képviselője, 
Márton József, a városi tanács műszaki 
osztály vezető főmérnöke és Stolmayer 
Mihály, az Egyesült Lakásfenntartó Szö-

Megítélés kérdése, hogy Gödöllő büntetése volt, vagy a szükséges rosz-
szat jelentették a településnek az 1960-as és 1970-es években megho-
zott lakásépítési döntések, de tény, hogy hosszú időre meghatározták 
a városképet, amelyeknek a mai napig „élvezhetjük” hatásait. Negy-
venöt évvel ezelőtt, 1978. augusztus 17-én adták át az első tízemeletes 
házat a Dózsa György úton, ennek kapcsán tekintünk vissza a múltba.

A nagy ötéves terv
45 éve adták át az első Dózsa György úti tízemeletest
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vetkezet elnöke bejárták az épületet, majd 
Márton József átvette a kulcsokat az épí-
tőktől és átadta az üzemeltető lakásszövet-
kezet elnökének. Ezzel a 80 lakással 479-re 
emelkedett a szövetkezeti lakások száma 
Gödöllőn, de épültek emeletes házak a 
Munkácsy Mihály és János utca részen is. 
Már a kezdetek idején kialakították a 

földszinti üzletek (könyvesbolt, üveg-por-
celán, iparcikk kereskedés) helyét, noha 
azok átadása késett három hónapot. Ak-
kor a Stromfeld ABC-t hozták fel a rosszul 
megszervezett munka rossz példájának, 
amely építése hónapokig állt, de nagy 
véghajrával a tervezett idő előtt elkészült. 
Ettől kezdve az építkezések meggyorsítá-
sa érdekében a városi tanácson minden 
hónapban koordinációs értekezleteket tar-
tottak, amelyen a tervezők, a beruházók és 
az építők egyeztettek a város képviselőivel, 
amelynek eredményeképpen a párt vég-
rehajtó-bizottságának kellett a beszámo-
lókat elfogadni és a vállalások betartására 
ösztönözni a szereplőket.
A jelenlegi helyi építési szabályozásokat, 

valamint a gödöllői lakhatási lehetősége-
ket látva viszont tény, hogy a közel fél év-
százada épült szocialista panelházak sok 
család és nyugdíjas számára nyújtanak 
komoly segítséget.

GDL

Ez a terv szerencsére sosem valósult meg
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A döntő első napján városismereti 
túrán vettek részt a diákok és felkészí-
tő tanáraik, ahol a város legfontosabb 
nevezetességeit látogattuk meg kö-
zösen. Túránk során megismerkedtek 
a diákok a Premontrei Rend és a Pre-
montrei Szent Norbert Gimnázium, a 
Grassalkovichok és a város történeté-
vel. A túrát követően a Grassalkovich 
Borházban oldottak meg egy feladat-
lapot a túrán elhangzottak és a koráb-
bi szakirodalom alapján. 
A második nap a Gödöllői Királyi 

Kastélyban valósult meg, ahol a csapa-
tok három téren mérték össze tudásu-
kat. Először egy esettanulmányt kellett 
prezentálniuk, amelyben bemutat-
ták, hogy I. Grassalkovich Antal ho-
gyan szervezetett volna meg egy bált 
a maga korában. A második feladat 
során megtekintettük minden csapat 
videóját, amelyben bemutatták, hogy 
miért tekinthetnek napjaink fiataljai is 
példaképként Grassalkovich I. Antalra. 
A harmadik feladat során egy színdara-
bot adtak elő, amelyben I. Antal életé-

nek egy jelenetét kellett feldolgozniuk.
A feladatok munkáját szakértő zsűri 

értékelte, akiknek ezúton is köszön-
jük, hogy elfogadták felkérésünket. A 
zsűri tagjai Szlávik Jánosné Zsóka, 
a Gödöllői Királyi Kastély Barátainak 
Egyesületének elnöke, Ke-
rényi B. Eszter, a Gödöllői 
Városi Múzeum igazgató-
ja, Dr. Papházi János tör-
ténész, főmuzeológus és 
Wisznovszky Adrián tárlat-
vezető, a Corvinus Egyetem 
hallgatója voltak.
A verseny megálmodá-

sa során hasonló célokat 
tűztem ki, amelyet oktatói 
tevékenységem során is 
fontosnak tartok: tanítás 
– nevelés – szórakoztatás. 
Egyik sem képzelhető el 
sikeresen a másik nélkül egy oktató 
és egy verseny esetében sem. A pal-
lérozott elme alapfeltétele mindig, 

hogy az ember a társadalom hasznos 
tagjává legyen, és egyben saját boldo-
gulását is elősegítse. A tudás azonban 
mit sem ér, amennyiben nem adunk 
át értékeket a diákoknak, amelyek 
támaszként szolgálnak, amennyiben 
nehézzé válik az út előttük, hiszen ön-
magában a tudás nem garancia annak 
a helyes felhasználására is. A tudás és 
az értékek átadása azonban nem lehet 
sikeres, ha a diákok nem érdekeltek a 
tudás elsajátításában és nem lelik ked-
vüket abban.
Antal kiváló példaként is szolgálhat 

a diákoknak, hiszen egy szegény köz-
nemesi család sarjából vált az ország 
egyik legbefolyásosabb és leggazda-
gabb főurává, de mégsem felejtette 
el soha gyökereit, és rendkívüli érzé-
kenységet tanúsított az alkalmazottai 
és jobbágyai iránt is a mélyen vallá-
sos főúr. I. Antal úgy tudta felküzdeni 
magát az ország legbefolyásosabb 
emberei közé, hogy apja még alig ren-
delkezett vagyonnal, sőt mivel részt 
vett a Thököly-felkelésben hátrány-
ból is indult. Antal azonban rendkívül 
szorgalmas és intelligens volt, és úgy 
szolgálta saját felemelkedését, hogy 
mellette az ország sorsának javulását 
is elősegítette. A korszak, amelyben 
élt, napjainkhoz hasonlóan nem volt 

veszélytelen, mert éppen egy új világ-
rend volt kialakulóban. Ekkor ért véget 
a török hódoltság, amelyet a Habs-

A Szövetségben a Gödöllőiekért Egyesület szervezésében megrende-
zésre kerülő versenyen több, mint 120 csapatban csaknem 400 diák 
mérettette meg magát szerte a Kárpát-medencéből. Külön öröm, hogy 
versenyünk nem pusztán az anyaországban volt népszerű, így több 
csapat is jelentkezett a Felvidékről, a Délvidékről, Erdélyből és Kárpát-
aljáról is. Valószínűleg Grassalkovich Antal is elégedett lenne mindez-
zel, hiszen családja gyökerei a Délvidéken voltak, azonban ő már a Fel-
vidéken nőtt fel, de ő mégis, végig magyarként szolgálta hazáját.

Lezajlott az I. Grassalkovich Országos 
Történelemverseny döntője Gödöllőn
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BETANÍTOTT MUNKAERÕ KÖLCSÖNZÉSE ÉS TAKARÍTÁS GÖDÖLLÕN

MUNKAERÕ-KÖLCSÖNZÉS NYILVÁNTARTÁSBA VÉTELI SZÁMA: PEM/01/001903-1/2019-1190

ELÉRHETÕSÉG: INFO@MDSOLUTIONS.HU +36 30 860 3079
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burgok uralma váltott fel, meghalt a 
Napkirály, XIV. Lajos, a láthatáron már 
felsejlett egy erős Poroszország képe, 
még ha a világ vezető hatalma tovább-
ra is Nagy-Britannia volt. 
A verseny mottója névadónktól szár-

mazik, amely egyértelműen megmu-
tatja elvárásainkat is a diákok felé: Te-
hetség – Erkölcs – Siker. Napjainkban 
talán mindennél fontosabbak ezek az 
elvárások, amelyeket Antal támasztott 
saját magával és a körülötte lévő em-
berekkel szemben. Mottója rávilágít 
arra, hogy a valódi sikerhez egyszerre 
szükséges a becsület és a pallérozott 
elme.
A versenyt megtisztelte jelenlétével 

Hankó Balázs felsőoktatásért, inno-
vációért és szakképzésért, felnőttkép-
zésért felelős államtitkár (Kulturális és 
Innovációs Minisztérium) és Nagy-Var-

gha Zsófia (Kulturális és Innovációs 
Minisztérium) fiatalokért felelős he-
lyettes államtitkár is.
Köszönjük a verseny támogatóinak 

az egyesületnek nyújtott segítséget, 
így a Gödöllői Királyi Kastélynak, a 
Grassalkovich Üzleti Klubnak, a Gödöl-
lői Városi Múzeumnak, a Mathias Cor-
vinus Collegiumnak, a Gödöllői Királyi 
Kastély Barátainak Egyesületének és a 
Gödöllői Városvédő Egyesületnek!
A verseny szervezésében, a feladat-

lapok összeállításában és javításában 
Bücs Veronika, Wisznovszky Adrián 
és Wisznovszky Ildikó nyújtottak ha-
talmas segítséget, akiknek ezúton is 
köszönjük a fáradozásaikat!

Wisznovszky Tamás
főszervező
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Présház Piknik
Gödöllő elfelejtett épített örökségének ébrentartására

EG
YE
SÜ
LE
TI
 É
LE
T

Nyár elején a Szövetségben a gödöllőiekért Egyesület a város egyik ikonikus 
épületét, a Grassalkovich Borház és Pince értékeit mutatta be a nagyközönség 
számára számos, jobbnál jobb kulturális és közösségformáló programokkal két 
hétvégén keresztül. A barokk műemlék már kezdetben a királyi család szórako-
zóhelye volt, ahol Erzsébet királyné is részt vett szüreteken és bálokon, mivel a 
kastélyt egykoron fasor kötötte össze a présházzal. A rendszerváltás után egy he-
lyi építészeti vállalkozó tulajdonába került, de sajnálatos halála után az özvegye 
lassan tíz éve nem tudja értékesíteni az épületet, miközben a város önkormány-
zata közel duplájára emelte a műemlék ingatlan- és építmény adó befizetési kö-
telezettségét, ami több millió forintos összeget jelent évente az egyéb rezsi és 
állagmegóvási költségek mellett. A civil szervezet ezért nem csupán az épített- és 
kulturális örökséget akarta megmutatni a gödöllőieknek, hanem segítséget kí-
vánt nyújtani az épület kapuinak megnyitásakor, hogy a helyszíni fogyasztással, 
a túrák és programok anyagi támogatásával előmozdítsák az épület megmaradá-
sát, illetve felhívják erre a város és az ország figyelmét is. Az érdeklődés a vártnál 
is nagyobb volt, pedig nem minden nap fogadta kegyeibe az időjárás a szervező-
ket. Legtöbben magára a műemlékre, az egykor szebb napokat látott történelmi 
örökségre voltak kíváncsiak, amit a látogatók vezetéssel egybekötött sétával jár-
hattak be, miközben történelmi visszatekintést is kaphattak az elmúlt évszáza-
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Présház Piknik
Gödöllő elfelejtett épített örökségének ébrentartására
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dok során betöltött szerepéről. Mindenkit megdöbbentett az ingatlan helyzete, 
különösen a dongaboltozatos pincerendszert és a grandiózus méreteket látva, 
ezért is aratott óriási sikert, hogy a pikniken újra élet költözött a régi falak közé.
A két júniusi hétvége rendezvényein részt vettek a Grassalkovich Országos 

Történelem Verseny döntősei, míg a Török Ignác Gimnázium kórus több szó-
lamú éneklése és a Küszöb zenekar ír tánczenei produkciója üde színfolt volt a 
présház teraszán. Az ódon falak közt, romkocsma hangulatban bulizó fiatalok-
nak szervezett DJ Huszár nyárnyitó partiján kívül a magyar válogatott és klub 
foci szerelmesei, a régi filmek kedvelői, a sportokat (asztalitenisz, darts, csocsó 
és lábtengó) szerető vendégek, sőt a festőművészetet élvezők, vagy csupán tár-
saságra és frissítőre vágyók is jól érezték magukat a nyárindító négy napon. Az 
egyesület elnöksége köszönetet mond minden látogatónak és támogatónak egy-
aránt, akik jelenlétükkel, fellépésükkel, szolgálatukkal vagy művészetükkel segí-
tették, hogy a programok megvalósulhassanak. Zárásként Zechmeiszter László 
akvarell festőművész keretbe foglalta a vidám és közösségi élményekkel tarkított 
napokat, aki látványfestés keretein belül örökítette meg a piknik hangulatát. Az 
elkészült kép árverésre kerül, amelynek bevétele a présház fennmaradására szol-
gál majd. Az árverésről hamarosan beszámolunk online oldalainkon.

SZG
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21 éve indult a vállalkozásuk. Miért 
éppen – az akkor még alig ismert – nape-
nergia irányába fordultak?
2002-ben alapítottuk a céget Fóton. Egy 

német rokon családi ebédnél került terí-
tékre a fogások mellé ez a Németország-
ban már felfutóban lévő vonal, amelyre 
itthon is szerettek volna céget alapítani. 
Az ebéd végén úgy álltunk fel az asztaltól, 
hogy közös vállalkozást indítunk, majd a 
Wagner & Co. napkollektor gyártó céggel 
állapodtunk meg, akik a szakmai tudást 
és hátteret adták. Így született meg a 
Wagner Solar Hungária Kft. Egy kis csavar 
a történetben, hogy végül a német rokon 
meggondolta magát, és a szerződés alá-
írása előtt egy nappal visszalépett. A csa-
ládi ház szuterénjében kezdtük el a mun-
kát a napkollektorok vonalán. Mindent a 
család csinált, a beszerzéstől a kivitele-
zésig, közben a németországi utak során 
a szakma alapos, autodidakta módon 
történő elsajátítása is megtörtént. Folyama-
tosak voltak a gyártói képzések, de gépész-
mérnökként (Nándor – a szerk.) gyorsan ra-
gadtak rám az információk. Az első rendszert 
is a saját házunkra szereltük, hogy alaposan 
megismerjük és teszteljük a működését.
Milyen volt az akkori helyzet idehaza?
Mindösszesen néhány napkollektorokkal 

foglalkozó cég létezett, ezek a termékek még 
alig voltak ismertek Magyarországon. A la-
kosság fogalomtárából például a megújuló 
energia teljesen hiányzott.
Kollektorokkal kezdtek dolgozni a lakos-

sági vonalon?
Igen, de rá egy évre a napelemet, hőszi-

vattyút és a biomassza fűtést is bevettük a 
portfóliónkba. Próbáltunk komplexen gon-
dolkodni megújuló energiaforrásokban. 
2003-ban már napelemet és hőszivattyút is 
telepítettünk.

Mikor tudtak bővülni?
Néhány év után pár fővel bővült a cég, 

majd az egykori fóti Cora áruház üzletsorán 
nyitottunk bemutatótermet. 2008-ban ké-
szült el a dunakeszi irodaház, ahonnan most 
költöztünk át Gödöllőre. Már a bemutatóte-
rem is áttörést jelentett, hiszen ott könnyen 
elértük az embereket, de a saját irodaház és 
raktár újabb mérföldkő volt az életünkben. 
Akkor már 10-20 fő közötti létszámmal dol-
goztunk.
Mennyire éreztette az akkori válság a 

hatását?
A beruházás svájci frank alapú hitelből 

valósult meg, ezért megálljt parancsoltunk 
az elszabaduló törlesztő részleteknek, és 3-4 
év alatt végtörlesztettünk, de így is dupláját 
kellett visszafizetnünk a hitel összeghez ké-
pest. Ahhoz képest, hogy mekkora válság 
volt, kevésbé érintette meg a céget, hiszen 

a mi szakmánkban hosszabb kifutású be-
ruházások valósulnak meg, 2011-ben pedig 
megjelentek a napkollektoros pályázatok. 
2012-től több cég alakult, ekkor indítottuk 
el mi is a nagykereskedelmi tevékenységün-
ket, amely szintén fontos momentum volt 
és a mai napig markáns volument képvisel 
a bevételünkben. Alapértékrendünk szerint 
mindig ragaszkodtunk a közvetlen gyártói 
kapcsolathoz és törekedtünk olyan termé-
kek, illetve márkák behozatalára, amely más 
portfóliójában nem szerepelt, vagy amivel 
egyedüli forgalmazóként exkluzivitást ad-
hattunk a magyar piacon egy-egy márka 

képviseletében.
Csak Magyarországon tevékeny-

kednek?
Három éve megjelentünk az or-

szág határain túl, ma már tudatosan 
fejtjük ki a külföldi aktivitásunkat. A 
környező országokban erős a marke-
ting tevékenységünk, Szlovéniában, 
Horvátországban, Szerbiában, Lettor-
szágban és Litvániában is vásárolnak 
tőlünk a partnereink, de az EU-n belül 
szinte minden országban volt már ér-
tékesítésünk.
Mennyire foglalkoznak projekt 

alapú munkákkal?
A kezdetek óta, ezen a téren a la-

kosságon van a fókusz. A 2011-es 
napkollektoros, majd a 2014-es nap-
elemes pályázatok megjelenésével 
egyidejűleg felfutott a megújuló ener-
giaforrások fogalmának ismerete is. 
Attól kezdve kisebb hangsúlyt kellett 

fektetnünk az evangelizációra. Persze sokan 
még ma is - a médiát is beleértve - össze-
keverik például a napelem és napkollektor 
fogalmát.
Jobban jártak gazdaságossági szem-

pontból a korai, 2010-es évek elején „be-
lépők”?
Ez nem egyszerű kérdés, hiszen folyama-

tosan csökkent a napelemes eszközök ára. 
2010 előtt és 2010-es évek elején nagyobb 
beruházási igényt kívánt meg a kiépítés, 
ráadásul gyors volt a technológiai fejlődés, 
amely a méretgazdaságossági optimumo-
kat vonta maga után. A napelemes rend-
szerek ára 2018-19-ben érte el a völgyet, 
majd a covid mindent felborított, hiszen 
az alapanyagárak és logisztikai költségek 
megemelkedtek. Most ismét lent vannak az 
árak, de rengeteg piaci tényező befolyással 
bír erre. Az eddigi szabályozás is rendkívül 

Talán a szerencsés 21-es szám hozta meg a vált(oz)ás szelét a Wagner 
Solar Hungária csapata számára, amely fennállásának 21. évforduló-
ján tette át székhelyét Dunakesziről Gödöllőre. Noha eddigi eredmé-
nyeinek semmi köze a szerencséhez, csak az áldozatos munkának, 
így a város szerencsés lehet, hogy egy újabb, innovatív vállalkozással 
gazdagodik. A cég alapítójával, Beleznai Nándorral, valamint gyer-
mekeivel, Orsolyával, a cég marketing igazgatójával és Csanáddal, az 
ügyvezetővel beszélgettünk.

Napfényes üdvözlettel
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Beleznai Nándor, Beleznai Orsolya és Beleznai Csanád
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kedvező volt európai viszonylatban. 
Mindig azt mondtuk, hogy minél előbb 
valósítja meg valaki a beruházását, an-
nál jobban jár, hiszen termel a rendsze-
re, ami pénzben is kifejezhető.
Mikor billent át az ipari és lakossági 

felhasználók aránya?
Nálunk tavaly, a szaldó elszámolás át-

meneti eltörlése miatt. 2017 környékén 
indult el az erőművi piac az országban. 
Mi akkor úgy döntöttünk, hogy tovább-
ra is a lakosságra összpontosítunk. Egy-
részt nagy kockázatot láttunk az ipar 
területén, és a lakossági piac fejlődése 
mellett kapacitásunk sem lett volna 
másra. Ez egy teljesen más szegmens, 
nem véletlen, hogy kevés olyan cég van, 
amelyik egyaránt foglalkozik a lakossá-
gi és erőművi piaccal.
Orsolya és Csanád kisgyerekként 

csöppent bele a családi vállalkozásba. 
Egyértelmű volt, hogy ilyen irányba tanul-
nak és a vállalkozásban dolgoznak majd?
Nem volt rajtunk ilyen nyomás, eldönt-

hettük, hogy mit szeretnénk tanulni. Egyi-
künket a marketing, másikunkat a közgaz-
daságtan érdekelte. Mindketten elmentünk 
máshova dolgozni és tapasztalatot szerezni, 
de láttuk, hogy szükség van a segítségünkre, 
és a tudásunkat is kamatoztatni tudjuk. Ta-
nulmányaink alatt azért bekapcsolódtunk 
a vállalkozásba, de mivel külföldön is tanul-
tunk, ezért annak befejeztével már jobban 
tudtunk ebben szerepet vállalni. 
Miért a Gödöllői Üzleti Parkra esett a vá-

lasztásuk?
A dunakeszi székházunk mellett 2018-ban 

már igénybe kellett venni egy bérleményt a 
nagykereskedelmi tevékenység 
növekedése miatti raktárigé-
nyünkhöz, de két éve plusz iro-
dai területre is szükségünk volt. 
A piac növekedésével és a cég 
fejlődése miatt beláttuk, hogy ez 
így nem működhet, hiszen a bel-
ső működés és kommunikáció 
sem volt optimális, ezért egy új, 
saját tulajdonú irodaház építése 
mellett döntöttünk. Ebben a ré-
gióban szerettünk volna maradni 
a munkavállalóink és saját ma-
gunk miatt is. Nagyon szűk kíná-
lat volt az elfogadható árú, eladó 
területekből. Szempont volt a 
megközelíthetőség, de az is, hogy 
kiderült: a következő hét éves cik-

lusban Gödöllőn is igénybe lehet majd venni 
támogatásokat megújuló energia témakör-
ben. Itt kis telkeket is parcelláztak, jelenleg 
összesen 7200 négyzetméteren vagyunk. 
Az épületünk 120 dolgozót tud befogadni, a 
jelenlegi létszámunk 80 fő. Fontos volt a fej-
lődés is, hiszen ezt a helyet úgy választottuk 
ki, hogy tudtuk, fejleszteni fogják a mögöt-
tünk lévő területet, ezért már előszerződés-
sel bírunk további öt szomszédos telekre, 
amerre a jövőben tudunk bővülni.
Máshol is rendelkeznek telephellyel?
Kecskeméten és Debrecenben van érté-

kesítési pontunk és raktárunk. 
Mi a cégfilozófiájuk?
Mindig azon voltunk, hogy amit az ügyfe-

leknek adunk, azt mi magunk is leteszteljük. 
Az első családi házunkat is átalakítottuk an-

nak idején, hiszen bekerült napkollektor, 
napelem és kipróbáltunk több pellet ka-
zánt is. A dunakeszi irodaházunk is meg-
újuló energiaforrásokból üzemelt, de 
természetesen az új, gödöllői épülettel 
sincs másképp. Nem vezettük be a gázt, 
hanem hőszivattyút, hővisszanyerős 
szellőztető rendszert és napelemeket 
használunk.
Mik a terveik?
Hosszútávon gondolkodunk. Nagyon 

megváltozott a piac, ezért új termékek 
fejlesztésével és portfolió bővítéssel is 
foglalkozunk, elsősorban a kiskereske-
delmi ágon. Ilyen például a napelemes 
bojler, amit bárki telepíthet magának, 
de a hőszivattyú- és szellőztető rendsze-
rek terén is új, versenyképes márkát ho-
zunk be az országba. Mindig az ügyfelek 
igényei alapján teszünk javaslatot, hogy 

mi lehet számukra a legoptimálisabb meg-
oldás a rezsicsökkentés érdekében – akár 
külső pályázatíró bevonásával is. Komplex 
ökoszisztémában gondolkodunk, miszerint 
az energiát megtermeljük, felhasználjuk, 
amit menedzselni kell. Hosszú távon ezen 
okos otthonok terjesztése a cél.
Okos önkormányzatokban is gondol-

kodnak?
Még nincs ilyen referenciánk, de miért is 

ne lehetne Gödöllő az első, akire ezt kidol-
gozzuk?
Hogyan szeretnék látni a következő 21 

éves periódus után a céget?
Jó kérdés, de hisszük, hogy a megújuló 

energia egyre fontosabb lesz. Mi 21 év múlva 
is itt leszünk, a nap pedig akkor is sütni fog.
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Miután 2004-ben nagy 
sikerrel nyílt meg a bécsi 
Hofburgban a Sisi Múzeum, 
a Schloss Schönbrunn Kul-
tur- und Betriebsges.m.b.H. 
(röviden Schönbrunn 
Group) gyűjteményezési 
stratégiája az „Erzsébet 
császárné” nevét viselő 
gyűjteményi rész bővíté-
sére irányult. Mára ez az 
egyre gyarapodó kollekció 
már több, mint ezer dara-
bot számlál, s ezzel a világ 
legnagyobb „Sisi-gyűjte-
ménye”, A legérdekesebb 
darabokból a bécsi szak-
emberek egy utazó kiállí-
tást állítottak össze, amely 
Ausztrián kívüli első bemu-
tatásának helyszíne a Gö-
döllői Királyi Kastély. Tár-
latunkon e gyűjteményből 
mintegy 200 tárgy szerepel. 
A kiállításon látható Er-

zsébetnek az a kis selyemruhája, illet-
ve főkötője, amelyet a keresztelőjén 
viselt. A krémszínű, fodros ruhácskát 
csipke, valamint virágmintás hímzés 
díszíti. Kiállítottuk a császár uralkodói 
jelmondatával, s a magyar Szentkoro-
nával díszített kis, aranyozott tartályt, 
benne az 1867. június 8-i koronázás 
dombjának földjével. Szintén arany-
ból készült, s apró, különleges ereklye 

az a medalion, amelyben Gizella, illet-
ve Rudolf egy-egy fényképe találha-
tó. A tárgy felirata szerint („Mama 24. 
Dez. 1885), a gyerekek ajándékozták 
azt édesanyjuknak születésnapjára, 
karácsonyra. Erzsébet királyné az idő 
előrehaladtával egyre visszahúzó-
dóbb lett, egyre inkább kerülte a nyil-
vánosságot. Társaságban legyezőt, 
ernyőt, illetve csipke fátylat használt, 

hogy takarja az arcát 
a kíváncsiskodó bá-
mészkodók és fényké-
peszek elől. A tárlaton 
látható, selyemből ké-
szült, csipkével díszí-
tett fekete napernyő 
igazi különleges öltö-
zékkiegészítő, amely 
25 centiméteresre ösz-
szecsukható. A kiállítás 
zárótermében állítot-
tuk ki Horovitz Lipót 
festményét, amelyet 
már a királyné halála 
után festett, Ferenc 
József megrendelésé-
re. A portrén a király-
né semleges tájháttér 
előtt áll, fekete nappali 
ruhát visel, kezében le-
gyezőt tart.
A tárlaton a császári 

család tagjait ábrázoló 
portrék mellett doku-

mentumok (pl. a királyné szépség-
receptjei), porcelánok (pl. a korfui 
Achilleon-kastély egykori készlete), 
textilek (pl. a királyné gimnasztika 
nadrágja, Rudolf trónörökös vadász-
mellénye), valamint metszetek és 
grafikák is láthatók. A kiállítás 2023. 
szeptember 8-tól 2024. január 28-ig 
tekinthető meg, kurátora Michael  
Wohlfart. 

Wittelsbach Erzsébet kétségkívül a 19. századi európai történelem egyik legérdekesebb személyisége. 
Rajongóinak száma világszerte egyre nő. Életét most az ő, illetve közvetlen családtagjai használatából 

megmaradt különleges tárgyak segítségével mutatjuk be.

Schönbrunn kincsei Gödöllőn

Schönbrunn kincsei
Gödöllőn
A Schönbrunn Csoport kiállítása

2023. 09. 08. – 2024. 01. 28.
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„A MATE-ra felvett elsőéves hallgatók 
rekordmagas száma egyértelműen azt 
mutatja, hogy az intézményünkbe ve-
tett bizalom folyamatosan növekszik 
és az alapítványi működési forma is 
beigazolta a hozzá fűzött reményeket. 
Külön öröm számunkra, hogy a rendkí-

vül intenzív pályaorientációs tevékeny-
ségünknek köszönhetően egyre többen 
választják a számos kihívást tartogató, 
ugyanakkor biztos megélhetést nyúj-
tó agrárképzéseinket, sőt hosszú évek 
után Szarvason is újra elindíthattuk 
nappali tagozaton a mezőgazdasági 
mérnöki alapképzést” – hangsúlyozta 
Dr. Gyuricza Csaba, a MATE rektora a 
felvételi eredmények kapcsán.
A legtöbb gólya Gödöllőn kezdhette 

meg tanulmányait, hiszen a Szent Ist-
ván Campusra 1.132 fő, a Budai Cam-
pusra 898 fő, a Kaposvári Campusra 
736 fő, a keszthelyi Georgikon Cam-
pusra 236 fő, a gyöngyösi Károly Ró-

bert Campusra 325 fő, a szarvasi kép-
zési helyre pedig 40 fő nyert felvételt. 
A legmagasabb létszámmal, 262 

fővel a mezőgazdasági mérnöki alap-
képzés indulhatott a MATE campusain, 
melyet 248 felvett hallgatóval a ker-
tészmérnöki alapképzés, 222 fővel az 

élelmiszermérnöki alapképzés, 155 fő-
vel a tájrendező és kertépítő mérnöki 
alapképzés, majd 148 fővel a gépész-
mérnöki alapképzés követ. Rendkívül 
népszerű az ötéves osztatlan agrár-
mérnöki képzés is, amelyre százan ke-
rültek be.
A legújabb trendek és ismeretek kö-

vetése a diplomával rendelkezők szá-
mára is rendkívüli előnyt jelent a mun-
kaerőpiacon. Ehhez nyújtanak kiváló 
lehetőséget a MATE szintén rendkívül 
népszerű szakirányú továbbképzései, 
melyek közül az élelmiszeripari digita-
lizációs szakmérnök/szaktanácsadó, 
a hivatásos lótenyésztő szakmérnök/

szakember, valamint a levegőtiszta-
ság-védelmi szakirányú továbbkép-
zéseket idén hirdette először az egye-
tem.
Az előző tanévben egyébként ki-

emelt fontossággal bírt az oktatás és 
az infrastruktúra megújítása, így az 

intézmény több mint 10 milliárd fo-
rintot fordított az épületek, tantermek 
energetikai korszerűsítésére és több új 
képzés indult a 21. századi trendeknek 
megfelelően. A beruházások a tervek 
szerint tovább folytatódnak a hom-
lokzat és a tető felújításával, melyek 
megvalósításával egy világszínvonalú, 
korszerű és kényelmes infrastruktúra 
tudja majd biztosítani a minőségi ok-
tatást és kutatást.

A szeptemberben induló képzésekre minden eddiginél több, összesen 3.367 hallgató nyert felvételt, 
ami 32%-os növekedést jelent a tavalyi évhez képest. A gólyák több mint fele, 1.708 fő a rendkívüli 
ütemben fejlődő agrár- és élelmiszertudományi képzési területen kezdhette meg tanulmányait.

Rekordszámú gólyát köszönt a MATE
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Honnan jött a vasút szeretete?
Székesfehérváron születtem, majd ott 

is tanultam a szakközépiskola végéig. 
Gyerekkori álmom volt, hogy villamos-
mérnök legyek, ezért a Budapesti Műsza-
ki Egyetemen diplomáztam villanyautó 
tervezés szakon. Fiatalon kedveltem a 
vasutat is, így a MÁV-nál elvégeztem egy 
mérnök-gyakornoki képzést, és megsze-
reztem a felsőfokú vasút-vontatási vizs-
gát is, majd a BKV főmérnökségén dol-
goztam, amíg el nem csaltak egy magyar 
vállalathoz, ahol a MÁV mozdonyaival 
foglalkoztam.
Hogyan szegődik el valaki az Isten 

szolgálatára a mozdonyok mellől?
Öt év munka után érlelődött bennem, 

hogy Jézus szeretne országának pászto-
raként is számítani rám. A tanítása régen 
is magával ragadott, és az emberi világun-
kat látva kezdett megerősödni a szívem-
ben is a vágy, hogy a vasút mellől az Isten 
országát építő munkába lépjek át. Le-
mondtam a szakmai karrierről és a család 
lehetőségéről, így jelentkeztem papnak.

Fehérváron született, 
adott volt, hogy ott jelent-
kezzen a szemináriumba?
Assisi Szent Ferenc élete 

magával ragadott, ezért a 
pásztori szolgálatot először 
a szegedi ferences rend-
ben kerestem, de végül a 
Székesfehérvári Egyházme-
gyémbe jelentkeztem. Így 
újra Budapestre kerültem, 
ahol a teológiai egyetem el-
végzése alatt felismertem, 
hogy Isten milyen közel van 
hozzánk, örömmel munkál-
kodik közöttünk, hogy Őt 

megismerve tanuljunk meg boldognak 
lenni. A szeminárium után egy év buda-
keszi diakónusi szolgálat következett, 
és 2016-ban szenteltek áldozópappá a 
fehérvári Szent István bazilikában, aho-
vá korábban is jártam. Első plébánosi 
helyem Ercsi volt, ahol sokat tanultam 
a kereszténység jelen helyzetéről. Pár év 
szolgálat után ért az elhelyezés.
Ez gondolom nem olyan rég történt, 

hiszen nyolc éve szentelte fel püspök 
atya.
Így van, a Duna mellől, az egyházme-

gye egyik szegletéből 2021-ben kerül-
tem át annak nyugati szélére, a Balaton 
dél-keleti partjához közeli Lajoskomá-
romba, ahol kézzelfogható a munka és 
a természet szeretete. Nagyon örülök 
a helyi iskolának, ahol lelkész lettem. A 
közösségeink megfiatalodását együtt 
vágyjuk az idősekkel, ezért fontos a 
gyermekekkel való törődés. Szeretném, 
hogy az idősebbek is fiatalosan érezzék 
magukat, és Isten mindig megújuló hí-
vásait, feladatait ők is élvezzék. A papi 

hivatást is tanítványok közösségében 
kell megélni, akik munkatársakat ke-
resnek maguk mellé, így tudunk igazi 
közösséggé válni. A legfontosabb, hogy 
Jézussal együtt gondolkodjunk és az 
egymás iránti szeretet felelősségében 
élve keressük Isten útmutatásait. Így lesz 
egyre nyitottabb a közösségünk a többi 
embertársunk felé.
Itt tart ezek szerint a papi szolgá-

latban, de a mozdony „füstje” meg-
maradt az életében, teljesen mégsem 
hagyta el.
Ez egy olyan hobbi, ami minden kor-

osztályt magával ragad, mert különleges 
miliője van. Ez kicsiben játék, nagyban 
komoly dolog. A kisvonatozás mások-
nak pihenés, magadnak szenvedély, így 
ezzel örömet szerzel mindenkinek. Az 
egyetemi éveim alatt, még 2000-ben a 
kemencei kisvasutat átvette egy önkén-
tes csapat, akik villamosmérnököt ke-
restek társadalmi munka keretében egy 
elhasznált, rozsdás bányamozdony fel-
újítására. Egy mérnök barátommal elvál-
laltuk, mert ugyan nagy munkának tűnt, 
de közben a hobbinknak hódoltunk, és 
az erdő szeretete, illetve a jó közösség 
bevonzott minket és ott is ragadtunk. 
Kardos Zoltánnal, a gödöllői Erdei Vas-
út Egyesület elnökével is ott találkoztam 
először, aki éppen szakmai gyakorlaton 
bontogatta szárnyait. Másoknak a vete-
rán autók vagy hajók a passziójuk, ne-
künk a régi kismozdonyok.
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Természetesen nem a hazai vasút helyzetéről adunk számot az is-
mert regény címét kölcsönözve. Azonban a fehérvári egyházmegyé-
ben katolikus papként szolgál a Gödöllői Erdei Vasút elnökségi tagja, 
aki az Isten igéjének hirdetése és az emberi lelkek gondozása mellett 
kedvenc hobbijára, régi kismozdonyok felújítására is szívesen áldoz 
szabadidejéből. Tóth András atyával, Lajoskomárom plébánosával 
beszélgettünk a vasút szeretetéről, hivatásáról és Gödöllőről, ahol je-
lenleg megkerülhetetlen tényező a kisvasút bizonytalansága.

Akit a mozdony füstje megcsapott...

Tóth András
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A kemencei találkozás után hogyan 
kerültek Gödöllőre?
Már papnövendék voltam a szeminá-

riumban, amikor megkeresett Zoli az 
ötlettel, hogy szeretne egy kisvasutat 
építeni és segítsek egy levelet írni a Pilisi 
Parkerdő Zrt-nek, mivel többen voltak 
barátok, akikkel úgy gondolták, hogy 
szívesen elindítanának egy másik kisva-
sutat Kemence után. Megírtuk a levelet 
Zambó Péter vezérigazgató úrnak, aki 
válaszolt és jónak látta az ötletet, de a 
Visegrád környéki erdőt nagyon terhelt-
nek látta. Jelezte, hogy nemrég kapták 
vissza a Valkói Erdészetet, amelynek ré-
sze egy arborétum az Isaszegi úton, ahol 
fontos feladatuk, hogy felfuttassák és 
minél többen menjenek ki a természet-
be, ezért szeretnék, ha odamennénk a 
kisvasúttal és segítenek, ha ezt választ-
juk. Így adódott, hogy nem mi választot-
tuk Gödöllőt, hanem a parkerdő válasz-
totta nekünk. De tetszett az ötlet, mert a 
Gödöllői-dombság Budapest közelében 
vonzó lehet a helyi lakosságon kívül a fő-
városiaknak is egy hétvégi kirándulásra.
Ennyire egyértelmű volt, hogy Gö-

döllőn is működhet egy újabb kisvasút 
Kemencén kívül is?
Volt más helyszín ajánlatunk is, töb-

bek között a Mátrában, így mondhattuk 
volna, hogy köszönjük és mást válasz-
tunk, de a közös gondolkodás végén 
Gödöllő mellett tettük le a voksunkat. 
Fontos volt felelős döntést hozni, mert 
egy ilyen beruházást ingatlannak is 
szoktunk hívni, amit nehéz „megingat-
ni”, vagyis hiába ingóságokból áll, de 
nem lehet azt mondani később, hogy 
vidd odébb pár kilométerrel, ahogy egy 
várossal vagy házzal sem lehet ezt tenni. 

Mivel már Kemencén is azt vettük észre, 
hogy ami nekünk hobbi és örülünk egy 
5-10 km/h sebességgel haladó bánya-
mozdony felújításának, az másoknak 
is öröm, és az emberek szeretnek szép 

természetben vonatozni. Nem csak 
gyermekek, hanem felnőttek és idősek 
egyaránt, vagyis a kisvasutazás hétvé-
gén egy remek kikapcsolódási program 
lehet a családok számára.
Ezek szerint nem csak hobbi, hanem 

missziós terület is?
Bár papi feladataim miatt kevesebbet 

veszek részt a munkában, de sokszor 
csodaként élem meg, hogy a közösségi 
munka milyen örömet szerez, hogyan 
szólítja meg az embereket, mivel fia-
talok és idősebbek is jelentkeznek a 
közösségi médián keresztül, hogy segít-
senek. Ez az örömhír lényege is, amikor 
azért tesz valaki, hogy örömet szerezzen 
embertársainak. Az önkéntesek megta-
pasztalják, hogy ebből nem lehet meg-
élni, mindenki csak a munkáját hozza 
ide és van más „rendes” munkahelye is, 
amiből él. Ez hobbi, anyagi érdek nélkül, 
ahol sok embert ajándékozunk meg az-
zal, ami nekünk van. A csillogó szemek 
erőt és lelkesedést adnak, az utazók 
öröme az önkéntes csapat fizetsége, 
hogy érdemes csinálni. Egy pedagógus 
is a gyermeki tekintetek miatt kap nap-
ról-napra erőt és hitet a tanításhoz, hogy 
a tudást átadja számukra.
Ha már a gödöllői kisvasútról beszél-

getünk, nem kerülhető meg a jelenlegi 
bizonytalan helyzet.
A parkerdő egy új alapítvány kezébe 

adta a park üzemeltetését, azóta több 
minden megváltozott és sok önzetlen 
ember hétről-hétre végzett munkája me-
het kárba hamarosan. Egy olyan általam 
nem látott érdekből, ami után senkinek 
sem lesz jó, csak kárt okozunk egymás-
nak. Ha tisztelem a másik felet, legalább 
meghallgatom, hogy mik a korlátai és 
nem erőből cselekszem. Olyan irányt 
vettek a dolgok, hogy a végén mindenki 
vesztes lesz, a parkerdő, Gödöllő városa 
és a kisvasutat örömmel szolgáló civilek 
is. A döntéseknek legtöbbször legalább 
egy nyertese van, itt ilyet nem látok 
egyelőre.
Hogyan éli meg ezt a helyzetet egy-

szerre papként és egyesület elnökségi 
tagjaként?
Ez egy nagyon nehéz helyzet és visel-

kedés, amikor így állunk a szerződött fél-
hez. Ha a másik fél kereteit nem tudom 
elfogadni, akkor ki kell mondani, hogy 
ebben a helyzetben nincs egymással 

dolgunk, de hagyjam élni a másikat és 
ne pusztítsam el. Tény, hogy ezzel elve-
szik, amit megalkotott a csapat, de leg-
alább őszinte állásfoglalást kap, hogy 
pár év sikeres szolgálat és az arborétum 
célkitűzéseihez való hathatós segítség 
után már nem vagyunk szívesen látott 
vendég.
Lassan egy éve, a tavaly ősszel tör-

tént egyeztetésen ott volt. Nem lát ki-
utat?
Az egy előre megbeszélt forgatókönyv 

szerint történt, inkább volt egy koncep-
ciós számonkérés, mint egyeztetés, amit 
el is mondtam a helyszínen. Ultimá-
tumot kapott az egyesület, a jelenlegi 
szerződési kérdésekről és a módosított 
együttműködési pontokról szó sem volt. 
Gémesi György polgármester úr volt a 
leginkább elutasító, pedig a város ga-
ranciális félként került a szerződésbe, így 
furcsa is volt számomra a hozzáállása, 
mivel előtte támogatta a munkánkat.
Ez nem hangzik túl rózsásan.
Ami múlandó, azt el lehet engedni, az 

ember viszont ne veszítsen! Az áldoza-
tos munka gyümölcsei az emberi kap-
csolatok, amelyek kialakultak és sokkal 
fontosabbak, mint az elvégzett munka. 
Az ördög folyamatosan próbálja elpusz-
títani a jót, de újat nem képes teremteni. 
A kisvasút közössége nem üzleti alapon, 
hanem hobbiként végzi a munkáját. Ez 
pedig önmagában egy játék és jutalom, 
amivel mások életébe apró örömöt vi-
szünk, de nem várunk el semmit cseré-
be. Ezt hívjuk ingyen szeretetnek vagy 
nagylelkűségnek. Amíg egy lelkes csapat 
azért dolgozik Gödöllőn, hogy adjon, de 
ezért semmit se kapjon, addig a közös-
ség nem veszíthet. Akár Gödöllőn, akár 
máshol lesz a jövő, az ajándékozó szere-
tetet magukkal viszik.

GDL
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A jászóvári premontreiek százéves 
gödöllői jelenlétére a következő há-
rom oldalon az építkezések egy-egy 
momentumának ismertetésével, a 
premontrei szellemiségű oktatás–ne-
velés, ezen belül is a jelenlegi (egyház)
zenei tehetséggondozás történetének 
bemutatásával emlékezünk.
A Jászóvári Premontrei Kanonok-

rendet 1923 januárjára az utódállamok 
jogtalanul valamennyi tanintézmé-
nyétől megfosztották. Vass Gyula val-
lás- és közoktatásügyi miniszter 1922. 
április közepén átiratban sürgette a 
premotreieket középiskolai oktató-
munkájuk magyarországi folytatá-
sára, de erre alkalmas épületet nem 
biztosított. Az 1922. év hátralevő hó-
napjaiban folyt tárgyalások is még egy 
meglévő intézmény átvételéről szól-
tak; ez később lekerült a napirendről, 
s a jászóváriakat új épület létesítésébe 
hajszolták bele. Gödöllőn.
A Jászóvári Premontrei Kanonok-

rend Lőcsén őrzött gazdasági levéltári 
iratai között megtalálhatók az 1923-
tól 1928-ig tartó gödöllői premontrei 
építkezés dokumentumai is. Az itt fel-

lelhető első heti munkabér-kifizetési 
lajstrom a második. Eszerint az első 
kapavágás, feltételezhetően 1923. júli-
us 23-án, hétfőn történt. A gimnázium 
értesítője szerint „a legsúlyosabb épí-
tési viszonyok mellett is oly gyorsan 
elkészült a gimnáziumi szárny, hogy 
1924. szeptember 21-én átadható 
volt rendeltetésének. Ideiglenesen itt 
nyertek elhelyezést nemcsak a párhu-
zamos I. és II. osztály, hanem az inter-
nátus helyiségei és a rendtagok szobái. 
A templom felépítéséig a díszterem 
szolgál kápolnául.”
Az építkezés logisztikáját nagyban 

segítette a terület kedvező közleke-
dés-földrajzi elhelyezkedése. A mezei 
vasút létesítésének tervezési folya-
mata 1923. július 30-án kezdődött. 
Ugyanekkortól a MÁV üzletvezetőségé-
től 200 m2 rakterület bérlésének enge-
délyezését is kérték. 
Az építkezésen a munka hétfőtől 

szombatig tartott, de esetenként va-
sárnap is folyt. A szakmunkások és az 
őket kiszolgáló segédek, tanoncok, 
napszámosok átlag 10 órát dolgoztak 
naponta, de előfordult több is. Például 

Tóth István és Dobrovics Ferenc nap-
számos 1923. augusztus 27. és szep-
tember 1. között 87 órát teljesített. 
Képzeljük el, hogy 1924. március 

24-én milyen nyüzsgésben, hang(szín)
kavalkádban járhatott fel s alá a rend 
részéről a munkát felügyelő Kovács 
Imre Lajos O.Praem., amikor itt 256 
fő dolgozott egyszerre (négy műve-
zető, 71 kőműves, 69 napszámos, 44 
napszámos nő, 27 napszámos fiú, két 
tanonc, 5 kubikus, 2-2 vasbetonszerelő 
és lakatos, 18 állványozó, 5 segédállvá-
nyozó, valamint hét habarcskészítő)! 
A gimnázium és internátus építése-

kor fizetett kőműves órabérek 750 K-tól 
(1923. július 30.)  12 000 K-ig (1926. 
szeptember 6.), a napszámosoké 320 
K-tól (1923. július 30.) 7000 K-ig (1926. 
december 27.), a napszámos nőké 420 
K-tól (1923. augusztus 13.) 4000 K-ig 
terjedtek (1925. június 29.). Ezek a fi-
zetések megfeleltek az Építőipar–Épí-
tőművészet című folyóiratban közölt 
szakszövetségi ajánlásoknak, eseten-
ként meg is haladták azokét. 
Mégis, Berey Lajos építőmester fel-

jegyzése szerint, 1923. október 8-án 
„az összes kőművesek […] reggel 6h 
30’ kor nem álltak munkába, hanem 
kijelenteték [sic!], hogy csak az eset-
ben állnak munkába, ha nekik 2200 
korona órabér biztosítva lesz. Miután 
követelésük mint indokolatlan és az 
Építőmester Szövetsége által megál-
lapított max órabért 20%-kal megha-
ladót, vissza lett utasítva, mindnyájan 
strájkba [sic!] léptek, […] [pedig] a 
mindenkor megállapított órabér ér-
demszerűleg [nekik]  biztosítva lett…” 
Megjegyezzük, a fizetési lajstrom sze-
rint aznap egy kőműves, Kurdi Mihály, 
mégis felvette a munkát. Az ő órabére 
két hét múlva 2020 K-ról valóban 2200 
K-ra emelkedett; másik két kollégájáé 
1800 K-ról 1840 K-ra.
A Jászóvári Premontrei Kanonok-

rend – a korabeli Magyarország egyik 
legnagyobb méretű építkezésén – a 
Gödöllő és környékén élők közül ösz-
szesen több mint ötszáz főt foglalkoz-
tatott. Ezzel családok tucatjai számá-
ra biztosított megélhetést a Trianont 
követő, gazdasági inflációtól terhes 
években.

Kara Anna

1923. szeptember 25-én tették le a jászóvári premontrei intéz-
ményrendszer, a mai Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetemnek 
otthont adó épületkomplexum alapkövét; azonban ekkor a munká-
latok már javában zajlottak.

Premontrei építéstörténeti 
mozaikok a múltból

A rendház építésén, 1927. szeptember 17-én készült fotó. Az első boltívek a főbejárat alatt.
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Pedagógiai útmutatásai ma is meg-
szívlelendők és követendők a premontrei 
szellemiségű oktatás−nevelés folyama-
tában. A következőkben ebből adunk 
ízelítőt, majd Gerencsér Anna, 2022-ben 
végzett premontrei diákot idézzük.
Takács Ferenc Menyhért O.Praem. pré-

post-prelátus szerint a katolikus pedagó-
gia eszményképe az Üdvözítő: az egész 
világ minden nemzetének mindenkori 
nevelője. Tanítása az evangélium, a ke-
resztény pedagógusok kiapadhatatlan 
kincsesháza. Az első és fő feladat, hogy a 
nevelő tanárok lelke megteljék az evan-
gélium kincseivel, mert csak ezek birto-
kában lesznek képesek tanítványaikat az 
Üdvözítőhöz, az emberi nevelés legvégső 
céljához vezetni. A tanárnak önmagát kell 
odaadni tanítványainak, amint azt Krisz-
tus tette, és ez az odaadás a legtisztább 
emberszeretet érzelmeinek kiárasztása. 
Ez a legfőbb jó, melyet felebarátainknak 
adhatunk. […] „A rendi tanár paedago-
giai korrektsége leginkább tetteiben nyil-
vánúl. […] Ezek között legfőbb szerepe 
van a tanárok mély vallásosságának és 
papi buzgalmának. Vallási kötelessége-
inket nem szabad tehernek tekintenünk. 
E téren a tanár nem lehet eléggé pontos, 
eléggé példaadó. […] Tanítói és nevelői 
munkánk egész folyamatában papi jelle-
günknek és vallásos érzületünknek kell 
előtérben állania, e nélkül nincs mit keres-
nünk a katholikus paedagogia munkásai 
között. Az intelligencia, a tudás, a kultúra 
a keresztény paedagogiának nem végső 
céljai, hanem eszközei csupán, hogy velök 
és általok igazi jellemeket, becsületes, jó 
keresztényeket nevelhessünk Istennek és 
hazának. […]
Szeretnünk kell tanítványainkat mind 

egyformán és válogatás nélkül, legyenek 
erősek, vagy gyöngék, szegények, vagy 
gazdagok, egy vagy több talentummal 
megáldottak és ez a szeretet kifogyhatat-
lan türelemben és szívjóságban nyilvá-

nuljon mindenkor. A tanár, mint az egyház 
fölkent papja álljon mindenkor tanítvá-
nyai előtt, s a maga ragyogó példáját állít-
sa föl az erkölcsi nevelés eszközéül. […] Az 
iskola nem javító intézet, amelyben a dur-
vább fegyelmezés eszközei is használatba 
vehetők, hanem a természet egészséges 
rendje szerint fejlődő ifjak nevelő ottho-
na, ahol az intés, dorgálás és fenyítés is a 
műveltség formái között alkalmazandó a 
felvilágosítás, helyesbítés, a jóvátétel, de 
sohasem az egyoldalú megtorlás szán-
dékával. […] Az iskolai fegyelem fenntar-
tásának legjobb eszköze az érdeklődést 
folyton ébren tartó, a tárgyhoz alkalmaz-
kodó és gondosan előkészített tanítás.”
Gerencsér Anna beszámolója segítsé-

gével lássuk, mindezen elvek hogy való-
sultak meg száz évvel később a gyakor-
latban: „Mi tesz különlegessé egy egyházi 
iskolát? A gödöllői Premontrei Szent Nor-
bert Gimnázium végzős tanulójaként úgy 
gondolom, hogy az itt töltött négy évem 
alatt megtaláltam válaszomat a kérdésre. 
Mivel az Egyház a legkülönlegesebb alapí-
tás itt a Földön, sőt e világon is túlmutat, 
így egy jó iskola betölti feladatát már az-
zal, ha Krisztus örökségét hitelesen adja 
tovább.

Mielőtt gimnazista lettem, nem hal-
lottam a premontrei rendről, de amint 
idekerültem, igazán elvhű és élő közös-
séget ismertem meg. Az atyák és testvé-
rek cselekvően bevonják a diákságot az 
Egyházzal együtt lélegzésbe. Nemcsak a 
tanévnyitón hangzik el pár szó a vallásos 
életről, hanem ez meg is valósul év köz-
ben: tanulóidőnket végigkíséri a liturgia. 
Ennek részei mind az ünnepeken bemu-
tatott szentmisék, heti szentségimádá-
sok, mind a zsolozsmába vagy egy misz-
tériumjátékba való bekapcsolódás.
A 900 éves hagyományok szépsége 

rengeteget ad nekem az első perctől 
fogva; és tanít is, nem »langyos-keresz-
ténységre«, hanem az Istennek járó leg-
nagyobb tisztelet megadására. Kórustag-
ként betekinthetek a szolgálat örömébe 
és abba, mekkora hatalmas zenei, irodal-
mi és liturgikus kincse is van a mi Egyhá-
zunknak.
A kápolna lett a kedvenc helyem az is-

kolaépületben. Tudom, hogy bármikor 
elvonulhatok ide, ha egy kis csendre vagy 
biztonságra van szükségem. Ennek a biz-
tonságnak az érzése, melyet olyan sok-
szor tapasztalok, nagyon is megalapo-
zott. Az eddig leírtak a közösség látható 
jelei, van viszont ezen túl egy láthatatlan 
támasz: a közbenjárás. Rengeteg kegyel-
met tapasztaltam meg ittlétem alatt, és 
biztos vagyok benne, hogy ez annak a 
folyamatos imaháttérnek is köszönhe-
tő, melyet a rendtagok biztosítanak nap 
mint nap értünk, diákokért.” (Forrás: Má-
ria Rádió Magazin, 2022. március, 3. o.)

Kara Anna

A Gödöllői Premontrei Apátság új templomához vezető, a Magyar 
Agrár- és Élettudományi, illetve a premontrei iskolaközpont közötti 
utat Takács Ferenc Menyhért O.Praem. (1861−1933) jászóvári pré-
post-prelátusról nevezték el. Személye nem csak fizikai értelemben 
köti össze a rend múltját, jelenét és jövőjét.

„A jó önmaga kiáramlása”
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Kovács Béla Kolos O.Praem. tanítás közben.
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Ullmann Péter Ágoston O.Praem. – ak-
kor még titkos papként zsámbéki kántor 
– a budapesti Rókus-kápolna szkóláját 
hívta meg énekelni a templom búcsúün-
nepére. Péter atya így ír erről: „Bevallom, 
nem sokat vártam a dologtól, azt hittem, 
hogy valami jámbor lányok, akik angyali 
hangon gregoriánt énekelnek. Nem így 
történt. Először valósult meg Keresztelő 
Szent János-plébániatemplomában az 
a hiteles liturgikus ünneplés, amelyet 
azóta is művelünk.” Ez az azóta is évről 
évre ismétlődő ünnepi liturgia kettős 
jelentőséggel bírt: egyrészt megtermé-
kenyítette a gödöllői premontreiek ké-
sőbbi liturgikus és egyházzenei életét, 
másrészt idővel szellemi központként és 
találkozóhelyként gyűjtötte egybe az or-
szág különböző részeiről a liturgia és az 
egyházzene iránt elkötelezett gyermeke-
ket, fiatalokat és felnőtteket. 
Amikor a premontreieknek 1990-ben 

lehetőségük nyílt hivatalosan is újrain-
dítani gödöllői működésüket, Holnapy 
Dénes Márton O.Praem. – a rend akkori 
novíciusa – kezdte bevezetni az Ének-
lő Egyház című énekeskönyv liturgikus 
énekeit egy alkalmi gyerekszkóla és egy 
felnőtt énekkar segítségével. 1997-től 
az énekkar vitte tovább ezt az örökséget 
Unterwéger Zsolt vezetésével. 2000-
ben Balogh Péter Piusz O.Praem. szer-
vezte újra a gyermekszkólát. Az azóta 
folyamatosan működő szkóla vezetését 
2011-ben Farkas Domonkos vette át, ma 
pedig már az egykori gyermekek gyer-
mekei énekelnek benne. 
A szkólában felnőtt fiatalok egy ré-

sze csatlakozott a gimnáziumban a 
2005/2006-os tanévben elindult egy-
házzenei szakképzéshez. Ebben 2020-ig 
közel 80 fiatal vett részt, akikből 30-an 
felsőfokú zenei képzéseken tanultak to-
vább, 15-en pedig gyakorló kántorok let-

tek. Bár a szakképzésnek jelenleg nincs 
hallgatója, a 2017-ben indult művészeti 
képzés keretében az 5–8. osztályosok 
emelt óraszámban tanulják a zenét 
és a liturgikus éneket; ennek a hatása 
ma már jól hallható az iskola liturgikus 
eseményein. 2023 őszétől, a legelhiva-
tottabb növendékek részvételével, egy 
olyan tehetséggondozó program is in-
dul, amely az egykori egyházzenei szak-
képzés legfontosabb értékeit (például 
kamaraének, hangképzés, rendszeres 
liturgikus szolgálat) foglalja magába. 
Az új énekesiskolás képzés az egykori 
schola cantorumok mintáján alapszik, 
és szorosan kapcsolódik majd a 2009-től 
működő Premontrei Kántorátus művé-
szeti tevékenységéhez is. 
A zsámbéki kezdetekhez kötődik a 

Balogh Péter Piusz O.Praem. és Kocsis 
Csaba alapította, a gimnázium terüle-
tén nyaranta meg-
rendezett Gödöllői 
Szkólatábor is. A 
Nagyboldogasszony 
ünnepéhez (augusz-
tus 15.) kapcsolódó 
táborok sorozata 
2000-ben indult, és 
éppen néhány héttel 
ezelőtt fejeződött be 
a 24. Gödöllői Szkó-
latábor. A táborban 
minden évben 100-
120 gyerek, fiatal és 
felnőtt gyűlik össze 
az ország különbö-
ző pontjain működő 
szkólákból és éne-
kesiskolákból. 
A tábort a kezde-

tek óta a zsolozsma 
közös éneklése ke-
retezi, de előadások, 

műhelyfoglalkozások, egyéni kurzusok, 
magas színvonalú hangversenyek is 
helyt kapnak a programban. A kisebbek 
közül ma már egy egész csoportot tesz-
nek ki azok, akiknek a szülei is a szkólatá-
borokban nőttek föl. A magas színvonalú 
zenei munka mellett – amely esetenként 
már egy nyári akadémia színvonalát és 
gazdag programkínálatát is idézte – a 
táborozók között összetartó közösség is 
kialakult. Sok életre szóló barátság vette 
itt kezdetét, és többen a táborhoz kap-
csolódóan találták meg élethivatásu-
kat is. Bár kevésbé látványos, de fontos 
megemlíteni az itt töltött napok hitéletre 
gyakorolt hatását is. Az énekelt zsolozs-
mában való részvétel sokaknak lett e tá-
borban imádságos és lelki életük alapja, 
s többen vannak olyanok is, akik a tábor 
hatására járultak először szentségekhez. 
A premontreiek középkorig visszave-

zethető liturgiaszeretete, illetve az 1960-
as évek végén indult hazai liturgikus és 
egyházzenei megújulás találkozásakor 
elvetett mag mára egy gyümölcsöző 
fává érett, amely táplálja a hozzá érkező-
ket. Isten segítse ezt a közösséget, hogy 
a kertjében nőtt fát ne kezdje ki az időjá-
rás és a kártevők, és hogy még sok mara-
dandó gyümölcsöt hozhasson azoknak, 
akik árnyékában megpihennek.

Farkas Domonkos

A Gödöllői Premontrei Apátság közössége köré szerveződő egyház-

zenei tevékenység gyökerei nem a közelmúltban, még csak nem is 

az újraalapítás elmúlt harmincegy évében keresendők. A magvetés 

1972 nyarán, Keresztelő Szent János ünnepén történt Zsámbékon.

A gödöllői premontreiek 
és a liturgikus zene

REJTVÉNY

1. A kőműves Dinnyés János órabére 1923. október 3-án 
1750 korona volt. Ebből hány aznapi Pesti Napló szá-
mot tudott volna megvenni? 

2. Ugyanitt dolgozott rokona, Dinnyés Kálmánné, mint 
napszámos. Neki mennyi lehetett ekkor az órabére, s 
ebből aznap hány deciliter tejfölt tudott volna venni? 

3. Az építkezést téglaakkordosok is segítették. Kiket neve-
zünk téglaakkordosoknak? 

4. Beépített alapterülete alapján melyik nagyobb: 1) a 
gödöllői premontrei épületegyüttes (1923−1950), vagy  
2) a Magyar Nemzeti Múzeum? 
 

A megfejtéseket a pelikan@gdl.hu e-mailre vagy a 2100 Gö-
döllő, Városmajor u. 30. postai címre várjuk 2023. október 
10-ig név, postacím, telefonszám és/vagy e-mail cím meg-
adásával. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki. 
Előző számunk helyes rejtvénymegfejtői közül a Józsa Tész-
ta ajándékcsomagját nyerte: Bacsó Mónika. 

Gratulálunk!
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„Nem lehet ma iskolát elképzelni 
cserkészet nélkül” – írták a Premont- 
rei Reálgimnázium 1924–25. tanévi 
értesítőjében. A Premontrei Reálgim-
náziumban fontosnak tartották, hogy 
már az első tanítási évben meghono-
sítsák a cserkészet intézményét. A csa-
pat neve 44. Rákóczi csapat lett, ami 
egyfajta folytonosságot is biztosított 
az elszakadt felvidéki kassai premont-
rei rend által fenntartott gimnázium és 
a gödöllői között, ugyanis ez a csapat 
lett az utóda az 1916-ban Buczkó Emil 
által alapított kassai csapatnak.
„A gondviselő Úristen kegyelméből 

új otthonhoz jutott a sorsüldözött já-
szói-premontrei kanonokrend” – ír-
ták a premontreiek 1924-ben. Ez az 
egyetlen mondat pontosan összefog-
lalja a magyarországi premontreiek 
900 éves történelmének a cserkészet 
szempontjából releváns részét. Alig 
van olyan kultúrintézmény, amelyre 
akkora hatást gyakorolt volna a tria-
noni békeszerződés, mint a 900 éves 
premontrei rendre. A gödöllői cser-
készet szempontjából origópontnak 
tekinthető a Gödöllőn létrejött gim-
názium, amelyet a premontrei rend 
működtetett. Az iskola a trianoni bé-
két követően alakult meg Gödöllőn 
Takács Menyhért vezetésével. Takács 
Menyhért célja az volt, hogy a pre-
montrei szerzetestanárokat átköltöz-
tesse a megcsonkított Magyarországra 
az elcsatolt területekről, hogy ott foly-
tatódhasson az oktatás, amelyet akkor 
már száz éve végzett a rend. A pre-
montreieket Klebelsberg Kuno azáltal 
támogatta, hogy jelentős birtokokkal 
átadta nekik a Fácánost Gödöllőn, így 
1923-ban megtörténhetett az iskola 
alapkőletétele.
Sokszor és sokan megfogalmazták 

már, hogy mi a cserkészet, és olyan 

nagy eltéréseket nem is észlelhetünk 
ezen definíciók között. A legtalálóbb 
definícióra a Cserkész Levéltárban 
található: „A cserkészet röviden, egy 
szóban összefoglalva: állampolgár 
nevelés, lelki és testi, de legfőképpen 

erkölcsi nevelés. Tökéletes fiúkat és 
férfiakat akar nevelni, akik minden-
hol: hivatalban, gyárban, üzemben, 
békében és ha kell, háborúban köteles-
ségtudóak és példaadóan megállják 
helyüket. És pedig megállják jól meg-
formált lelküknek belső sugallatából”.
A 44. sz. Rákóczi cserkészcsapat egé-

szen 1948-ig működött, a cserkészet 
betiltásáig, és aktív szereplője volt a 
helyi közösség életének is, ugyanis 
Gödöllőn számos program lebonyolí-
tásában segédkeztek, mint kiállítások, 
bálok szervezésében. Fennállásának 
egyik legjelentősebb eseménye az 
1933-as gödöllői világjamboree volt. 
A Premontrei Szent Norbert Reálgim-
náziumnak a jamboree szervezésében 
vezető szerep jutott, amit jól mutat, 
hogy a legmagasabb rangú tisztek, 

mint gróf Teleki Pál főcserkész és vitéz 
Farkas Ferenc vezérkari főnök is több-
ször egyeztettek a premontrei szer-
zetestanárokkal. A jamboree idejére 
Horthy Miklós is Gödöllőre érkezett, 
így beszélgetett Baden-Powell-lel, és 
ellátogatott a premontrei gimnázi-
umba is, ahol az intézmény alapkőle-
tételének idején, tíz évvel azelőtt járt 
utoljára. Horthy Miklóst és családját 
Baden-Powell oldalán Stuhlmann  
Patrik, a premontrei gimnázium igaz-
gatója fogadta a városban.
Több premontrei cserkésztisztet 

munkájukért a jamboree emblémáját 
tükröző Fehér Szarvas-éremmel is ki-
tüntette a kormányzat, ugyanis a kül-

földiek a csodaszarvast fehér szarvas-
ként emlegették, ahogy Baden-Powell 
is záróbeszédében.
A Horthy-korszakban – egy a nem-

zetet alapjaiban megrengető trauma, 
a trianoni békediktátum után – a cser-
készet volt az, ami összefogta a gyer-
mekeket és felnőtteket, a szegényeket 
és gazdagokat, a felekezeteket, mun-
kásokat és egyetemi tanárokat. Célja 
volt, hogy „emberebb embert és ma-
gyarabb magyart” neveljen az ifjúság-
ból. A cserkészet a jövő mentsvárává 
vált, ugyanis az országnak ekkor már 
régen nem csupán erős iparra és ha-
dászatra volt szüksége, hanem becsü-
letre és erkölcsös emberekre is, ezt a 
szellemiséget a cserkészet képviselte.

Wisznovszky Tamás

A legtöbb gödöllői számára pusztán a 802. sz. Szent Korona Cser-
készcsapat ismert, azonban városunk legelső cserkészcsapata egy 
a premontreiek által alapított egyesület volt.

A gödöllői cserkészet kezdetei:
a 100 éves Premontrei Szent Norbert  
Reálgimnázium és 44. sz. Rákóczi cserkészcsapat
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Teleki Géza középiskolásként tagja 
volt a Piarista Gimnázium cserkész-
csapatának. Apja nyomdokaiba lépve 
ő is a természettudományok felé for-
dult és geológus végzettséget szerzett. 
1936-ban részt vett a berlini olimpián, 
ahol a magyar gyeplabda válogatott 
tagjaként a 7. helyen végeztek. 1940-

44 között a visszatért kolozsvári egye-
temen tanított. 1944. szeptemberében 
tagja lett a Faragho Gábor vezette 
előzetes fegyverszüneti delegációnak 
Moszkvában. Decemberben pedig a 
Debrecenben megalakult Ideiglenes 
Nemzeti Kormány vallás- és közokta-
tásügyi minisztere lett. Ezzel tudtom-

mal a Teleki család az egyetlen, 
ahol három generáció is minisz-
teri posztot töltött be. Ebbéli 
minőségében segítette 1945 
tavaszán a cserkészcsapatok 
újjáéledését. Sőt, Sík Sándor 
javaslatára a Magyar Cserkész-
szövetség elnöke is lett 1946-
ig. 1945-ben néhány hónapig a 
Polgári Demokrata Pártnak volt 
az elnöke, majd pedig az év vé-
gén visszavonult a politikától. 
Ezután újra tanár lett, de most 
már a budapesti Magyar királyi 
József nádor Műszaki és Gaz-
daságtudományi Egyetemen. 
A Teleki család tagjai 1947-ben 
elhozatták Teleki Pál hamvait 

a Kerepesi úti temetőből és éjjel, ti-
tokban eltemették – végakaratának 
megfelelően – a Gödöllő-Máriabes-
nyői temetőben, ahol ma is nyugszik. 
Még abban az évben (más források 
szerint 1949-ben) nehéz körülmények 
között elhagyták az országot és egy 
rövid angliai kitérő után az Egyesült 
Államokban telepedtek le. Itt több 
egyetemen is tanított, a leghosszabb 
ideig a washingtoni George Washing-
ton Egyetemen. 1983-ban, ugyanúgy, 
mint édesapja ő is önkezével vetett 
véget életének, miután kiderült, hogy 
gyógyíthatatlan beteg. Első felesége 
1935-től Darányi Ilona volt, akitől há-
rom gyermeke született: Pál, Ilona és 
Fruzsina. Később azonban elváltak és 
1943-ben elvette az erdélyi származá-
sú Mikes Hanna grófnőt (1911-2008), 
akitől 1943-ban született Géza fia.
 Teleki Géza (1943-2014) antropoló-

gus, etológus, főemlőskutató és cser-
kész is volt. Nagyapját – Teleki Pált – 
már nem ismerhette, mindössze négy 
éves, amikor viharos körülmények 

Gróf széki Teleki Pál (1879-1941) földrajztudós, cserkészvezető és 
miniszterelnök édesanyja Muráty Irén, gazdag görög kereskedő 
család leánya volt, aki megélte fia tragikus halálát és 1941. október 
28-án halt meg, 92 éves korában. Édesapja gróf Teleki Géza (1843-
1913) politikus, aki többek között belügyminiszter (1889-90), majd 
pedig a Magyar Történelmi Társulat elnöke volt (1894-1913). Tele-
ki Pál 1908-ban vette el feleségül Bissinger-Nippenburg Johanna 
grófnőt (1889-1942). Házasságukból két gyermek született: Mária 
(1910-62) és Géza (1911-1983).

Teleki Pál családja és leszármazottjai

2100 Gödöllő, Testvérvárosok útja 9.

+36 20 55 90 990

www.kertvill-centrum.huELEKTROMOSFŰTÉS

Minden termékre 5 év teljes körű garancia
és 10 év fűtőbetét garancia!
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között elhagyták az országot. Ő már 
az Egyesült Államokban nőtt fel, itt 
végezte az egyetemi tanulmányait is a 
washingtoni egyetemen, antropológia 
szakon, 1977-ben pedig PHD fokozatot 
szerzett. Hosszú éveket töltött Afriká-
ban, 1968-tól kutatóként a világhírű 
Jane Goodall (1934-) munkatársa volt 
Tanzániában, a Gombe Nemzeti Park-
ban, ahol a csimpánzok viselkedését 
figyelték meg. 1986-ban pedig Sierra 
Leonéban jelentős szerepe volt az Ou-
tamba-Kilimi Nemzeti Park megala-

pításában. 1991-ben elvette feleségül 
korábbi tanítványát, Heather Lynn 
McGiffint, aki ír-amerikai származású. 
1995-ben megszületett gyermekük, 
Aidan James Deneb. A családban az 
angol a beszélt nyelv, de természete-
sen Aidan magyarul is megtanult. Fő-
leg a nagymama, Mikes Hanna ragasz-
kodott hozzá, hogy Aidan magyarnak 
tartsa magát. 2011-ben a család úgy 
döntött, hogy hazaköltöznek Magyar-
országra és Kisoroszin telepedtek le. 

Aidan, aki az USA-ban Waldorf isko-
lába járt, itthon Budapesten egy két-
tannyelvű gimnáziumba iratkozott 
be. A gödöllői Teleki Pál Egyesület el-
nökségi tagja, Baji Gál Árpád találko-
zott Teleki Géza nevével egy tudomá-
nyos cikkben. Felvette a kapcsolatot 
a kiváló csimpánzkutató tudóssal és 
meghívta, hogy tartson előadást az 
egyesületünk éves közgyűlésén, 2012-

ben. Innentől kezdve lett különösen 
szoros a kapcsolat egyesületünkkel. 
Családjával rendszeresen részt vesz-
nek a megemlékezéseinken, mind a 
szobornál, mind a temetőben. Sajnos 
azonban nem sokkal később Tele-
ki Géza megbetegedett és 2014-ben 
meghalt. Nyáron, nagyon meghitt 
szertartás keretében helyezték örök 
nyugalomra a máriabesnyői temető-
ben, abba a sírba, ahol nagyszülei és 
dédnagymamája is nyugszik. A búcsú-
beszédet Dr. Kubassek János, az érdi 
Magyar Földrajzi Múzeum igazgatója 
tartotta, aki még amerikai tartózkodá-
sa idején ismerte meg a kiváló tudóst. 
Özvegye, Heather asszony és fia, Aidan 
itt maradtak Magyarországon és azóta 
is aktívan részt vesznek egyesületünk 
különböző rendezvényein, megemlé-
kezésein. Emléktáblája a Fővárosi Ál-
lat- és Növénykertben található az Em-
berszabású Majmok Házában. Életéről 
Hulej Emese írt könyvet 2014-ben „Egy 
Teleki gróf Afrikában” címmel.

Lencsés Barna
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Az ALPHA egy több hetes kurzus, amely teret teremt, 
hogy felfedezd az életet, a hitet és annak értelmét. 

Várunk, ha
· többet akarsz tudni a kereszténységről,
· családod, barátod hívő, és jobban 

akarodérteni őket,
· régen jártál templomba,  

de eltávolodtál,
· gyermekeidet hitre akarod  

nevelni, de bizonytalan vagy  
a válaszokban,

· nehéz élethelyzetben vagy, és kapaszkodót szeretnél,
· kérdéseid vannak az Istenről, a hitről, bármit is gondolsz a 

világról.
 

Kezdés: 2023. szeptember 21. (csütörtök) 18 óra
Helyszín: Szentháromság-templom, Közösségi ház
2100 Gödöllő, Szent Imre u. 15. (Bejárat a rózsapark felől)
Jelentkezés Dr. Páll Gabriellánál (30/3381913; gabipall64@gmail.com)
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A Magyar Cserkészszövetség 1990 
nyarán újra a Cserkészmozgalom 
Világszervezetéhez (WOSM) csatla-
kozott és a több mint 40 éves kom-
munista elnyomás miatt emigráci-
óba vonult hazai szövetség újból a 
cserkészvilág teljes jogú tagja lett. 
A gödöllői lányok ezek után esküt 
tettek a cserkészetre id. Dr. Surján 
László, a Magyar Cserkésszövetség 
rendszerváltás utáni időszakának első 
országos elnöke előtt 33 éve, 1990. szep-
tember 23-án, 
a Kastélytemp-
lomban.
A lányokat az 

első időszak-
ban Schalk-
ház Miklósné 
vezette, aki így 
emlékszik vissza a kezdetekre: „A 
lány cserkészek vezetésére néhai 
Mozsgai József Tádé atya kért fel, 
miután – szintén az Ő kezdeménye-
zésére – elvégeztem a kisközösség 
vezetőképzőt (Hajszoló), amely egy 
országos egyházi képzés volt. Az 
oklevelet Gyulay Endre és Balás 
Béla „Beton” atya, későbbi püspö-
kök írták alá. Utóbbi a képzésben 
is aktívan részt vett. Az indulást 
követően három őrsvezetője volt a 
lányoknak, akik heti szinten egyszer 
tartottak őrsi foglalkozásokat. Állandó 
helyiség hiányában az őrsi órák általá-
ban családoknál voltak, sokszor a Kör 
utcában, ahol mi is laktunk abban az idő-
ben. Később Ferenczi Anna néni (Gödöl-
lő város díszpolgára – a szerk.) biztosított 
egy tulajdonában lévő, de általa nem 
használt lakást, amelyet a gyermekek 
tartottak rendben. Ezt követően a kas-
télytemplom mögötti hittantermekben 

és az egykori harangozó lakban voltak az 
összejövetelek, de havonta legalább egy-
szer túráztunk is a Gödöllői-dombság-
ban. Valószínűleg a legemlékezetesebb 
emlék mindenki számára az első tábo-
runk, amely a Bükk-fennsík keleti részén 
elhelyezkedő Létrás-tetőn került megtar-
tásra. A nagy élményeket nyújtó túrázá-
sok, kirándulások és kisvonatozás mel-
lett különleges tapasztalat volt a nappali 

nagy nyári kánikula utáni hirtelen éjsza-
kai lehűlés miatti didergés a fennsíkon. A 
fiúkkal együtt először 1991-ben Dömösön 
táboroztunk, amely szintén emlékezetes 
volt a nagy dunai árvíz és az esti rókales 
miatt, de az 1994-es Csatka-Szentkút 
völgyében eltöltött nyári nagytábor is 
feledhetetlen, amikor a híres búcsújáró 
hely még a felújítás és megnagyobbí-
tás előtt állt, és találkoztunk az utolsó 

csatkai remetével, a korábban karmelita 
szerzetes József testvérrel, aki akkor már 
közel 20 éve teljesített remeteszolgálatot 
Szentkúton. A két koedukált tábor között 

1993-ban természetesen mi is aktí-
van részt vettünk az 1933-ban ren-
dezett IV. Jamboree világtalálkozó 
60 éves jubileumára megtartott em-
léktáborban Gödöllőn. A mára szü-
lőkké váló egykori fiatal cserkészek-
kel több meghatározó ünnepségen 
is jelen voltunk, amelyek közül van, 
ami a mai napig hagyománnyá 
vált. Egyik legfontosabb, az egykori 
főcserkész és miniszterelnök, gróf 

Teleki Pál tiszteletére 1990 óta évente 
megrendezett ünnepség a Besnyői teme-
tőben. De számtalan egyéb emlékezetes 
esemény, mint a cserkész fiú szobor ava-
tás a Művelődési Ház mellett vagy a Kas-
télykápolna hittan termében szervezett 
bálok és bulik mellett társadalmi jelentő-
sége is volt a cserkészetnek. Nem csupán 
az egyházközségben segítettek sokat a 
cserkészek különböző rendezvényeken, 

hanem karácsony előtt szociális ott-
honokban pásztorjátékot adtunk 
elő és ajándékokat is készítettünk 
az időseknek.”
Az első időszak utáni kisebb-na-

gyobb szünet után mára az or-
szágos cserkészmozgalom leg-
nagyobb helyi ifjúsági nevelő 
közössége lett, amely az évek és 
évtizedek során apáról fiúra szállt, 
valamint barátok és barátnők meg-
hívásával a 802. számú Szent Koro-
na Cserkészcsapat közel félezer fős 

létszámával a gödöllői élő cserkésztörté-
nelem részévé vált.

GDL

A rendszerváltás után az országban elsők között Gödöllőn azonnal 
elindult a cserkészélet. Az egykori gödöllői plébános, Mozsgai Jó-
zsef kérésére a fiúcsapat 1989-ben megalakult, de rá egy évre az ifjú 
hölgyek is csatasorba álltak, így a leány cserkészek is a 802. számú 
Szent Korona Cserkészcsapat tagjai lettek.

M
Ú
LT
-K
O
R

Cserkész fiú, cserkész lány! 
Szedd a lábad szaporán!
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Schalkház Miklósné

A Hóbagoly őrs a Jamboree  
emléktáborban, 1993-ban

A gödöllői lánycserkészet megalakulása és 
eskütétele 1990. szeptember 23-án

Az első tábor a Bükk-fennsíki Létrás-tetőn, 1990-ben 
(kisvonatozás Lillafüred-Garadna)

Zászlófelvonás az első koedukált táborban  
Dömösön, 1991-ben
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Fülöp nemrégiben hunyt el 99 éves 
korában, azonban a hosszúéltű herceg 
élete olyan volt, akár egy kalandregény. 
1921-ben látta meg a napvilágot Korfun, 
ahonnan apja testvérének száműzeté-
sével őt is ki kellett menekíteni, így a 
kisgyermeket egy narancsos ládában 
csempészték ki az országból. Családja 
belerokkant a történtekbe, így Fülöp ifjú 
korában a tengerésztiszti hivatás felé for-
dult. Ennek volt köszönhető, hogy 1939-
ben, amikor a királyi család ellátogatott 
a dartmouth-i tengerészeti akadémiára, 
akkor ő vezethette körbe VI. György két 
lányát Erzsébetet és Margitot. Az ekkor 
még csak 13 éves Erzsébetnek megtet-
szett az ekkor már 18 éves Fülöp, így rö-
videsen aktív levelezésbe kezdtek.
A második világháború során Fülöp 

számos feladatot ellátott, így szolgált 
csatahajón, majd később részt vett a 
szicíliai partraszállásban is. A háború 

alatt továbbra is ápolta a kapcsolatot 
Erzsébettel, akit a háborút követően 
1947-ben feleségül is vett. A második 
világháborút követően nem mindenki 
tetszését nyerte el, hogy Erzsébet német 
származású emberhez kötötte az életét, 
így Fülöp nem hívhatta el nővéreit sem 
az esküvőjére, valamint a vezetéknevét 
is megváltoztatta.
Néhány évvel a házasságkötés után 

azonban, 1952-ben hirtelen meghalt VI. 
György, így őt lánya, Er-
zsébet követte a trónon, 
amivel természetesen 
Fülöp élete is teljesen 
megváltozott. Fülöp 65 
éven keresztül látott el 
diplomáciai feladatokat. 
Fülöpöt egészen egyedi 
stílus jellemezte beszédei 
és a protokolláris felada-
tai esetében is, hiszen 
sokszor élesen és szar-
kasztikusan fogalmazott. 
A sok humoros eset közül 

ilyen volt, amikor Paraguay diktátorához 
így intézett egy mondatot az ország zsar-
noki berendezkedésére utalva: „Öröm 
számomra egy olyan országba érkezni, 
amelyet nem az állampolgárai irányíta-
nak”.
Fülöp II. Erzsébet trónralépését köve-

tően egészen 2017-es visszavonulásáig 
több, mint 22 ezer hivatalos küldetésen 
jelent meg. A herceg többször megfor-
dult Magyarországon is, sőt 1993-ban Er-
zsébet királynővel az oldalán látogatott 
hazánkba. Egy ilyen külföldi látogatás 
során fordult meg Gödöllőn is a herceg, 
amikor 1971-ben a Vadászati Világkiállí-
tásra érkezett. Ezen esemény szerves és 
nagy érdeklődéssel kísért eseménye volt 
az I. Hajtó Európa-bajnokság. A sporte-
seményt Fülöp edinburghi herceg, mint 
a Nemzetközi Lovas Szövetség elnöke 
nyitotta meg. De nem csak megnyitotta, 
hanem a versenyen is részt vett. Érde-
kesség, hogy már a görögök és a róma-
iak is rendeztek kocsiversenyeket, de a 
nemzetközi szövetség 1967-ben vette fel 
a versenyek közé. Az 1971-es EB-re 7 or-
szág 17 négyes fogata nevezett. A három 
napos küzdelem 1971. szeptember 16-
19. között került lebonyolításra. A teljes 
hétvégét átölelő verseny középső, szom-
bati napján volt a marathoni hajtás, a 
versenyzőknek a Budapest-Kerepes-Gö-
döllő 28.5 kilométeres útvonalán kellett 
helyt állniuk. A közel háromórás hajtás 
egészen pontosan Sashalomról indult 
még lassú tempóban, ahol a zsűri a ko-
mótosabb járást pontozta, majd Kere-
pestől Gödöllőig, az Alsóparkig terepen 
vágtathattak sebes ügetésben a lovak. A 
városunkig tartó terepversenyen Fülöp 
herceg holtversenyben a 4-5. helyet sze-
rezte meg,

Wisznovszky Tamás

Sokak által ismert tény, hogy a Habsburg-ház tagjai megfordultak 
Gödöllőn, azonban kevesen vannak tudatában annak, hogy az an-
gol királyi család tagjai közül is van olyan, aki járt városunkban.
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Fülöp herceg lóháton Gödöllőn
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A 2–2,5 méter körüli „sövényfalak” nem 
csak a kíváncsi pillantásoktól védenek meg, 
hanem jelentős mikroklíma-teremtő hatás-
sal is bírnak, ugyanis a lecsillapított szél a 
páratartalomra is jobb hatással van, és így a 
hőmérséklet is egyenletesebbé válhat ker-
tünkben. A szél a párolgás révén növeli a 
vízveszteséget, ennek eredményeként a szél 
által fújt növények több öntözést igényelnek.
Nem szabad kétségbe esnünk, hisz számos 

olyan növény van, amelynek természetes 
élőhelye szélfútta, gondoljunk a prérikre, a 
hegyoldalakra vagy akár a tengerpartokra! 
A szélvédelem első lépésénél fontos ténye-
ző kertünk tájolásának megállapításával az 
uralkodó szélirány megfigyelése. Megelőzés-
ként a nagyobb fák esetén érdemes alaposan 
átvizsgálni és karbantartani az ágrendszert, 
nehogy egy eleve korhadt, vagy sérült ágrész 
okozzon bajt egy-egy szeles vihar alkalmával.
A kisebb méretű, vagy fiatalabb fákat mi-

nimum kettő, de inkább három oldalról való 

karós kitámasztással tudjuk stabilizálni. Ez 
különösen fontos friss telepítés esetén, amíg 
biztonsággal be nem gyökeresedik kertünk-
ben a növény. Ha pont a begyökeresedési 
időszakban (ültetés utáni 1-2 hónap) tépázza 
meg a szél, az addig kialakult hajszálgyöke-
rek könnyen elszakadhatnak. Szerencsésebb 
esetben – ha nem csavarta ki teljesen az egész 
fát – kezdődhet elölről az egész begyökerese-
dés. Mindez nagyon sok energiát vesz el a nö-
vénytől, hisz eddig feleslegesen „dolgozott”. 
A növény folyamatos szél általi mozgatása, a 
stabilitáson túl, a későbbiekben is zavarhatja 
a gyökerek vízfelvételi képességét, ami rövi-
debb növekedést, abnormális fejlődést vagy 
akár a növény kipusztulást is okozhatja.
A jó szélfogó növény fontos tulajdonsága, 

hogy széles bokrú, gyors növekedésű és sűrű 
elágazású, legalább 2-2,5 méteres végmagas-
ságú legyen. Ezek mind kulcsfontosságú pa-
raméterek a jobb szélvédő hatás érdekében. 
A szélnek kitett kerteket érdemes örökzöld 
sövénnyel körbe ültetni, hogy télen-nyáron 
egyaránt védelmet biztosítsunk kertünknek. 
Az árnyékosabb helyekre tiszafák (Taxus) ül-
tetését javasoljuk. Amennyiben nagy a ren-
delkezésre álló terület, akkor a leyland ciprus 
(x Cupressocyparis leylandii) is jó választás-
nak bizonyul. A kínai boróka fajtái (Junipe-
rus chinensis) is tökéletesek lehetnek, hisz a 
szélállóságuk mellett kitűnő szárazságtűrőek 

és a betegségeknek is remekül ellenállnak. Az 
örökzöld növények egész évben színt, szerke-
zetet és árnyékolást kölcsönöznek bármely 
szeles helynek.
A lombhullatóak és télizöldek közül a fa-

gyal (Ligustrum), az ezüstfa (Elaeagnus), a 
tűztövis (Pyracantha) és a gyertyán (Car-
pinus) fajtákat is bátran alkalmazhatjuk. 
Lombjukat sokáig megtartják, és szakszerű 
metszés mellett sűrűn elégazódnak. Haszno-
sak lehetnek a manapság egyre divatosabb 
magasabbra nővő díszfüvek is, tompíthatják 
a szelet anélkül, hogy sok árnyékot vetnének, 
vagy eltakarnák a gyönyörű kilátást. Ha nincs 
elegendő helyünk, akár egy biztos alapokkal 
rendelkező kerítésre felfuttatott borostyán-
nal (Hedera), vadszőlővel (Parthenocyssus), 
vagy kúszó lonccal (Lonicera) is tudunk némi 
szélvédelmet biztosítani egy-egy kertrésznek 
(pl. veteményes).
Összegezve elmondható, hogy azok a 

növények, amelyek képesek megbirkózni a 
szárazsággal, gyakran széltűrők is. Az egyre 
szelesebb időjárásunknak köszönhetően a 
szélfogó tulajdonság egy komoly tényezővé 
válhat a kertépítés fortélyaiban. Kertünk ter-
vezésénél vegyük figyelembe ezt a tényezőt 
is a jövőbeli kedvezőbb viszonyok kialakítá-
sához!

Nemerkényiné Orosz júlia 
Specialmix Kft.

K
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T Védjük a kertünket a széltől!

Augusztusban mindenki megtapasztalhatta, hogy az orkán erejű 
szél, milyen károkat tud okozni környezetünkben. Ez a szélkár saj-
nos sok esetben kertünkben is otthagyta nyomát, letörött ágak, 
kifordult fák szomorú látványában. A helyes növényfajta megvá-
lasztásával, és rendszeres szakszerű metszéssel, növényeinkkel 
szélfogó funkciót is ki tudunk alakítani, mellyel csökkenthető, vagy 
akár teljesen kiküszöbölhető kertünkben a szél károkozása.
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A nyár végetértével valószínűleg 
sokan örömmel tekintenek vissza a 
vízparti élményekre, a meleg nyári es-
tékre vagy éppen a fesztivál nyújtotta 
önfeledt szórakozásra. Sajnos azon-
ban egy ártatlannak tűnő, egynyári ka-
land is tartogathat kellemetlen megle-
petéseket, ha nem elég körültekintő az 
ember.
Sokan tévesen úgy gondolják, hogy 

a nemi úton terjedő betegségek, úgy-
nevezett STD-k (Sexually Transmitted 
Diseases) csak a partnerüket gyakran 
váltogató emberek betegsége. Való-
ban igaz, hogy esetükben nagyobb a 
kockázat, ettől függetlenül STD-vel 
bárki megfertőződhet, aki nemi éle-
tet él, hiszen minden olyan betegség, 
amely szexuális együttlét útján (is) ter-
jed, a nemi úton terjedő betegségek 
csoportjába tartozik. Több, mint 30 
kórokozó - köztük vírusok, baktériu-
mok, gombák vagy paraziták - ismert, 
amelyek többsége a hámszövetet és a 
nyálkahártyát támadva jut be a szer-
vezetbe. Ritkább esetben, de előfor-
dulhat, hogy a megfertőződéshez nem 
feltétlenül szükséges szexuális jellegű 
tevékenység, elég, ha kellően közel 
kerül egymáshoz két ember, esetleg 
ugyanazokat a tárgyakat használják 
(pl. Trichomoniasis). Sőt, akár fertő-

zött kismama a saját gyermekét is 
megfertőzheti a terhesség, szülés vagy 
a szoptatás során. 
A szexuális úton terjedő betegsé-

gek egy része tünet- és panaszmen-
tes, ezért a betegek tudtukon kívül is 
megfertőzhetik partnereiket. Ráadá-
sul a legtöbb nemi betegség tünetei 
sok esetben csak a megfertőződést 
követően hetekkel, hónapokkal, vagy 
akár évekkel (pl. HPV-fertőzés) később 
jelennek meg, emiatt a lappangási 
idő alatt a fertőzött könnyen tovább-
adhatja a fertőzést. Az STD-k tünetei 
változóak lehetnek, ugyanakkor a  
leggyakoribb tünetek közé tartoznak: 
a bőrkiütések, bőrelváltozások, a nemi 
szerveknél, a végbélnyílásnál vagy a 
combok belső felén kialakuló fekélyes 
sebek, hólyagok, duzzanat vagy érzé-
kenység, a nemi szervek viszketése. 
Ezenkívül gyakori a megszokottnál na-
gyobb mennyiségű, attól eltérő, eset-
leg kellemetlen szagú váladék ürülése 
a hüvelyből vagy a péniszből és a vize-
letürítéskor jelentkező fájdalom, csípő 
vagy égető érzés.

Amennyiben az említett tünetek je-
lentkeznek, vagy csak fennáll a fertő-
zés gyanúja, az első és legfontosabb 
teendő, a szexuális élet felfüggesztése. 
Ez azért szükséges, mert azon kívül, 
hogy a partnerünket is megfertőzhet-
jük, a betegség súlyosbodásának is 
fennáll a veszélye, és komolyabb szö-
vődmények is kialakulhatnak. Ezután 
pedig minél hamarabb érdemes fel-
keresni egy szakembert, aki kideríti, 
hogy mi állhat a tünetek hátterében. 
A nemi gyógyászok minden STD-vel 
kapcsolatos kérdésre tudnak választ 
adni, azonban a fertőzések okozta 
szövődményekkel az urológusok és 
nőgyógyászok foglalkoznak. Mivel 
azonban a fertőzés gyakran tünetmen-
tes, ezért szinte minden esetben labo-
ratóriumi vizsgálatokra van szükség. A 
laboratóriumi vizsgálatok történhet-
nek vérből, vizeletből vagy hüvely- ill. 
hímvessző-váladékból, esetleg 
ezek kombinációjából. 
Fontos hangsúlyozni, 
a legalább évente el-
végzendő szűrések 
fontosságát.

QantaScope
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1985. október 1-jén kezdték el építeni, 
és rekordidő, 8 hónap alatt készült el – 
az első Formula 1-es pályaként a vasfüg-
göny mögött. Először 1989-ben, majd 
2003-ban építették át. A Hungaroring 
2016-ban a pálya teljes nyomvonalán 
saját forrásból lecserélte a kopóréteget, 
amelyre már nagyon nagy szükség volt a 
versenyzők visszajelzései szerint. 

Számos legenda aratott itt győzelmet, 
köztük Michael Schumacher és Ayrton 
Senna, akik négy, illetve három Magyar 
Nagydíjat nyertek meg. Lewis Hamilton 
nyolc sikerrel tartja a rekordot, míg Fer-
nando Alonso húsz évvel ezelőtt éppen 
ezen az aszfaltcsíkon aratta pályafutása 
első futamgyőzelmét. A visszatérő Dani-
el Ricciardo 2014-ben nyert itt, Esteban 
Ocon 2021-ben (neki is az volt az első), 
Max Verstappen pedig a tavalyi sikere 
után idén is megkaparintotta az első he-
lyet.
A Formula 1® az idei versenyhétvége 

előtt bejelentette, hogy a Magyar Nagy-
díj további öt évig, vagyis 2032-ig marad 
a versenynaptárban, meghosszabbítva 
ezzel a 2027-ig szóló megállapodást. Ez-
zel Monza mögött másodikak vagyunk 
azon versenyek sorában, amelyek folya-
matosan szerepelnek a naptárban. Az új 
szerződést azt követően írták alá, hogy 

bejelentették: a Hungaroring az elkövet-
kező években jelentős felújításon esik 
át. 
Mit jelent a Hungaroring és Magyar-

ország számára, hogy újabb 5 évvel 
meghosszabították a megállapodást? 
– kérdeztük Gyulay Zsoltot, a Hungaro- 
ring Sport Zrt. elnök-vezérigazgatóját.
„Egy éve kezdtük a tárgyalást a szer-
ződés-hosszabbításról, amit jól 
tettünk, mert az amerikai futamok 
érkezésével még nagyobb az érdek-
lődés, ha ezt lehet még egyáltalán 
fokozni. Európában most már ne-
künk van a leghosszabb ideig szóló 
szerződésünk, de világviszonylat-
ban sem állunk rosszul. Hatalmas 
büszkeség és nagy megtiszteltetés 
számunkra a szerződéshosszabbí-
tás, amely azt mutatja, hogy ebben 
a kiélezett versenyben, amely az F1 
Nagydíjak rendezéséért folyik, mi 
sikert arattunk. Terveink szerint a 
2026-os Magyar Nagydíjra teljesen 
megújul a pálya – beleértve a főépü-
letet, a fő lelátót és a szurkolói zónát 

is –, vagyis az új szerződéses periódusban 
világszínvonalú, vagy úgy is mondhat-
nám F1-es szintű környezetben láthatjuk 
vendégül a csapatokat és a szurkolóin-
kat, akik számunkra a legfontosabbak. 
Kollégáimmal nyolc éve kezdtünk el dol-
gozni ennek a nagyszabású fejlesztésnek 
az előkészítésén, és végtelenül boldog 
vagyok, hogy siker koronázta a fáradozá-
sainkat, köszönöm mindenki munkáját, 
aki részt vett ebben a projektben.”
Feltétele volt a megállapodás meg-

hosszabbításának a felújítás?
„A közműhálózat és az infrastruktúra 

már nem felel meg a Formula 1 követel-
ményeinek: a garázsok méretétől kezdve 
a paddock szélességén át a főépületig 
mindent meg kell újítani. 2010 szeptem-
berében vettem át a cég irányítását, az 
azóta eltelt tizenkét évből tizenegyet nye-
reséggel zártunk, öt miniszterrel dol-
goztunk együtt, most pedig talán elér-
keztünk egy olyan működési formához, 
amely kompatibilisebb az F1-gyel, vagyis 
gyors döntéseken alapszik. Erre szükség 
is lesz, hiszen olyan pályákkal kell felven-
nünk a versenyt, amelyek rengeteg pénzt 
költenek az infrastruktúra fejlesztésére. 
A közművek fejlesztése elkezdődött, jó 
néhány helyen átfúrtak a pályacsík alatt, 
és további fúrásokat készítettek elő, hogy 
a gyengeáram, az erősáram, a szenny-
víz és az ivóvíz-vezetékek meg tudjanak 
felelni a nemzetközi követelményeknek, 
amely az elkövetkező negyven-ötven év-
ben ki tudják szolgálni a bérlők igényeit. 
Ezzel párhuzamosan felépül a műveleti 
operatív központ, és egy szép főbejárat, 
amelyben közösségi tér és kávézó is he-
lyet kap. Ezután következik a paddock 
és a tízezer férőhelyes fedett lelátó felújí-
tása, amellyel párhuzamosan két alag-
utat fúrnak a lelátó mögötti terület és a 
paddock között. Annak a lehetőségét is 
megvizsgáljuk, hiszen ésszerű befektetés 
lenne, hogy motorversenyek rendezésére 
is alkalmassá tegyük a pályánkat. Elké-
pesztő népszerűségnek örvend a Formu-
la 1, december elejére elfogyott az összes 
vasárnapi jegy az idei futamra, és a jövő 
évire is alig lehet már belépőt kapni. Ta-
valy 100, az idén 102 ezer néző tekintette 
meg a Magyar Nagydíjat a helyszínen – 
ezzel kihasználtuk a pálya teljes kapa-
citását. Úgy készítettük elő a terveket, 
hogy minden évben meg tudjuk rendezni 
a Formula 1-es futamot a felújítás ideje 
alatt is. Az évről évre sávosan emelkedő 
jogdíj emelkedésének mértékét az elmúlt 
években sikerült visszaszorítani, amivel a 
2032-ig terjedő időszakban 107 milliárd 
forintot spóroltunk az államnak.”

Talán furcsa kimondani, de már közel 40 éve reng a Ring a Gödöl-
lőtől néhány kilométerre fekvő Mogyoród településén. Az ikonikus 
versenypálya, a 4381 méter hosszú Hungaroring 1986 óta szerepel 
az F1-es versenynaptárban.

A szomszédban reng a Ring
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Mikor és hogyan indult el a gödöllői 
judo oktatás?
SZZ: Kilenc évvel ezelőtt költöztem Gö-

döllőre. Röviddel ezután kerestek meg a 
helyi futball csapattól, hogy tartsak kiegé-
szítő edzésformát a focistáknak, amelyet a 
kontaktsportokban jó eredménnyel hasz-
nosítanak például ütközéseknél, esések-
nél a technika és az erőnlét fejlesztésére. A 
gyerekeknek azonban túl nagy falatnak bi-
zonyult, így jött a gondolat, hogy indítsuk 
el a judot, amely egyáltalán nem volt jelen 
Gödöllőn.
Mennyi idő kellett, hogy rátaláljanak 

a szülők a lehetőségre és összeálljon egy 
csapat?
SZZ: Eleinte sokat jártam az iskolákat, 

próbaórákat, bemutatókat tartani, ez kezd-
te csalogatni a gyerekeket. Vettem vidék-
ről lecserélt tatamikat, azt tehettük le az 
egyik óvoda termébe, ott kezdtünk. Nem 
volt a legideálisabb, de valahol el tudtunk 
indulni. Lassan kialakult egy keménymag 
és időnként jöttek új gyerekek. Meg kellett 
osztanunk a feladatokat.
FG: Zoli nem a nulláról, hanem mínusz-

ból kezdte. Megfelelő teremből, tatamiból 
és gyerekből sem volt sok. Gödöllőn az-
előtt nem volt judo, így nem alakultak ki a 
generációs igények erre a sportágra. Nem 
voltak apukák, akik azért, mert annak ide-
jén ők is lejártak az edzőterembe, nosztal-
giából akár, de lehozták volna a gyerekei-
ket. Zoli egy hirdetés adott fel, hogy edzőt 
keres. Jól ismertük egymást a Spartacus-
ból, ahol évtizedekig edzettünk együtt, 
hamar megtaláltuk a közös hangot és a 
közös célt. Zoli a versenyző korba kerülő 
gyerekekkel foglalkozott többet, én vittem 
a tanfolyamosokat. A covid viszont mindet 
felborított. Először az internet segítségével 
próbáltuk összetartani a csapatot, aztán 

kimerészkedtünk edzeni a szabadba és 
közben újra kellett gondolnunk a jövőt.
Miben hozott változást a pandémia?
SZZ: Mire végre valamit felépítettünk, 

újra kezdhettünk sok mindent. Az óvodá-
ból ki kellett költöznünk, de átmenetileg 
Varjú László edzőtermében tudtunk he-
lyet bérelni. Sok kérdezősködés után a Váci 
SzC Madách Imre Technikum és Szakiskola 
igazgatója, Kocsi Tamás volt vevő a hely-
keresésünkre, azóta is ott tartjuk a beltéri 
edzéseinket.
Növekszik az érdeklődéssel a létszám 

is?
FG: Lassan, de igen. A mi korunkban ka-

paszkodnunk kellett, hogy ne rostálódjunk 
ki, most viszont sokkal kevesebb gyerek 
választja ezt a sportot. Sajnos kisebb az 
igény a rendszeres testmozgás iránt, de ez 
nem csak a judot érinti és hosszú távon biz-
tosan nagy problémákat okoz majd. A kor-
szellem változását tudomásul véve, szépen 
alakulunk és a mára kialakult törzsgárda 
igazán jó társaság. Összetartó, tanulni, küz-
deni vágyó csapat, jó érzés velük dolgozni.
Milyen eredményeket értek el? Hova 

sorolható ma a Gödöllői Judo Klub ma-
gyarországi viszonylatban?
SZZ: Magán klub vagyunk, saját erőfor-

rásból dolgozunk. A régi, nagy csapatok 
helyzete, támogatottsága, emberanyaga 
össze sem hasonlítható egy ilyen kis klub 
lehetőségeivel. Bár kapunk némi „műhely-
támogatást” a szövetségtől, egy jelképes 
összeget a várostól, de mivel a pontrend-
szer nagyon bonyolult és számunkra még 
kedvezőtlen, így saját magunkra számítha-
tunk. Ennek ellenére az eredményeinket 
tekintve a hozzánk hasonló adottságú csa-
patok között egészen biztosan az élen já-
runk. Ha minden magyar egyesületet figye-
lembe veszünk, akkor is az első 15 között 

vagyunk. Bizonyos korosztályokban min-
denki ismeri a Gödöllői Judo Klub nevét.
Mik a közeli és távolabbi tervek?
FG: Havi 2-3 versenyen indulunk a tanít-

ványainkkal. A gyerekek nagyon ügyesek 
és sokszor csillogó érmekkel térnek haza, 
minden esélyünk megvan, hogy magyar 
bajnokaink legyenek, mind diák, serdülő 
és ifi kategóriában is. Az idő nekünk dol-
gozik, nem vagyunk lemaradva semmiről. 
Ilyen rövid idő alatt is szép helyezéseket 
értünk el az éremtabellán, kerültünk már 
a tetejére is. Ez egy hosszútávú befektetés, 
de minden pillanata fontos. Szívből tudunk 
örülni minden sikernek, ha valami pedig 
nem a tervek szerint alakul, akkor azt közö-
sen megbeszéljük, tanulunk belőle. 
SZZ: Meg kell tanítani a gyerekeknek, 

hogy a célig sok gyakorlás és kitartás kell. 
Ebből a szempontból is tökéletes választás 
a judo. Ez egy nagyon komplex fejlesztés, 
amelynek jótékony hatásait a hétköznapi 
életben is élvezzük. Mindig a következő 
lépésre figyelünk, a következő lehetősé-
get lessük, nem ragadunk bele egy prob-
lémás helyzetbe, a megoldást keressük. 
Ezt a szemléletet már egészen kiskortól át 
kellene adni a gyerekeknek, erre nagyon 
jó közvetítő csatorna a judo. A hosszútá-
vú tervekben szerepel, hogy esetleg isko-
lai oktatás keretein belül, de akár óvodás 
kortól megismertessük a gyerekekkel az 
alapokat. A másik terv egy olyan sportcsar-
nok vagy edzőterem, ahol nem kell edzés 
elején és végén felszedni a „szőnyeget”, 
hanem stabilan, állandó otthonra lelne Gö-
döllőn is a judo.

GDL

Az elmúlt időszakban mintha az emberek szívesebben olvassák, oszt-
ják a magyar sportsikereket. Sok rangos versenyt rendeznek Magyar-
országon és gyakran hoznak a mieink kiemelkedő eredményeket. 
Gödöllő is büszkélkedhet jónéhány neves sportolóval, akikre nem-
zedékek lesznek büszkék. Egy kevésbé ismert egyesület, a Gödöllői 
Judo Klub eredményeit, terveit, történelmét mutatjuk be, amely jó 
eséllyel egyszer sporttörténelmet írhat. Szádvári Zoltán edzővel, aki 
az egyesület elnöke is, valamint Futó Gábor edzővel beszélgettünk.

Gödöllői ipponok és pofonok
KÖ
ZÉLET

Szádvári Zoltán és Futó Gábor
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Beindult a csoporthatás, mert tudtuk, 
hogy a vakáció utáni visszazökkenés min-
denkinek nehéz lesz és ebben segíteni 
kell egymást, ezért ösztönösen jöttek a 
tervek, hogy mi mindent fogunk együtt 
csinálni az új tanévben. Egy-két megszer-
vezett közös kirándulás, közös mozizás, 
házibuli vagy valamilyen iskolai sport-
verseny fényt hozott az egyre elszürkülő 
hetekbe.
Akkor már megtanultam, hogy a kö-

zösségben nagy húzóerő rejlik, a közös 
motiváció, az együtt megélt élmények és 
próbák az egyéni fejlődésünket is meg-
könnyítik, sőt, sok esetben fel is gyorsít-
ják.
Ezt mai napig is tapasztalom, mert a 

munkám és hobbim során több különbö-
ző élethelyzetben és korban lévő hölggyel 
találkozom a csoportos sportfoglalkozá-
sokon, ahová mindenki valamilyen egyé-
ni célkitűzéssel indul el, aztán pár együtt 
átküzdött óra után a heti edzésadag „te-
rápiás bulidélutánná” válik, ami persze 
nem megy a szakmai elvárások kárára, 
mert a fejlődés adott. De még milyen!
A kezdeti bátortalan mozdulatsorok 

kezdenek magabiztossá válni, hiszen a 
csoport tagjai akarva, akaratlanul is se-
gítik egymást azzal, hogy látják egymás 
erőfeszítéseit. Amikor valaki már majd-

nem feladná a feladat végrehajtását, 
biztos, hogy az edzőn kívül valamelyik 
sporttárs még rásegít egy bíztató és meg-
értő mosollyal, vagy egy vicces megnyil-
vánulással.
Ha nem szaladunk el az első óra után 

azzal, hogy „na, nekem ennyi elég volt”, 
akkor a csoport számon tartja a „sors-

társakat” és hiányzás esetén érdeklőd-
nek egymás iránt, ez pedig azt is hozza 
magával, hogy a közös sportolás előtt 
és után beindul a női lelket karbantartó 
traccsparti. 
A könnyed, barátságos hangulatot az 

edző tovább tudja fokozni jól megválasz-

tott zenékkel, amelynek üteme serken-
tőleg hat a keringésre is, így a lélek és a 
test egyszerre találkozik a  kellemessel és 
a hasznossal.
Pár hét vagy hónap után már az egyéni 

célok is beérnek, javul a teljesítményünk, 
feszesebbé válnak az izmaink és felesle-
ges kilóktól is megszabadulhatunk, ha 
két edzés között nem faljuk fel a hűtőt. Az 
önbizalmunk egy egészséges löketet kap, 
hiszen megtapasztaltuk, hogy képesek 
vagyunk fejlődni. Az egészséges önbiza-
lom és küzdeni tudás pedig több energiát 
biztosít a mindennapokhoz is. Persze elő-
fordulhat, hogy az elért eredmény láttán 
azt gondoljuk: most jöhet egy kis lazítás! 
De ha szerencsénk van, valamelyik ta-
pasztaltabb sporttársunk figyelmeztet, 
hogy ne merészkedjünk messzire, mert 
közel a nyár!

Majd azt vesszük észre magunkon, 
hogy a nyári leállás hozhat átmeneti bo-
rút a mindennapjainkba, mert hiányzik a 
rendszerességet, mozgást, jó hangulatot 
és felépített edzést biztosító kis csapa-
tunk.

ZLB Dóri

Iskolás koromban a nyár végeztével mindig valami furcsa szomorú-
ság vett rajtam erőt. Majd újra találkoztunk a barátainkkal és megé-
reztük, hogy az élet megy tovább és új kihívások, feladatok várnak 
ránk, amelyekkel majd együtt fogunk megküzdeni az új tanév so-
rán, valahogy elszállt az elmúlt nyár utáni bánkódás és az új kalan-
dok  lehetősége átlendített a nyársirató hangulaton.

Mozduljunk együtt!

2100 Gödöllő, Dózsa György út. 96 | Tel.: +36 70 636 5678

www.arsenalfitness.hu

ELSŐ ALKALOM INGYENES!
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Honnan jött a kézilabda szeretete?
Sportos családba születtem. Édesapám 

és nővérem is kézilabdázott, a Hajós isko-
lában is az osztály nagy része a Főnix ké-
zilabda szakosztályában játszott. Remek 
edzőink voltak Simics Judit, Hochrajter 
Rita és Bárdos Mónika személyében, 
majd az egykori válogatott kapus, Zsem-
bery Tamás irányítása alatt játszhattam, 
itt szerettem meg a kézilabdát.
Fontos már ilyen fiatalon a jó közös-

ség és a szakedzők személye?
Igen, mivel már gyerekkorban jó kezek-

be kerültünk és az utánpótlás kategóriák-
ban országos szinten is kiemelkedő ered-
ményeket értünk el. Kipróbáltam magam 
más csapatsportokban is, de visszatértem 
a kézilabdához, mert ezt élveztem a leg-
jobban és a jó társaság mellett ilyen edzők 
mellett tudtam fejlődni.
Mit jelent, hogy gödöllőiként és ilyen 

fiatalon világbajnoki ezüstéremig ju-
tott?
Nagyon nagy dolognak tartom, hogy 

idáig eljutottam, hiszen 46 éve játszott 
utoljára Magyarország világbajnoki dön-
tőben. Érzelmileg is fontos, mivel az 1977-
ben finalista csapat hálóőre Bakos István 
volt, akitől a kapus poszt alapjait tanul-
tam meg. De az eredményért nem csak az 
eddigi edzőimnek, hanem leginkább szü-
leimnek tartozom hálával és nagy köszö-
nettel, mert látták, hogy mennyire fontos 
számomra a kézilabda. Természetesen 
a tanulást sem engedtem el, de mindig 
éreztem azt a támogatást, hogy a sportot 
előtérbe helyezhettem. Komolyan vették, 

hogy ezt tekintem hivatásomnak, ebben 
szeretnék kiteljesedni. Élvezem a kihívá-
sokat és a versenyeket, így mindenben 
számíthattam rájuk.
Sok lemondással járhatott az idáig 

vezető út.
Valóban, de mindig éreztem magam-

ban a motivációt, inkább lemondtam a 
szórakozásról emiatt. Nyilván egy sérülés 
bármikor közbejöhet, így a tanulás is fon-
tos volt, de tudtam, hogy nekem ez lesz az 
utam és minden nap azért keltem fel, hogy 
iskola után edzésre menjek és fejlődjek. A 
mostani siker mindenért kárpótól.
Jó szakmai munka folyhatott Gödöl-

lőn, ha mindezek után a Telekom Veszp-
rém csapatához került.
Először a PLER-Budapesthez kerültem, 

majd 2018-ban szerződést írtam alá a Te-
lekom Veszprémmel, 2021-től pedig köl-
csönben a NEKA (Nemzeti Kézilabda Aka-
démia – a szerk.) csapatában játszottam 
a világbajnokság kezdetéig. Ez a két év és 
az akadémiai munka meghatározó volt a 
mostani eredmény tekintetében is, mivel 
az utánpótlás válogatott gerincével, ki-
lenc játékossal együtt készültünk a nem-
zeti bajnokság egész szezonjában Sótonyi 
László irányítása alatt.
Elképzelhető, hogy innentől stabilan 

a világ elitjében szerepeljen a magyar 
válogatott?
Bizakodom, hogy igen, bár még csak 21 

évesek vagyunk, viszont a következő évti-
zedben ez beérhet. Ezért fontos az akadé-
mia kiváló munkája a junior korosztályig, 
a nők és a férfiak is sikert értek el idén. Itt 

éles szituációkban a hazai első osztályú 
bajnokságban dobnak be a mélyvízbe 
komoly szakmai munka mellett. Nagy-
szerű a közösségünk és remélem, hogy 
ebből a korosztályból is sok játékos be 
tud kerülni a felnőtt válogatottba, ami-
nek meglehet az eredménye a jövőben.
A személyes karrierben mit jelenthet 

ez az eredmény?
A döntőt Berlinben a németek ellen vív-

tuk közel tízezer ember előtt, ilyet itthon 
eddig nemigen éltünk át. A mérkőzést sok 
klub szakértője látta, így a mérkőzés a jö-
vőnk miatt is fontos volt, hiszen mostan-
tól sok játékos megfigyelő fogja követni a 
pályafutásunkat.
Hogyan tovább, milyen lépések jön-

nek egy ilyen siker után?
Szakmailag nagyszerű lépés és dön-

tés, hogy ősztől 1+1 évre a spanyol baj-
nokságban és az Európa ligában játszó 

Ciudad de Logroño La Rioja csapatában 
játszom kölcsönben, ahol Miguel Ángel 
Velasco az edző, aki egyben a magyar vá-
logatott másodedzője is. A bajnokság na-
gyon erős, s bár a Barcelona kiemelkedik, 
de mögötte komoly és szoros versenyben 
dől el évről évre a további sorrend.
Milyen tervek és vágyak fogalmazód-

nak meg egy 21 éves gödöllői kézilabda 
kapus fejében?
Gyerekkori álmom kijutni egy olimpiá-

ra és minél több válogatott mérkőzésen 
játszani világversenyeken, mert mindig 
nagy büszkeség és különleges érzés Ma-
gyarország mezében védeni a nemzet 
kapuját. Klubszinten személyes motivá-
cióm, hogy a legjobb bajnokságokban 
és a legmagasabb színvonalon tudjak 
címekért küzdeni. Bízom, hogy ezek a cé-
lok reálisak, de tudom, hogy ehhez még 
nagyon sokat kell dolgozni.

GDL

A férfi kézilabda nemzeti válogatott 46 év után jutott el újra világ-
bajnokság döntőjéig. Igaz, hogy utánpótlás szinten, de az ország 21 
év alatti korosztálya a világ második legjobb csapata, ami szép re-
ményekkel kecsegtet. Gödöllő szülöttje és a magyar csapat kapusa, 
Palasics Kristóf is fellépett a dobogó második fokára.

Gödöllői a nemzet kapujában

FIATAL TEH
ETSÉG

EIN
K

Palasics Kristóf
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Laoszhoz személyes kötődésünk is 
van, előző évben lehetőségünk adódott 
megtekinteni az ország legjobb kávé-
termő területén, a Bolaven fennsíkon 
található partner ültetvényt, és beszélni 
a tulajdonossal a termesztés technoló-
giájáról, organikus gazdálkodásról és 
a kézzel történő betakarítás lépéseiről. 
Akkor még az érés kezdetén voltak a 
kávécseresznyék, de idén már a feldol-
gozott, juta zsákokba csomagolt zöld 
kávébabok érkeztek meg Gödöllőre. Jó 
érzés az, hogy tudjuk honnan, milyen 
körülmények közül érkezik hozzánk az 
a kávé, amit végül itt Gödöllőn, először 
a pörkölő üzemben gondosan, megha-
tározott profilgörbe mentén világosra 
pörkölünk, majd 3-5 nap pihentetés 
után a kávézóban a precízen beállított 
őrlőkön keresztül a kávékarba őrölünk, 
és pontosan meghatározott idő alatt el-
készítjük az esszenciát. Így lesz teljes a 
termőföldtől a csészéig folyamat, mely 
a laoszi arabica kávé esetében a teljes 
életutat lefedi nálunk. 
A pörkölés elméle-

tét csapatunk egyik 
tulajdonosa a Ma-
gyar Agrár-és Élettu-
dományi Egyetem 
Csokoládé-, kávé, 
teakészítő mester 
képzésén sajátította 
el, a gyakorlatot pe-
dig már közvetlenül 
a pörkölőgépen sze-
rezte. Kávézónkban 
kipróbáltunk már 
kolumbiai, ugandai, 
etióp, ruandai, brazil 
kávékat is, de jelen-
leg a legnépszerűbb 
a laoszi világos pör-

kölésű kávé, amely a karamell, meggy, 
dió, tejcsokoládé ízjegyeket hordozza 
magában. Ajánljuk eszpresszónak, de 
tejes italokhoz is kiváló, bátrabbak-
ban javasoljuk az E.T. és E.G. verziókat, 
azaz „eszpresszó tonic” és „eszpresszó 
gyömbér” italokat. 
Kifejezetten örülünk annak, hogy nem 

csak saját kávézónk részére pörkölhe-
tünk, hanem környékbeli kávézók is ren-
delnek tőlünk. Az igény már nagyobb, 
mint a jelenlegi mikropörkölőnk kapa-
citása, így egy nagyobb gép beszerzése 
mellett döntöttünk. Az eszköz úton van 
a gyártótól, bízunk benne, hogy ősszel 
nagyobb kapacitással tudjuk biztosíta-
ni partnereink számára a frissen pörkölt 
kávékat. Számunkra is újdonság lesz 
az, hogy a saját pörkölésű kávéinkat 
kapszulázni is tudjuk majd, így bővíteni 
tudjuk kávé kínálatunkat.
Japánból érkezik hozzánk a kör-

nyék legjobb, prémium minőségű zöld 
matcha teája, amely a kávé mellett az 
egyik legkedveltebb italunk. Meleg ita-

laink között megtalálhatóak továbbá 
a koffeinmentes pisztácia, kurkuma és 
cékla latték, illetve a forrócsokoládé is. 
Kávézónkban nemcsak italok, hanem 
kiváló sütemények is találhatóak. Saját 
üzemünkben készülnek hagyományos, 
de újragondolt, valamint vegán sütemé-
nyek, melyeket nem csak a gödöllőiek 
kedvelnek.
A kávézó a Gödöllői Premontrei Apát-

ság területén, az Egyetem tér sarkán, 
a Premontrei utca 20. szám alatt he-
lyezkedik el. Az ősfákkal borított terület 
nagyon kellemes környezetet biztosít a 
kávé kortyolásához, nyáron pedig hét-
végente zenés események színesítették 
a napokat. Hálásak vagyunk, hogy a 
világbajnok rétsági cukrászmester, Fa-
zekas Ádám adalék- és színezékmentes 
fagylaltjai is megtalálhatóak nálunk. 
A kiváló, saját pörkölésű kávé, a díj-

nyertes fagyi, a prémium japán matcha 
tea, az ősfákkal borított környezet olyan 
élményeket ad, amelyekért érdemes el-
látogatni a KÚTHÁZ újhullámos kávékor-
tyolóba. Mindenkit várunk szeretettel!

(X)

A KÚTHÁZ újhullámos 
kávékortyoló csapata 

 
2100 Gödöllő, Premontrei utca 20.

www.kuthazkavezo.hu
www.facebook.com/kuthazkortyolo 

Gödöllő első és egyetlen kávépörkölő üzemét a KÚTHÁZ újhullámos 
kávékortyoló üzemelteti, és erre nagyon büszkék vagyunk! Ká-
vézónkban több tájegységről származó kávét is kóstolhattak már 
vendégeink, de jelenleg egy különleges területről, a délkelet-ázsiai 
Laoszból származó arabica kávét ajánlunk kóstolásra.
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Laoszi termőföldtől a 
gödöllői csészékig

ifj. Máthé lászló
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A megszokott ifjú titán sereghez képest 
pár fővel kisebb létszám várta az idei tá-
bort, de a lelkes szülők felsorakoztak mel-
léjük és közel ugyanannyi felnőtt segítette 
a gyermekeket a tábori szolgálatban. Ezál-
tal a stégeken segédkező rutinos pecázó 
apukákra, a konyhában sertepertélő hölgy 
kuktákra, de még a felszolgálásra vagy be-
vásárlási feladatokra is jutott személyzet, 
így szolgálatukkal könnyebbé és élveze-
tesebbé varázsolták a fiataloknak ezt a 
hétvégét, akik két napon át szinte végig a 
horgászatra koncentrálhattak.
Az időjárásból jutott mindenféle, a kel-

lemes tavasztól kezdve a nyári hőségen 
át egészen az esős őszies időig, ami a hal-
fogáshoz akár ideálisnak is mondható. A 
napi menetrendek sem sokban változtak 
az elmúlt évtized tradíciójához képest, így 
volt éjszakai pecázás, horgászverseny, kür-
töskalács sütés, kispályás foci, de főtt ku-
koricából sem csak a halak kaptak. Az első 
nap este azonban egy különleges esemény 
„zavarta” meg a tábort. Általában a péntek 
délutáni gyors kipakolás és sátorverés 
után izgalomtól fűtve rohan le a tábor a tó 
partjára, hogy az első pecabot dobást el-
végezhesse, viszont az időjárás tréfát űzött 
mindenkiből. Először vihart jelzett a radar, 
ami egész éjszakán át tartó esőt jósolt, és 
ez elbizonytalanította a horgászat szerel-
meseit, akik a nyitott stégről kezdték meg 
a halak üldözését. Így feljöttek a táborhely-
re és egy vacsora keretein belül közösen 

remélték, hogy szakadozik majd a felhő-
zet. Mondhatni, hogy jól döntöttek, de 
nem csupán a finom lecsó miatt, hanem 
egyszer csak betoppant Erdei Zsolt „Ma-
dár”, aki az idei tábor meglepetés vendé-
ge volt. A többszörös félnehézsúlyú WBO 
világbajnok öklöző a maga laza stílusában 
és szerethető, nyitott barátságával érke-
zett a lurkókhoz, akik közül többen nem is 
éltek vagy éppen akkor születtek, amikor 
öt éven keresztül, 2004-2009 között profi 
világbajnok volt, a 2000-ben, Sydney-ben 
szerzett olimpiai bronzérmére pedig főleg 
a felnőtt szülők és segítők emlékezhettek, 
amikor a TV előtt szurkoltunk az ország 
„madarának”. Úgy viselkedett, mintha 
visszajáró vendég lenne, sztorikat mesélt, 
hiszen saját maga is szeret pecázni, sőt 
Fodor Rajmund olimpiai-, világ- és Euró-
pa-bajnok vízilabdázóval, illetve Besenyei 
Péter műrepülő bajnokkal versenyekre is 
járnak. Odaült a falatozó táborlakók közé, 
megmutatta a világbajnoki öveit, ame-

lyekkel fotókat lehetett készíteni, de még 
egy gyors és rögtönzött boksz edzést is tar-
tott pár gyermek számára. Látogatásának 
végén a stégeken is megnézte a gyereke-
ket, ahova közben az felhők mozgásának 
hála a pecázó fiatalok lassan visszasom-
fordáltak a kegyes időjárásban bízva. Talán 
a 11. horgásztáborhoz egy focicsapat ven-
dégsége szimbolikusabb lett volna, de az 
ökölvívó bajnok feledhetetlen és különle-
ges örömet okozott a fiataloknak és régebb 
óta fiatalabbaknak egyaránt. A felnőttek 
sem tudták előre a meglepetés vendég ér-
kezését, így aznap estére a halak figyelése 
mellett bőven jutott téma a beszélgetésre, 
hiszen csak szeretettel lehet visszagondol-
ni „Madár” sportolói pályafutására.
Az első napi izgalom után a szakácsok 

is megörültek a jobb időnek. A péntek esti 
aggódás felesleges volt, hogy nem lesz 
elég hal a tábori halászléhez, hiszen végül 
nyolc nagyobb pontyot fogtak az ügyeseb-
bek, sőt egy amur is horogra akadt, amit 
megsütöttek. A nulla százalékos sörök is 
jobban fogytak a melegben, a vasárnap 
reggeli horgászversenyen pedig Varga 
Bernát ifjonc pecás nagy boldogságot oko-
zott a tó melletti stégek tulajdonosainak, 
hiszen közel száz törpeharcsa kifogásával 
elősegítette az állóvíz ökoszisztémájának 
fennmaradását, amivel a dicsőséges első 
helyet is megszerezte a vetélkedésben. 
Érdekesség, hogy az újonc Schnörch Áron 
első évében azonnal a második helyezést 
érte el, míg Bischof Réka személyében 
mini hölgy tagja is volt a tábornak.
Talán biztonsággal kijelenthető, hogy 

jövőre folytatódik a hagyomány és tizen-
kettedszer is lesz a titánoknak közösségi 
élményekkel teli pecatábor. Az viszont 
kérdés, hogy az első tíz év meglepetés 
vendég nélküli időszaka után a második 
évtizedben lesz-e újabb ismert személy 
meghívása. De ez maradjon a jövő titka és 
meglepetése a lurkóknak!

2023-ban sem voltak restek azon szülők, akik a horgászat örömeit kí-
vánták immár 11 éve megismertetni a gyerekekkel, így július utolsó 
hétvégéjén idén is megrendezésre került a dányi tó partján Pali bácsi 
horgász tábora. A szervezők az elmúlt évtized hagyományai mellett 
most egy újdonsággal is előrukkoltak.

Ütős vendég a pecatáborban

H
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Erdei Zsolt gödöllői fiatalokkal és a világbajnoki övekkel  
a XI. Pali bácsi horgász táborában
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HIRDETÉS

Kisboldogasszony ünnepe alkalmából az 
egyik antifónából idézünk.

REJTVÉNY
Vízszintes: 1. Az idézet első része (O, Z, T, E, Á, A). 13. Idegen 

összetételekben eszmével való kapcsolatot jelöl. 14. Az Észa-
ki-Mariana-szigetek egyik tagja. 15. … Vegas, kaszinóváros. 16. 
Hansen-betegség. 18. Holland sajtváros. 19. Áttört étel. 20. Nóg-
rád vármegyei község. 22. Ócska, régies szóval. 24. Pára! 26. Idő-
sebb hölgy. 27. Fogyasztható. 28. Firmamentum. 30. Személyi 
számítógép-márka. 31. Gésa egynemű betűi. 32. A Seychelle-szi-
getek és Olaszország gépkocsijelzése. 33. Alice Cooper 1989-es 
stúdióalbuma. 35. Hivatalos eljárás, választékos szóval. 37. Ma-
gyar Esküvőfotósok, röv. 39. Gyümölcsöt szárít. 41. Női név. 42. 
A társadalmi érintkezés szabályai. 44. Tagmondatok szembeál-
lítására használt kötőszó. 46. INŰ. 47. Japán drámai műfaj. 48. 
Szájon át ürített, általában gennyes, véres váladék. 50. … Milos, 
válogatott magyar labdarúgó. 52. Német zeneszerző, orgonista 
és karmester (Max). 53. Komárom-Esztergom vármegyei tele-
pülés. 54. Annyi mint, röv. 55. Az a hely, ahol a mágneses vagy 
elektromos test hatást fejt ki. 57. Zongorista és dalszerző (Rezső). 59. A 
Föld magjának feltehetőleg nikkel és vastartalmú része. 60. KRESZ-tábla 
felirata. 62. Gogol híres novellája (2 szó). 64. Díszöv páratlan betűi. 65. 
Cipészkés. 67. Teoretikus.
Függőleges: 1. Ausztriai székhelyű, európai élelmiszer-üzletlánc (L). 

2. Részben modern! 3. Észt származású francia filozófus, majd katolikus 
pap (Ignace LEPP). 4. Teodoro Serafini, olasz autó- és motorverseny-
ző beceneve. 5. Gazdasági társaság, röv. 6. Kettőzve: Vincent Scotto, 
francia zeneszerző egyik olasz nyelvű sanzonja (VIENI). 7. … Vajna, ma-
gyar-amerikai producer, a Korda Filmstúdió társtulajdonosa. 8. Olasz 
eredetű, rövid, angol női név. 9. Japán motorkerékpár márka. 10. Ón 
vegyjele. 11. Mástól különböző. 12. Japán egykori fővárosa. 17. Eszmé-
letlen. 19. Gyógyszertár. 21. … dominium, birtokon belül. 23. Angi …, 
Gábor Pál 1978-as filmdrámája. 25. Ötletelő. 27. Héber eredetű, angol 
nyelvű országokban népszerű férfinév. 28. Az idézet második része (D, 
I, É, É). 29. Svájci városka Bern kantonban. 30. Szúrós gyomnövény. 31. 
Nyugat-afrikai állam. 34. 2018-as akciódráma, amelyben a főszerepet 
Ron Perlman játssza (ASHER). 36. Örmény falu az ország nyugati szélén 
(TLIK). 38. A színek hiánya. 40. Hölgyet tánc közben leszólít. 43. A hátához. 
45. Kolkhiszi varázslónő, aki segít Iaszónnak az aranygyapjú megszer-
zésében, angol nyelvű szövegekben. 49. Világbajnoki ezüst- és bronz- 
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érmes holland labdarúgó, edző (Robin van). 51. Ráspollyal dolgozik. 
52. Textiláruk eladásával üzletszerűen foglalkozó személy. 53. Olajáért 
termesztett növény. 56. Csökkentett utasításkészletű számítógép, angol 
betűszóval. 57. Párizsi este! 58. Duna menti város Bács-Kiskun várme-
gyében. 61. Némán átkötő! 63. RVÓ. 65. Rövidítés orvosok neve előtt. 
66. Szamárium vegyjele.

Előző számunk helyes rejtvénymegfejtői közül az alábbiak nyertek: 
Bekker Sándorné – 2 db belépő a Schönbrunn kincsei Gödöllőn című 
ideiglenes kiállításra (Gödöllői Királyi Kastély); Földi Gyöngyi – 1.000 Ft 
értékű vásárlási utalvány (FÁMA Könyvesbolt); Lizák Kitti – 2.000 Ft ér-
tékű vásárlási utalvány (FÁMA Könyvesbolt); Táborszki Jánosné – 2.000 
Ft értékű vásárlási utalvány (Kertvill Villamossági Szaküzlet); Ternyik 
Tünde – 5.000 Ft értékű vásárlási utalvány (Specialmix kertészet).

GRATULÁLUNK A NYERTESEKNEK!

A megfejtéseket a pelikan@gdl.hu e-mailre vagy a 2100 Gödöllő, Vá-
rosmajor u. 30. postai címre várjuk 2023. október 10-ig név, postacím, 
telefonszám és/vagy e-mail cím megadásával. A helyes megfejtők kö-
zött értékes ajándékokat sorsolunk ki.
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Nagyon sok második világháborús történetet olvastam már, általában mindegyikre azt mondom: na, ez volt 
eddig a legjobb. De a Fülemüle katartikus élményt nyújtott. Letehetetlenné vált, aminek köszönhetően a második 
felét egy huzamban olvastam el. Emiatt viszont nem tudtam részletekben feldolgozni az olvasottakat és a szívemig 
hatolt a két lány története, akik ideje korán vesztették el édesanyjukat, apjuk pedig lemondott róluk. Ha ez a tragé-
dia nem lett volna elég egy életre a testvérpárnak, 1939. nyarán az eget bombázórepülők sötétítették be. Vianne és 
Isabelle teljesen más utat választottak túlélni a hat gyötrelmes, németek által kínkeservessé tett évet.
A történet a franciaországi Carriveau csendes kis falujában játszódik. Vianne, az idősebb nővér, a békés családi 

életet választotta és élte, mikor közbeszólt a háború, míg Isabelle lázadó típus volt, aki számára a háború jelentette 
a valódi önmegvalósítást. Kém lett. Fedőneve: Fülelmüle. Feladata pedig  a gépeikkel lezuhant, de katapultált, 
túlélő angol katonák határon való átcsempészése volt, hogy onnan hazajutva, újra repülőre ülhessenek és ismét 
támadhassák a hazájukat megszálló németeket. Ugyan úgy tűnik, a történet igazi hőse Isabelle, aki tucatszám 
mentette az életeket, azért szerencsére Vianne karaktere is igen komoly szerepet kap. Ő testesíti meg a hétköznapi 
hős szerepét, akikből oly sok volt a háború alatt, függetlenül a nemzetiségüktől és a felekezeti hovatartozásuktól. 
Míg Isabelle számára a háború a lázadásának kiteljesedését jelenteti, addig Vianne olyan hétköznapi dolgokért 
küzd, mint az élelem és a tűzifa, amellyel magát és kislányát életben tudja tartani úgy, hogy közben megmaradjon 
embernek lenni.  Az ilyen történetek olvasása mindig kiránt a szürke hétköznapokból. Elgondolkodom, milyen jó 
életünk is van. Segít abban, hogy örömmel és barátsággal forduljak az emberekhez és megállva élvezzem és csodáljam a pillanatot, ami nekünk, 
békeidőben megadatik.                 Mravik Henriett |  Fáma könyvesbolt

Szokásos módon ma sem egy újdonságot sze-

retnék a figyelmükbe ajánlani, hanem egy olyan 

olvasási élményről beszámolni, ami talán önök 

számára is megadatik, ha elolvassák Kristin 

Hannah Fülemüle című könyvét.

„Ha e hosszú élet során megtanultam valamit, az így szól: a szerelemben felfe-

dezzük azt, akivé válni akarunk, a háborúban felfedezzük azt, akik vagyunk.”
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Kristin Hannah: Fülemüle

Egy kis főzőcske

Lazac steak diókéregben, házi céklás-királyrákos tagliatellével
Egyedi ételajánlat Erdősi Norberttől, a Kemencés vendéglő séfjétől

A friss, adagolt lazac steakeket, tigrisrákfarkokat és királyrákot sóval, frissen őrölt fekete 
borssal, frissen facsart citrom és lime-mal pácoljuk, majd hűtőbe helyezzük legalább 3 
órára.
Ez idő alatt elkezdhetjük a tésztánk készítését.
A céklákat megmosva rakjuk fel a héjában főni, majd miután megpuhult, még forrón 

pucoljuk meg, majd pépesítsük botmixer vagy turmixgép segítségével! Ezután dolgozzuk 
össze a széles metélthez tartozó lisztet, tojást, tojássárgáját, olívaolajat és sót, hogy jól 
gyúrható legyen!
Keverjünk a turmixolt céklamasszából a tészta masszához 1/4 cékla : 3/4 tészta arány-

ban! Nyújtsuk ki a kemény céklás tésztát fél ujjnyira, vágjuk 5-8 cm széles szalagokra, 
majd a tészta készítő gépünkkel nyújtsuk a legvékonyabbra, és ezt a legszélesebb metélt-
re vágjuk a gépünkkel! Ezután tűzforró sós vízbe főzzük készre, majd ismét visszatérünk 
a halakhoz, rákokhoz. 
A pácolt lazacsteaket a felhevített vaj-olaj keverékkel kikent serpenyőben alaposan 

elősütjük a kicsit később hozzáadott rákokkal együtt.
A lazacsteaket kivesszük a serpenyőből, majd a kész tésztát belehelyezzük a rákok közé 

és összeforgatjuk egy kevés százaz fehérborral és tejszínnel, így kész a köretünk.
A durvára tört diót öntsük fel olajjal, hogy elfedje, majd adjunk hozzá annyi házi keny-

érmorzsát, hogy besűrüsödjön, és ezt kenjük lazacsteakek tetejére! Előmelegített, 180 
fokos sütőben pirítsuk rá a diókérget, majd helyezzük a kitálalt tészta tetejére! 

Hozzávalók:
1kg lazac
30 dkg királyrákfarok
30 dkg tigrisrák
1 db citrom
1 db lime
só 
feketebors
0,5 dl száraz fehérbor
0,5 dl tejszín

Tészta:
60 dkg cékla
50 dkg liszt
3 db egész tojás
2 db tojássárgája
2 ek olívaolaj
1 teáskanál só

Ha nincs kedve, vagy lehetősége 

a főzéshez,  a Kemencés vendéglőben  

megkóstolhatja ezt az ételkülönlegességet! 
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